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Перемогою чи поразкою ви-
являться для України Мінські 
протоколи, сказати поки що не-
можливо. Це остаточно з’ясу
ється потім, коли буде чітко ви-
значено відносини країни з її ві-
дірваним шматком. Швидше за 
все, на нас чекають наступні се-
рії кривавої вистави. Схоже, що 
до України ці землі належати-
муть лише номінально. Воче-
видь, це буде зона інтересів РФ 
під українським прапором, яку 
Москва використовуватиме для 
тиску на Київ, а також для реа-
лізації численних кримінально
контрабандних схем.

 Факти тижня 
після оголошеного 5 вересня 
перемир’я бойовики та росій-
ська армія і далі  обстрілюють 
українські позиції. Однак від 
активних наступальних дій на-
разі утримуються

На саміті НАТо погоджено скон-
центрувати на східних кордонах 
семитисячний контингент сил 
швидкого реагування. Альянс по-
обіцяв також допомогу Києву, зде-
більшого фінансову й технічну

у маріуполі та його 
околицях оголосили 
особливий режим. У 
місті діє комендантська 
година, обмежено пе-
ресування транспорту

Скидається на те, що між 
Україною та Росією в столиці Бі-
лорусі укладено домовленість: 
припинення наступу агресора в 
обмін на легалізацію самостій-
ності окупованих земель. Поява 
чергової ніким не визнаної дер-
жавки явно не належала до пла-
нів кремлівського керівництва, 
бо попередні напівдержави
ви родки, штучно утворені за 
допомогою російських багнетів 
у Грузії та Молдові, й без того 
достатній тягар для бюджету 
РФ. Тож Москва, вочевидь, об-
рала найкомфортніший для 
себе шлях: поклала відповідаль-
ність за утримання чергового 
незрозумілого утвору на Київ, 
офіційно визнавши Донбас те-
риторією України, але при цьо
 му плануючи сформувати там 
маріонетковий і цілком керова-
ний локальний уряд.

Що це означає для України?
З одного боку, територіальну 

цілісність. Донбас деюре зали-
шиться в її складі, отже, всі 
«особ  ливі статуси» деяких ра-
йонів є вторинними обстави-
нами. Швидше за все, рано чи 
пізно Москві стане не до шахтар-
ського краю, тож «особливість» 
можна буде колись скасувати чи 
підкоригувати, зробивши його 
цілком підпорядкованою нашій 
державі територією.

Із другого – повернення регі-
ону відбудеться лише за умови 
реалізації оптимістичного сце-
нарію і колись нескоро. А доти 
ми стикатимемося з реальними 
проблемами. Бо Києву тепер до-
ведеться відроджувати окупо-
вані росіянами терени й відда-

п
ідписані в Мінську про-
токоли не дали остаточ-
ної відповіді, чи закін-
читься найближчим ча-

сом війна на Сході, але принай-
мні окреслили контури май-
бутнього. «Новоросія», яку в 
Кремлі мріяли створити на те-
ренах восьми південносхідних 
українських областей, тепер пе-
ретворилась на куций огризок 
Луганщини та Донеччини, що-
правда, з майже 4 млн насе-
лення. Саме для цієї території 
Росія вимагає особливого ста-
тусу, але що під ним розуміти, 
сказати поки що важко.

Колючий дріт як реальність
«Особливий статус» Донбасу в складі України може перетворити  
його на бідну кримінальну резервацію. Москві це допоможе 
приховати сам факт окупації частини території сусіда  
й легалізувати свою присутність у регіоні

Автор: 
Денис 
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вати гроші бандитам, які вби-
вали вояків України, марячи 
зникненням її самої.

Неважко здогадатися, що 
відновлюватимуть зруйновану 
інфраструктуру не абстрактні 
«люди» чи «держава», а кон-
кретні структури, належні кон-
кретним персонам. Кому влас
 не, наразі нам невідомо, але 
Київ їх контролювати не зможе, 
тому вже нині не секрет, куди 
подінеться більша частина гро-
шей. Виправдання будьяким 
злочинам на Донбасі вже гото
 ве: усе через «хохлів». Прибіч-
ників сепаратизму воно цілком 
задовольнить. Якщо Азаро  ву 
чотири роки вдавалося відбі-
лювати свою нікчемну роботу й 
жахливу корупцію тим, що по-
гано працювали «папєрєднікі», 
то війна спише ще як мінімум 
наступне десятиліття злиднів 
та руїни.

Донбас, окупований банди-
тами та підконтрольний Росії, 
гарантовано буде джерелом 
злочинності й зоною дії коруп-
ційних та контрабандних схем. 
І не сумніваймося, що в самій 
Україні знайдеться чимало про 
йдисвітів, готових узяти участь 
у таких оборудках. При цьому, 
залишаючись офіційно складо-
вою нашої держави, окупована 
територія фактично уникатиме 
економічної блока  ди, виробля-
тиме й експортуватиме різну 
продукцію, не сплачуючи по-
датків до національного бю-
джету. А голов  не: населення 
контрольованих Кремлем зе-
мель братиме участь у всеукра-
їнських виборах. Мабуть, зайве 
пояснювати, як їх там проводи-
тимуть…

Вельми схоже, що в складі 
України тепер з’явився шматок 
Росії, який впливатиме на наше 
політичне життя й постійно пре-
тендуватиме на бюджетні гроші 
(принаймні у вигляді дотацій 
шахтарям). І це не навіює вели-
кого оптимізму. То, може, на-
звати речі своїми іменами й на-
дати окупованим територіям 
статус окупованих територій, а 

в україні 
завершено 
третій етап 
мобілізації

москва змусила варшаву 
припинити реверс газу до 
україни. Газпром зменшив 
на 24% постачання палива у 
Польщу. Втім, поляки мають 
намір відновити реверс

не якийсь ефемерний «особли-
вий» у складі України? Здається, 
ні в кого немає сумнівів, що час-
тина земель Луганщини та До-
неччини захоплена саме Росією, 
з допомогою її армії та громадян. 
І ніякі «ДНР» та «ЛНР» не були 
б можливі без втручання Мо-
скви. А коли так, то навіщо вда-
вати, ніби окупантів не існує і 
вручати їм водночас політичні та 
економічні важелі? Із тим самим 
успіхом можна включити до 
складу України Сомаліленд або 
надати право голосу мешканцям 
Чечні, щоб зробити приємність 
Путіну.

Доки ці землі двох областей 
дефакто не підпорядковуються 
центральній владі, їх не можна 
вважати повноцінною терито-
рією України. Хіба що окупо-
ваною, так само як і Крим. І ні 
парламентські, ні місцеві ви-
бори відбуватися там не пови-
нні, бо на зайнятих агресором 
теренах у принципі неможлива 
діяльність українських політич-
них партій. Отожбо у випадку, 
коли зона з «особливим стату-
сом» справді виявиться неза-
лежним анклавом, який прагну-
тиме до керма і впливу, Україну 
неодмінно чекають нові потря-
сіння й хвиля незадоволення 
вже не зі Сходу, а із Заходу. І це 
для влади небезпечніше, адже 
вона не вистоїть без підтримки 
свого традиційного електорату.

Що ж до самого Донбасу, 
то його майбутнє не видається 
райдужним у будьякому разі. 
Росія так і не погодилася взяти 
бунтівний край до свого складу, 
в рідній державі його мешканці 
добровільно дістали статус із-
гоїв за «інженерними спору-
дами», а намріяна фейкова «не-
залежність» готує колись бага-
тим теренам долю депресив-
ної, безперспективної дірки. Не 
дуже схоже на обіцяний сепа-
ратистами добробут «регіону
годувальника», проте помітно 
нагадує стару донецьку стра-
шилку про колючий дріт, яким 
нібито хотіла огородити Донбас 
Тимошенко. 

Україна почала зводити на 
кордоні з Росією фортифі-
каційний комплекс «Стіна». 
Проект передбачає створення 
системи бліндажів, траншей, 
комунікацій і загороджень 

петро поро-
шенко під-
писав Закон 
«про санкції»

ФеЙС-КоНТроЛь

АрСеНІЙ яцеНюК
повернувся  
на «Фронт»
Прем’єр очолив політраду 
партії «Народний фронт», 
керівником штабу якої 
буде Олександр Турчинов

ЄЛиЗАвеТА БогуцьКА
у вигнанні 
Окупаційна влада Криму 
змусила місцеву проукра-
їнську активістку і блоге-
ра виїхати до материкової 
України.  
Російська поліція переслі-
дувала Богуцьку за ї ї пере-
конання

ДмІТрІЙ мЄДвЄДЄв
вдався до демаршу
«Ми з вами люди дорослі 
і, якщо не займатися по-
літиканством, розуміємо: 
те, що відбулося в Кри-
му, і возз’єднання Росії з 
Кримом – це назавжди, 
і це повинні розуміти всі 
політики: і ті, хто живе й 
працює в нашій країні, і 
ті, хто живе й працює  
в інших державах», –  
заявив російський 
прем’єр

рАДоСЛАв СІКорСьКиЙ
обчислив
«Ми підрахували, що 
окупація та приєднан-
ня Криму обійдуться (Ро-
сії. – ред.) у €30–50 млрд 
упродовж п’яти років. 
Якщо додати утриман-
ня Донбасу, то витрати бу-
дуть іще вищими», – такий 
прогноз дав очільник МЗС 
Польщі

мІЛош ЗемАН
у власній реальності
Президент Чехії не пере-
стає стверджувати, що ві-
йна в Україні має характер 
громадянської

№ 37 (357) 12 – 18.09.2014|УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ|5

тенденції тижня|НА чАСі



«Cпецзона» україни
Якою може бути зона із особливим статусом в тимчасово 
окупованих районах Донбасу і що там може втратити Україна

Н
априкінці серпня – на 
початку вересня новим 
масованим вторгненням 
російських регулярних 

військ і важкої техніки в До-
нецьку та Луганську області, а 
також відкриттям «другого 
фронту» на маріупольському 
напрямку Путін продемонстру-
вав, що готовий збільшувати 
свою військову присутність на 
Сході настільки й так довго, як 
це буде потрібно, аби переко-
нати Україну в «неможливості 
вирішення проблеми в силовий 
спосіб». Українська армія після 
кількох котлів, зпоміж яких 
найрезонанснішим став іло-
вайський, була змушена пере-
йти до оборони й відмовитися 
від планів наступу на контро-
льовані «ДНР» і «ЛНР» терито-
рії. Дефакто це означало ви-
знання неможливості відно-
вити контроль над ними воєн-
ним шляхом, принаймні зараз. 

5 вересня відповідний 
стан справ був документально 
оформлений у вигляді підпи-
саного в Мінську протоколу 
про двостороннє припинення 
вогню. Опублікований 7 верес
 ня на сайті ОБСЄ текст, зокре
 ма, передбачає здійснення в 
Україні «децентралізації вла
 ди, в т. ч. шляхом ухвалення 
Закону «Про тимчасовий поря-
док місцевого самоуправління 
в окремих районах Донецької 
та Луганської областей» (закон 
про їх особливий статус) та про-
ведення в них «дострокових 
місцевих виборів», прийняття 
«програми економічного від-
родження Донбасу та віднов-
лення життєдіяльності регіо
 ну». Інакше кажучи, йдеться 
про фактичне визнання нашою 
державою права на «особливий 
статус» контрольованих «ДНР» 
і «ЛНР» «окремих районів» До-
нецької та Луганської областей 

і відмову від відновлення ре-
ального контролю над ними в 
обмін на декларативне визна-
ння їх «складовою частиною 
Украї  ни». При  чому вже після 
підписання згаданого вище до-
кумента «пр м’єр ДНР» Олек-
сандр Захарченко наголосив, 
що їх цікавить саме «введення 
особливого статусу або відкла-
деного статусу» «ДНР» і «ЛНР». 
«І якщо це не буде прийнято, 
протокол узагалі не матиме 
сили. Це просто попередні на-
міри». 

Слід визнати, що сценарій 
із визнанням дефакто окре-
мих від України «ЛНР» і 
«ДНР» усе ж кращий, аніж їх 
ефемерне повернення ціною 
«федералізації» (а насправді 
конфедералізації) країни з на-
діленням Донбасу (за яким 
стояв би Кремль) правом вето 
на будьякі рішення внутріш-
ньої та зовнішньої політики 
включно з євроінтеграцією. 
Адже саме цього, як відомо, 
від початку домагався Путін. 
Кращим виходом могли б бути 
лише відвоювання цих тери-
торій силою зброї і повер-
нення до складу унітарної 
України на правах звичайних 
адміністративнотери то ріаль
них одиниць без будьяких 
«федералізацій» чи «фінлян-
дизацій». Однак тут слід від-
верто відповісти на запи-
тання: чи маємо ми для цього 
достатньо сил? Причому за 
нинішніх як внутрішніх (гни-
лий генералітет, обмежена 
кількість належним чином 
мотивованих бійців, брак су-
часної високоточної зброї та 
зафіксована соціологічними 
опитуваннями дедалі більша 
втома населення від прове-
дення АТО), так і зовнішніх 
(неготовність нинішньої аме-
риканської адміністрації до 
активної підтримки України 
та прагнення ключових євро-
пейських держав якнайшвид

Автор: 
олександр 
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 ше вирішити проблеми Дон-
басу в невійськовий спосіб) об-
ставин. 

пАрАмеТри роЗпоДІЛу
Три місяці тому Україна 
контролювала близько 52% те-
риторії Донецької та Луган-
ської областей, сепаратисти – 
48%. На підвладних Києву те-
риторіях проживало 23% меш-
канців, на захоплених терорис-
тами – 77%. Сьогодні ж наша 
держава контролює понад 
70% регіону, де до початку ак-
тивних бойових дій проживало 
42% їх населення (див. карту). 
Зокрема, на Луганщині за цей 
час у бойовиків було відвойо-
вано Новоайдарський, Попас
нян  сь   кий, майже весь Ста
ничноЛу ганський та частину 
Слов’яно сербського райони, а 
також території, що підпоряд-
ковані міськрадам Сєверодо-
нецька, Лисичанська, Рубіжно
 го, частину населених пунктів 
Луганської та Первомайської 
міськрад. На Донеччині – Сло
в’я   нський, Костянтинівський, 
Артемівський, Мар’їнський, 
біль  шу частину Ясинуватсь 
кого, Волноваського та Тельма-
нівського районів, частину Ста-
робешівського та Новоазов-
ського, а також низку міськрад 
обласного підпорядкування, 
розташованих на їх територіях 
або поруч, включно з Авдіїв-
ською та Дебальцівською.  

Однак зайняті російськими 
військами райони та міста Дон-
басу все ж є найбільшим загар-
банням РФ після розпаду СРСР. 
Загалом їх площа становить 
близько 15,8 тис. км², де перед 
початком бойових дій меш-
кало понад 3,8 млн осіб. За офі-
ційною інформацією Міжві-
домчого штабу Державної служ
 би надзвичайних ситуацій, на  
7 ве  ресня 2014 року чисельність 
внутрішньопереміщених осіб 
із Донеччини та Луганщини 
становила 254 тис. осіб. Зокре
 ма, 158,5 тис. осіб переїхали до 
інших регіонів України, 75,6 тис. 
змінили місце проживання в 
межах Донецької області, 
19,8 тис. – у межах Луганської. 
За даними Федеральної мігра-
ційної служби РФ, із прохан-
ням про статус біженця або 
тимчасовий притулок станом 
на 30 серпня звернулися 
121,2 тис. осіб. Водночас оче-
видно, що значна частина бі-

женців лишається незареєстро-
ваною, тож їхня фактична 
кількість, най імовірніше, на-
багато більша. Відтак загальну 
чисельність мешканців «спец-
зони» можна зменшити при-
наймні на 10–15% довоєнного 
показника й оцінити в 3,3–3,4 
млн.

Територія «ДНР» – 7,5 тис. 
км² (28% Донецької області), 
на яких перед початком актив-
них бойових дій проживало 
близько 2,3 млн осіб (53% 
облас  ті), зараз – щонайменше  
2 млн. Для «ЛНР» відповідні 
показники становлять 8,3 тис. 
км² (31%) і понад 1,5 млн меш-
канців (68%) у квітні та 1,3–1,4 
млн зараз. Тобто за кількістю 
населення йдеться про най-
більші самопроголошені рес-
публіки на пострадянському 
терені. Так, Придністров’я має 
площу 4,16 тис. км² та 0,5 млн 
осіб населення, Абхазія – від-
повідно 8,66 тис. км² і 0,24 
млн, Арцах (Нагірний Кара-
бах) – 11,5 тис. км² та 0,15 млн, 
Південна Осетія – 3,9 тис. км² 
та 51,5 тис. осіб. За чисель-
ністю жителів та економічним 
потенціалом «ДНР» у 2,5 раза, 
а «ЛНР» у 1,6 раза перевищу-
ють їх усі разом узяті. Врешті, 
за населенням контрольовані 
«ДНР» території переважають 
анексований Росією в березні 
український Крим (1,9 млн 
осіб). 

Що вТрАЧАЄмо
Попри те що відновлення 
контролю над усім Донбасом є 
важливим для нашої країни, 
вона може не лише жити, а й 
цілком успішно розвиватися й 
без нині окупованих росій-
ськими військами територій 
Донецької та Луганської облас-
тей. 

На сьогодні «спецзона» за-
ймає менше ніж 3% території 
континентальної України й на 
ній проживає не більш як 9% її 
населення. Без неї та раніше 
анексованих РФ Криму і Севас-
тополя площа України стано-
вить 561,7 тис. км², а населення 
– 39,2 млн осіб, що зберігає за 
нашою державою перше місце в 
Європі за територією та шосте 
– сьоме (разом із Польщею, де 
проживає 38,5 млн) за чисель-
ністю мешканців. Контрольо-
вані центральною владою тери-
торії Донеччини мають площу 

19 тис. км² (71% усієї області) та 
понад 2 млн жителів (майже 
47%), Луганщини – 18,4 тис. 
км² (69%) та 0,7 млн осіб (32%), 
що цілком зіставно з розмірами 
більшості областей України 
(наприклад, у Запорізькій про-
живає 1,8 млн осіб, Чернівець-
кій та Кіровоградській – відпо-
відно 0,9 та 1 млн). 

В економічному плані кон
трольована «ДНР» та «ЛНР» 
територія теж не є критично 
важливою для України. До по-
чатку активних бойових дій на 
Донеччині та Луганщині про-
живало 15,2% населення кон-
тинентальної України, при 
цьому їх валовий регіональний 
продукт (ВРП), за даними 2012 
року (новіших немає), становив 
16,4%, тобто на особу лише не-
набагато перевищував загаль-
ноукраїнський показник. Ваго-
мішим був внесок двох облас-
тей у промислове виробництво 
(24% усьо  го випуску континен-
тальної України за січень – кві-
тень 2014го) та її товарний екс-
порт (23,2%). 

Утім, левову частку цих по-
казників забезпечила розвине-
ніша Донецька область: маючи 

10% населення континенталь-
ної України, вона виробила 
17,5% промислової продукції та 
17,9% товарного експорту. Од-
нак більшу частину цих обсягів 
дали підприємства, що міс-
тяться на контрольованих Ки-
євом, а не «ДНР» територіях. 
Наприклад, лише в Маріуполі 
(який був звільнений від бойо-
виків) в останні роки виготов-
лялося 31–36% усієї промисло-
вої продукції Донеччини (для 
порівняння: у Донецьку – вдвічі 
менше). Саме на двох потужних 
комбінатах міста випускається 
понад 70% продукції чорної 
металургії всієї області, частка 
якої в експорті останньої  
2013 року становила 62,6%. 

Аналогічна ситуація і з 
паливноенергетичним потен-
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ціалом. Поперше, перспектив
 ні родовища сланцевого газу 
(Юзівська площа) містяться на 
підвладній Україні території. 
Подруге, понад 50% доне-
цького вугілля торік також 
було видобуто на шахтах контр-
ольованої нині Києвом частини 
області. Причому вони здебіль-
шого не постраждали внаслі-
док бойових дій і набагато рен-
табельніші, ніж копальні, які 
розташовані на «старому Дон-
басі», що наразі зайнятий ро-
сійськими військами. 

На Луганщині під контро-
лем центральної влади пере-
бувають північні райони, що 
забезпечують левову частку 
сільськогосподарської та хі-
мічної продукції, а також Ли-
сичанський нафтопереробний 
завод. Наразі, контролюється 
українськими військами і най-
більший в області виробник 
електроенергії – розташована 
в місті Щастя Луганська ТЕС. 
Натомість на контрольованій 
«ЛНР»  території лишається 
більша частина неконкурент-
ного за межами СНД машино-
будування, яке 2013го забез-
печило 22,1% експорту об-
ласті. А також Алчевський ме-
талургійний комбінат – єди-
ний там виробник чавуну та 
сталі, який торік дав 46,5% 
експорту області, проте, за по-
відомленням Луганської ОДА, 
у першій половині липня на 
ньому було вимушено закон-
сервовано виробництво. Через 
руйнування зупинився і Ста-
хановський феросплавний за-
вод, а також низка інших про-
мислових підприємств. При-
пинили видобуток вугілля на 
державних шахтах об’єднань 
«Луганськвугілля», «Донба-
сантрацит», «Первомайськву-
гілля». Загалом же, за про-
гнозними розрахунками де-
партаменту промисловості 
ЛОДА, обсяг промислового 
виробництва в області 2014го 
становитиме лише 50% торіш-
нього показника, причому 
значною мірою завдяки ре-
зультатам першого півріччя. 

Відкритим лишається пи-
тання, чи вдасться повноцінно 
відновити виробництво в умо-
вах сірої «спецзони», особливо 
на підприємствах, які тради-
ційно працювали на експорт 
за межі СНД. Невизначені й 
перспективи збиткових дер-

частка традиційно вивозилася 
за межі області.

Мізерним для держави є 
значення територій контро-
льованих «ЛНР» та «ДНР» за 
основними видами продукції 
сільського господарства. У 
2013 ро ці частка Донецької та 
Луганської областей у вироб-
ництві континентальною 
Україною молока, картоплі й 
зерна становила 5,4–5,6%, 
м’яса – 7,8%, овочів – 8,5%, 
яєць – 9,2%, насіння соняш-
нику – 12,8%. Причому 70–
90% їх виробництва зосеред-
жено на підконтрольних нині 
Києву територіях. Тобто за 
майже 9% населення на по-
тенційних землях «ЛНР» і 
«ДНР» вирощувалося та виро-
блялося лише 1–3% основних 
сільськогосподарських това-
рів. У перерахунку на одного 
мешканця це в 3–10 разів 
менше, ніж загалом по Укра-
їні, що прирікає «спецзону» 
на тотальну залежність від ім-
порту продовольства, яке по-
трібно буде чимось оплачу-
вати в умовах простоювання 
промислових гігантів та біль-
шості шахт.

ХТо пЛАТиТиме
Дедалі гострішим у контексті 
визнання дефакто «ДНР» і 
«ЛНР» відповідно до мінських 
домовленостей стає питання 
фінансування «спецзони» з 
українського бюджету. Адже 
існує загроза того, що вона пе-
ретвориться на територію, яку 
ми не контролюємо, але фінан-
суємо. 

Податкових надходжень 
звідти або немає, або якщо є, 
то в мінімальних обсягах. Зо-
крема, за даними голови Дер-
жавної фіскальної служби, 
лише в серпні Україна недоо-
тримала з Донецької та Лу-
ганської областей податків на 
загальну суму понад 0,9 млрд 
грн, що в річному вимірі може 
призвести до недобору в сумі 
$1 млрд. Тим часом учителів і 
медиків там налічується 137,6 
тис., зокрема понад 90 тис. на 
окупованих територіях. Що й 
казати про армію чиновників, 
міліціонерів, суддів, які у 
більшості випадків працюють 
там на сепаратистів. А це 
знову ж таки в річному вимірі 
мільярди державних видат-
ків. 

жавних шахт на території 
«ЛНР», які в минулому доту-
валися з центрального бю-
джету. Адже на відміну від До-
неччини, яка споживала осно-
вну частину видобутого на її 
території вугілля самостійно, 
на Луганщині левова його 
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Бендери

Тирасполь

Григоріопольський
район

Кам'янський
район

Рибницький
район

Слободзейський 
район

Слободзея

Григоріополь 

 Рибниця 

Кам'янка 

Територ� 
Придністров’я,
які контролюються 
Молдовою

Дубоссарський
район

Дубоссари 

Територ� Південної 
Осет�, які після 
війни 1992 року 
до російського 
вторгнення 
2008 року
контролювалися 
грузинською 
адміністрацією
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Цхінвал

Цхінвальський
район

Ленінгорський
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Знаурський
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Дзауський
район

Знаур

Джава

Ахалгорі

Р О С І Я

Частина Абхаз�, 
яка контролювалася 
Грузією до війни з Росією 
2008 року

Сухум 

Гагра 
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Поділені перемир’ям
Результатом заморожування інших інспірованих Росією 
конфліктів на теренах СНД також було їх розмежування 
на зони контролю відповідно до зайнятих сторонами 
позицій на момент перемир’я. На Донбасі вони наразі 
найменш сприятливі для сепаратистів.



Є також питання щодо до-
тування електро, газо та теп 
лопостачання, яке на захопле-
них терористами територіях 
так чи інакше здійснюється 
коштом решти регіонів України 
(центрального бюдже  ту, НАК 
«Нафтогаз» чи енергокомпа-
ній). Крім того, щомісяця в До-
нецькій області потрібно ви-
плачувати 2,5 млрд грн пенсій, 
у Луганській – 1,3 млрд грн. Зо-
крема, до 60% з них у «спец-
зоні», а це близько 27 млрд грн 
за рік. Значна частина грошей 
ПФ в Україні, як відомо, забез-
печується дотаціями з держбю-
джету. 

Проте цим справа не об-
межується, адже особливо го-
стрим стає питання віднов-
лення зруйнованої внаслідок 
дій терористів«ополченців» та 
російського вторгнення інфра-
структури, підприємств і жит-
лового фонду. Збитки в кожній 
області оцінюються в мільярди 
гривень. Голова Державної фіс-
кальної служби Ігор Білоус по-
відомив, що на Донеччині зни-
щено 396 компаній, на Луган-

щині – близько 200. За його 
словами, «це ті компанії, які 
відновити швидко не вдасться. 
Йдеться про фізичне зни-
щення». 

У мінському протоколі є 
пункт про програму економіч-
ного відродження Донбасу. 
Але російський прем’єр Дмі-
трій Мєдвєдєв в інтерв’ю газеті 
«Ведомости» уже заявив, що 
РФ, яка постачала терористам 
зброю для цих руйнувань, не 
братиме участі у відновлені 
інфраструктури Донбасу. Мов-
ляв, «це дуже велика проблема. 
Але про її вирішення має по-
турбуватися Україна, якщо Київ 
вважає, що ті регіони є части-
ною країни». 

Проте відновлення інфра-
структури Україна зобов’язана 
поставити в безпосередню за-
лежність від встановлення сво
 го цілковитого контролю над 
територіями, на яких воно здій-
снюватиметься. Навіть якщо це 
будуть кредитні гроші ЄС, тієї 
самої РФ чи інших міжнарод-
них організацій, адже відда-
вати нехай, може, і пільгові по-

зики доведеться Україні, а га-
рантій збереження в її складі 
«спецзони», як і отримання 
звідти податкових надходжень, 
у майбутньому немає жодних. 

Інша річ, якщо Донбас від-
новлюватиметься коштом яко-
гось міжнародного благодій-
ного фонду на основі донор-
ських внесків країн ЄС чи G7, 
Росії і ці гроші не висітимуть 
потім борговим тягарем на 

Україні. Проте й у цьому разі 
наша країна має використати 
фактор фінансування відбудо
 ви Донбасу як інструмент тиску 
щодо відновлення її фактичної 
юрисдикції над зазначеними 
територіями. 

15–20 вересня 
чекаємо Вас на таких заходах у Книгарнях «Є»

Із повним переліком заходів та його можливими 
змінами ви можете ознайомитися в Книгарні «Є» 
у вашому місті та на сайті book-ye.com.ua 

Київ (вул. Лисенка, 3):
15 вересня, 18:00 – зустріч із Зємовітом Щереком у межах презентац� 
книжки «Прийде Мордор і нас з’їсть» (видавництво «Темпора»).
16 вересня, 18:00 – Баса Джанікашвілі та його «Гра у вóйнушку»: 
презентація українського перекладу.
17 вересня, 18:00 – панельна дискусія на тему «Відкритий університет 
vs системний університет» (Культурний проект).
18 вересня, 18:00 – зустріч із Богданом Гаврилишиним «Збереження 
ідентичності в умовах глобалізац� та роль молоді в майбутньому 
України».
19 вересня, 18:00 – презентація книжки Людмили Кісельової 
«Виправдання слова. Статті про українську літературу: від Шевченка 
до сьогодення» (Видавничий дім «КМА»).

Львів (просп. Свободи, 7):
17 вересня, 18:00 – розмова на тему «Золотий» вересень 1939 року: 
як не допустити повернення маятника?».

Харків (вул. Сумська, 3):
16 вересня, 19:00 – «Від Парижа до Берліна. Літературний шлях». 
Модератор Ірина Онуфрієнко.
17 вересня, 19:00 – поетичний вечір «Молодь і вірші». 
У програмі: Тимур Яровський, Дмитро Бєлоконь, Олег Островський, 
Микола Прохоренко, Тихомира Волкова.

Вінниця (вул. Соборна, 89):
15 вересня, 18:00 – зустріч із поетесами Анжелою Димчевою, Бойкою 
Драгомирецькою (Болгарія) та Броніславою Волковою (Чехія – США). 
Модератор Віктор Мельник. Спільно з видавництвом «Твердиня».
17 вересня, 18:00 – презентація роману Баси Джанікашвілі 
«Гра у вóйнушку». Модератор Петро Мацкевич. Спільно з PR-Prime 
Company та видавництвом «Кальварія».
20 вересня, 17:00 – презентація роману Артема Чапая «Червона 
зона». Спільно з видавництвом «Нора-Друк».

Івано-Франківськ (вул. Незалежності, 31):
17 вересня, 17:30 – віршована моновистава Валентина Терлецького 
«Ти чуєш мої смолоскипи!» (видавництво «Крок»).
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переДБАЧеНА мІНСьКим 
проТоКоЛом «СпецЗоНА» 
ЗАгрожуЄ переТвориТиСя 
НА ТериТорІю, 
яКу ми Не КоНТроЛюЄмо, 
АЛе ФІНАНСуЄмо
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Бюджетний розлад  
Темпи виконання державного кошторису викликають велике занепокоєння

в
ід часу формування нового 
українського уряду минає 
вже півроку. І хоч би як 
увагу суспільства відволі-

кала війна на Донбасі, нині нео-
зброєним оком видно, що Кабмін 
затягує з проведенням фундамен-
тальних реформ і навіть дечим 
поступається «папєрєднікам». Це 
стосується, зокрема, фіскальної 
сфери, адже бюджет уже викону-
ється з хронічним відставанням.

За даними Державної казна-
чейської служби України, у січні 
– серпні 2014го до скарбниці на-
дійшло 230 млрд грн з урахуван-
ням відшкодованого ПДВ (див. 
«Фінансові американські 
гір ки»). Це на 5,7% більше, ніж 
торік, але до виконання плану в 
загальному фонді держбюджету 
бракує 8 млрд грн, у спеціаль-
ному – 8,8 млрд грн. Зважаючи 
на понад 50відсоткове знеці-
нення гривні, яке через інфляцію 
зберегло позитивний приріст но-
мінального ВВП (попри падіння 
реального), такі показники є за-
надто слабкими.

Основним, на перший погляд, 
фактором малих надходжень до 
скарбниці є війна на Донбасі. За 
даними голови Державної фіс-
кальної служби (ДФСУ) Ігоря Бі-
лоуса, на початок вересня держ-
бюджет України недоотримав 4,4 
млрд грн із Донецької та Луган-
ської областей. Щомісячна недо-
їмка лише зростає: якщо у травні 
вона становила 420 млн грн, у 
червні – 630 млн грн, то в липні – 
1,2 млрд грн, а в серпні, за 
поперед німи підрахунками, – 0,9 
млрд грн. За словами Білоуса, за 
час бойових дій на Донеччині 
знищено близько 400, на Луган-
щині – до 200 компаній (загалом 
в Україні налічується близько 700 
великих, понад 20 тис. середніх і 
до 350 тис. малих підприємств), 
які не вдасться швидко відно-
вити. І вони потребуватимуть мі-
льярди доларів на відбудову.

Загалом же до кінця року, за 
оцінками міністра фінансів Олек-
сандра Шлапака, внаслідок подій 
на Сході України скарбниця недо-
отримає тільки податкових плате-
жів близько 18 млрд грн. Сума 

Звідси друга об’єктивна при-
чина недовиконання бюджету – 
звуження податкової бази, спри-
чинене загальним спадом в еко-
номіці. Наприклад, надходження 
від податку на прибуток підпри-
ємств (ППП) до зведеного бю-
джету за перше півріччя 2014го 
зменшилися на 18,9% порівняно з 
аналогічним періодом 2013го (за 
сім місяців темп падіння зали-
шився незмінним, за січень – сер-
пень даних поки що немає). Ре-
зультат закономірний, адже при-
буток до оподаткування великих 
та середніх підприємств України 
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Фінансові американські гірки
Після зміни влади ситуація з наповненням держбюджету з кожним місяцем погіршувалася, попри 
значне знецінення гривні. Однак зростання доходів у серпні перевершило всі очікування та вселило 
певний оптимізм

За даними ДКСУ, власні розрахунки
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Конкретний недобір
У першому півріччі 2014-го динаміка надходжень до бюджету була млявою. Окрім війни на Донбасі 
та зменшення дохідної бази важливою причиною цього є недопрацювання податкових і митних 
органів. Із чим воно пов’язане, знають одиниці

За даними ДКСУ, власні розрахунки
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Приріст до першого півріччя 2013-гоНадходжень до бюджету

значна, але не критична, бо ста-
новить лише 4,8% запланованих 
доходів (та 26% планового дефі-
циту). Зважаючи на те що час-
тина ВВП, яка виробляється на 
Донеччині й Луганщині, – 
близько 16% загальноукраїн-
ського, така недоїмка більш
менш відповідає тій частині тери-
торії Донбасу, яку контролюють 
бойовики та російські війська. Од-
нак падіння за основними стат-
тями доходів помітно вище, ніж 
ці 4,8% (див. «Конкретний не-
добір»). От його війна не пояс-
нює.
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За оцінками 
міністра фінансів 

Олександра 
Шлапака, 

внаслідок подій на 
Сході України 

державний бюджет 
недоотримає 

тільки податкових 
платежів на суму 

близько  

18  
млрд грн

(понад 80% усього бізнесу за обо-
ротом і ще більше – за прибут-
ками) за січеньчервень був 
від’ємним (збиток) і становив 136 
млрд грн на тлі 8,7 млрд грн у 
першому півріччі 2013го. Па-
діння, ймовірно, було «паперо-
вим» (балансовим) і враховувало 
переоцінку активів та пасивів під-
приємств у зв’язку зі знеціненням 
гривні. При цьому була частина 
бізнесу, який одержав майже 160 
млрд грн прибутку, що на 90% 
більше, ніж торік. Із нього можна 
було спокійно збирати більше по-
датків (хоча «паперовий» прибу-
ток і не забезпечує необхідною 
для цього ліквідністю). Але була й 
інша частина – збиткові підпри-
ємства із сумарним збитком 296 
млрд грн, що майже вчетверо пе-
ревищує торішній показник. Ре-
зультат таких компаній зменшить 
податкову базу наступних періо-
дів.

Іншим суттєвим приводом 
для падіння надходжень від ППП 
стали податкові аванси. Коли 
2013го режим Януковича запро-
вадив їх як черговий засіб для 
збільшення фіскального тиску на 
бізнес, підприємці справедливо 
нарікали на те, що аванси з по-
датку на прибуток вимивають обі-
гові кошти. Торік за шість місяців 
їх було сплачено на 20,7 млрд грн. 
2014го вони принесли зведеному 
бюджету 15 млрд грн, зокрема у I 
кварталі – 8,5 млрд грн, у II – 6,5 
млрд грн. І хоча це негативно 
вплинуло на загальну суму та ди-
наміку ППП, отриманого скарб-
ницею, проте сьогодні таке змен-
шення можна розглядати не 
інакше, як свідоме послаблення 
державою фіскального тиску на 
бізнес, що, безумовно, є позитив-
ним сигналом.

Водночас недобір за левовою 
часткою податкових і неподатко-
вих надходжень не можна пояс-
нити падінням дохідної бази. Ві-
зьмімо податок на доходи фізич-
них осіб (ПДФО). У першому пів-
річчі 2014го надходження від 
ПДФО до зведеного бюджету 
майже не змінилися порівняно з 
2013м (зросли на 0,47%). Основ
ним елементом його податкової 
бази є заробітна плата. Середньо-
місячна зарплата в Україні за 
шість місяців збільшилася на 
5,9%. Оплата найманих працівни-
ків як елемент ВВП у I кварталі 
(дані за II квартал поки що не 
оприлюднено) в номінальному 
виразі підвищилася на 2,1%. Чому 

ж тоді надходження від ПДФО не 
зросли? Мабуть, із третьої при-
чини, а саме через погану роботу 
ДФСУ. Прикметно, що левова 
частка цього податку спрямову-
ється в місцеві бюджети. Тож, 
можливо, недоїмка виникає саме 
на місцях як наслідок неповного 
або м’якого контролю за регіо-
нами з центру. У такому разі ми 
на ділі спостерігаємо перші, поки 
що спонтанні вияви децентралі-
зації, про яку нині так багато го-
ворять.

Подібна ситуація й з іншими 
податками. Надходження від 
ПДВ із вироблених в Україні то-
варів та послуг за півроку змен-
шилися на 4,8%. При цьому номі-
нальний ВВП, очевидно, зріс 
(+3,4% у I кварталі, даних за II 
квартал поки що немає, але, 
схоже, підвищення цін компенсу-
вало пришвидшення реального 
падіння). Надходження від ак-
цизного податку з виробленої в 
Україні продукції за півроку зни-
зилися на 13,4%. Наприклад, від 
компаній, що випускають тютюн 
та вироби з нього, за шість місяців 
надійшло 7,7 млрд грн акцизного 
податку, що на 21% менше, ніж 
торік. При цьому, за даними 
Держстату, обсяг промислового 
виробництва тютюнових виробів 
збільшився на 10,3%, а ціни на 
згадану товарну групу – ще на по-
над 10%. Що стало причиною па-
діння надходжень у зазначеній 
галузі – непрофесійність нових 
керівників чи масштабна коруп-
ція? Згодом це стане явним.

Ситуація з надходженнями до 
бюджету від імпорту взагалі кри-
тична. Обсяг ПДВ з імпортних то-
варів та послуг за півроку впав на 
5,6%. Так, за даними НБУ, вве-
зення товарів в Україну у пер-
шому півріччі скоротилося на 
17%, ще 13% втратив імпорт по-
слуг. Але ж це в доларовому екві-
валенті! Враховуючи знецінення 
нацвалюти на понад 50%, база 
оподаткування імпортних товарів 
та послуг, виражена в гривні, 
мала збільшитися на 20–30%. І 
надходження від відповідних по-
датків також. Однак окрім змен-
шення імпортного ПДВ маємо й 
зниження надходжень від мита 
(на 12%). Нехай не вводить в 
оману приріст акцизного збору з 
імпорту на 75,6%, адже він на 91% 
забезпечений надходженнями від 
увезених нафтопродуктів. Ста-
лося це завдяки руйнуванню схем 
тіньового імпорту останніх, на 

яких «сидів» режим Януковича. І 
хоча це заслуга нової влади, од-
нак в іншому її немає за що хва-
лити, бо за рештою статей ім-
порту акцизний податок приніс 
лише на 7% більше надходжень, 
ніж торік, замість 20–30% з 
огляду на девальвацію гривні.

Тож недарма ще кілька міся-
ців тому заговорили про те, що 
давні митні схеми (контрабанда, 
«пільгове» розмитнення тощо) 
режиму Януковича існують на-
далі, тільки втілюють у життя їх 
тепер люди з нової влади. І наве-
дена статистика підтверджує це.

Прикметно, що переважна 
частина митних органів розташо-
вані на місцях. Тож, можливо, 
нова влада ще не встигла міцно 
взяти віжки управління у свої 
руки й розставити лояльних і 
компетентних керівників регіо-
нальних митниць. Може, вона 
просто вчиться на власних по-
милках. Або ми є свідками явного 
недоліку у стилі управління ни-
нішнього керівництва порівняно 
з вертикаллю влади Януковича. В 
обох випадках позитивним побіч-
ним ефектом є те, що гроші не 
йдуть єдиним потоком у центр, а 
лишаються розпорошеними в 
різних, хай і не дуже чистих, ру-
ках, що дає можливість бізнесу 
дихати вільніше. Якщо ж усі ці не-
доїмки є тільки зовнішнім вия-
вом схем відмивання бюджетних 
грошей, які «кришує» нинішня 
влада, то справи зовсім кепські. 
Тоді лише переміщення зони 
АТО на територію Києва, а також 
КончіЗаспи та ПущіВодиці 
здатне вирішити проблему.

Залишається надіятися, що 
теперішня ситуація – то лише на-
слідок недосвідченості нового ке-
рівництва та свідомого посла-
блення ним фіскального тиску. І 
заплющувати очі на повністю ви-
брану квоту коштів, які повинен 
за рік перерахувати до бюджету 
НБУ (22,8 млрд грн), та скоро-
чення відшкодування ПДВ, обсяг 
якого за вісім місяців менший, 
ніж торік, на 2% навіть з ураху-
ванням випущених на 6,7 млрд 
грн ПДВОВДП. 
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Є
диний помітний успіх у 
просуванні процесу лю-
страції в Україні за останні 
місяці – що більшість на-

селення вивчила це слово й хоча 
б приблизно розуміє, що воно 
означає. Якщо дуже коротко, то 
«Банду – геть!». Невелика різ-
ниця з вікопомним гаслом 2004 
року «Бандитам – тюрми!», хоча 
те насправді значно давніше й 
належить іще В’ячеславу Чорно-
волові, себто відтоді прогрес не-
значний.

Найбільша проблема поточ-
ного періоду полягає в тому, що 
влада, справжня, яка визначає 
умови, не демонструє намірів 
робити їх іншими, а отже, й про-
водити радикальну зміну еліт у 
країні, а без цього окремі пози-
тивні рухи окремих добромис-
них керівників заздалегідь при-
речені. При всій повазі та спів-
чутті до президента важко пого-
дитися з його відомою тезою, 
що наступні вибори автома-
тично, самі собою стануть ак-
том тієї омріяної люстрації, бо 
правила гри не змінено, при-
наймні збережено мажоритар
 ку, орієнтовану на підкуп кон-
сервативної і пасивної частини 
виборців; одіозні представники 
старого режиму (режимів) і на-
далі мають усі шанси впли-
вати на хід подій. Виправдання 
гостротою моменту зайві: що 
менш ефективні владні меха-
нізми, то довше триватиме заго-
стрення незалежно від намірів 
та конкретних дій зовнішнього 
агресора.

Ні, помиляюся, найсерйоз-
ніша проблема поточного пері-
оду – та, що можновладці не 
відчувають відповідного тиску 
знизу, спрямованого на зміну 
еліт. Адже «Банду – геть!» – 
надто абстрактно й нетехноло-
гічно. «Банда» – це хто: всі, хто 
був задіяний у політиці до лю-
того 2014 року? Чи тільки ті, хто 
голосував за закони 16 січ  ня? Ті, 
хто мешкає в Кончі? Ті, хто пе-
ресувається на Cadillac Escalade? 

«Геть» – це куди: на пенсію, в 
табір, на палю? Є підозра, що не 
всі громадяни встигли ознайо-
митися з текстом уже готового й 
досить детального законопро-
екту «Про очищення влади», 
який має проходити голосу-
вання в Раді вже наступного ві-
вторка. І якщо під парламентом 
зранку не виявиться кворуму в 
кількадесят тисяч демонстран-
тів, а навряд чи стільки збе-
реться, то в залі документ про-
котять, і обиватель укотре пере-
конається, що «всі вони одна-
кові» й «так буде завжди». Бо на 
кожен акт саботажу не виста-
чить демонстрантів, а більшість 
пасіонаріїв або на фронті, або 
опікуються забезпеченням АТО 
замість держави.

Ідеться саме про це: не ли ше 
преса та громадські активісти, а 
й найширші верстви суспіль-
ства мають досягти принаймні 
поверхневого консенсусу сто-
совно мети й шляхів досягнення 
тієї самої славленої люстрації. 
До речі, майже всі посилання на 
прецеденти в постсоціалістич-
них країнах не надто перекон-
ливі, адже скрізь – від рішучої 
Польщі до млявої Болгарії – іш-
лося лише про викриття екс
працівників комуністичної та-
ємної поліції, штатних і поза-
штатних, але не більше! Ніде, 
зокрема й у колишніх республі-
ках Прибалтики, не було мови 
про усунення від влади просто 
чиновників попереднього режи
 му. Можна подивитися глибше 
й розглянути хід денацифіка-
ції в Західній Німеччині після 
Другої світової, але й там, по
перше, покарання чи певні об-
меження не накладали автома-
тично на всіх колишніх членів 
НСДАП – тільки на тих, хто був 
задіяний у СС, СД й подібних 
злочинних організаціях, а, по
друге, все це чищення відбува-
лося під безпосереднім нагля-
дом Контрольної ради, себто 
органу, підзвітного країнам
переможницям, а не власному 
урядові ФРН.

І тільки одна (!) держава 
учинила послідовно й безкомп-

ЛюСТро 
ДЛя 

поТвори

Історія подарувала Україні другий 
шанс: нині з’являється реальна 
можливість ротації верхівки,  
і нею гріх не скористатися
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ромісно стосовно свого мину-
лого. Це демократична Грузія, 
причому не відразу, а після 2010 
року. За тамтешнім законом про 
люстрацію заборона обіймати 
будьякі посади у виконавчій 
владі та судах (а також керівні в 
освіті!) поширювалася не лише 
на колишніх працівників КГБ, а 
й на функціонерів КПРС будь
якого рівня. Водночас було забо-
ронено комуністичну та нацист-
ську символіку, використання в 
географічних назвах імен біль-
шовицьких діячів, тобто прове-
дено справжню послідовну 
дера дянізацію. До речі, хоча ба-
гато надбань Міхеїла Саакаш-
вілі та його команди було спо-
творено після приходу до керма 
наступної проросійської адміні-
страції, ці норми діють і досі. 
Хай там як, але вони визнача-
ють клімат у країні.

Необхідно зазначити, що 
власне очищення влади скрізь у 
посттоталітарних державах (а 
це не лише колишні республіки 
та сателіти СРСР, а й Іспанія, Ар-
гентина, Уругвай, Марокко, ну й 
передусім, звісно, Німеччина) є 
частиною ширшого процесу, 
який дістав назву «подолання 
минулого». Ідеться про самоус-
відомлення: дослідження дже-
рел, каяття, вшанування жертв, 
виховання й освіту, унеможлив-
лення повторення сумного до-
свіду. Саме досягнення незво-
ротності, а не забезпечення від-
плати є кінцевою метою всіх 
цих заходів.

Можна скільки завгодно до-
рікати (до речі, невідомо кому), 
що на початках незалежності в 
Україні не провели аналогічної 
операції, але тоді це було тех-
нічно неможливо не лише че-
рез цілковите домінування у 
владі радянської номенклатури, 
включно з першим та другим 
президентами. Треба визнати, 
що таке гасло не мало під-
тримки передусім у рядових 
громадян. Частина з них були 
класичними комуняками, тіль
 ки дещо розгубленими, частина – 
звичайними совками, бояз-
кими й, за великим рахунком, 
безпринципними, частина – 
прагматика ми, які швидко зро-
зуміли можливості саме такої 
соціальнопо літичної конфігу-
рації. Сегмент безкомпромісних 
прибічників нової України, по-
будованої на засадах демократії, 
економічної свободи та соціаль-

ної справедливості, бачився за-
малим для тиску на систему зсе-
редини, а зовнішні впливи, хай 
там що казали б нинішні ват-
ніки (мовляв, усіма українсь
кими президентами керували з 
«Вашингтонського обкому»), – 
не те, що мінімальними, а прак-
тично від’ємними й обмежува-
лися лекціями та нотаціями.

Найпоширенішим виправ-
данням опортунізму стосовно 
спадковості українських еліт 
став аргумент «у нас усі були в 
КПРС», інакше кажучи, будь
які досвідчені кадри так чи так 
пов’язані з радянським мину-
лим, а наявні дисиденти є рад
 ше деструктивною силою, не-
здатною виконувати менеджер-
ські функції. В цьому була де-
щиця правди, але згадаймо, 
чого справді досягли «досвід-
чені»: занепад економіки, роз-
крадання більшменш ліквід-
них активів, зростання бізнесу 
із криміналом, формування 
дер    жави, головний пріоритет 
якої – персональне збагачення 
всіх причетних до ухвалення рі-

шень. Чи було б гірше, якби до 
влади два десятиліття тому 
прийшли пасіонарні диле-
танти? Запитання зостається 
риторичним.

Ефективні еліти з’являю ть
 ся, коли існує тиск знизу. Ідеть
 ся передусім про громадські 
рухи та ЗМІ, як скрізь у світі, але 
водночас і про широку громад-
ську думку, яка вже є і надалі 
залишатиметься фактором по-
точної політики. Привид нового 
Євромайдану відтепер витатиме 
над кожним чиновником, зава-
жаючи до кінця захопитися 
звичним процесом маніпуляцій 
і дерибану. Принагідно згадай
 мо доволі велику частину ак-
тивного населення, яка має до-

свід відстоювання власних цін-
ностей зі зброєю в руках і на-
вряд чи толеруватиме кричущі 
неподобства.

Понад те, на відміну від си-
туації початку 1990х у ниніш-
ній Україні не бракує молодих 
людей із дипломами MBA та су-
часними уявленнями про світ, 
мотивованих не збільшувати 
статки, а досягати амбітних 
проектів у масштабі регіону чи 
країни. Забобони на кшталт 
«старий уже накрав, а молодий 
крастиме більше» матимуть 
сенс, якщо не зміняться прин-
ципи взаємодії в державі та со-
ціумі, а вони, хоч і повільно, ста-
ють інакшими. Ідеться не про 
вік (усі пам’ятають цирк із «мо-
лодою командою» колишнього 
київського мера), а про незадія-
ність у давніх схемах і зв’язках.

Що ж стосується можливого 
кадрового голоду, то варто по-
вернутися до позитивних пре-
цедентів у наших «товаришів по 
нещастю», передусім до прак-
тики реформ у Грузії: адміні-
страції Саакашвілі вдалось у 
традиційно корумпованому се-
редовищі, обтяженому традиці-
ями корпоративізму і трайба-
лізму, заангажувати потужний 
резерв перспективної молоді, 
яка не бажала й не вміла діяти в 
застарілій системі координат. 
Менш сприятливих стартових 
умов і переконливішого резуль-
тату годі шукати. А Україна має 
додатковий ресурс трудових мі-
грантів, серед яких не лише 
чорнороби в Італії та Португа-
лії, а й менеджери в Лондоні та 
Купертіно, штат Каліфорнія.

Тобто головною перешкодою 
для ротації держапарату й усу-
нення від влади одіозних пред-
ставників досі діючого політи-
куму є передусім психологічні 
гальма в тих, хто може й має за-
безпечити необхідний тиск і 
температуру процесу. Вочевидь, 
для заохочення потенційних ак-
тивістів потріб  ні позитивні при-
клади того, що тиск суспільства 
ефективний не лише в екстре-
мальних умовах протистояння з 
«Беркутом», а й у прозаїчніших 
декораціях щоденного відстою-
вання законних вимог громадя-
нина й громади. Є історичні мо-
менти, коли саме суб’єк тивний 
чинник є вирішальним. Схоже, 
зараз, в умовах смертельної не-
безпеки, Україна переживає 
саме такий момент. 
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еФеКТивНІ еЛІТи 
З’явЛяюТьСя, КоЛи ІСНуЄ 
ТиСК ЗНиЗу. ІДеТьСя 
переДуСІм про громАДСьКІ 
руХи ТА ЗмІ, АЛе воДНоЧАС 
І про широКу громАДСьКу 
ДумКу, яКА вже Є І НАДАЛІ 
ЗАЛишАТимеТьСя 
ФАКТором поТоЧНої 
поЛІТиКи



Андрій шевченко: 
«Люстрація – це не більш  
як цеглинка в нову будівлю»
Народний депутат від «Батьківщини» Андрій Шевченко розповів 
Тижню про те, чому не варто затягувати з люстрацією, які є 
ризики її проведення і, головне, ким замінити ті десятки тисяч 
чиновників, яким вкажуть на двері

у. Т.: Сьогодні у верховній раді 
триває доопрацювання проекту 
закону про очищення влади, при-
йнятого в першому читанні.  
Є шанс, що він буде ухвалений 
ще цим складом парламенту?  
голосів набереться?

– На жаль, шанси невеликі. І 
справа не тільки в тому, що зали-
шилося мало часу. Важко уявити, 
що хвороба сама себе лікуватиме. 
Країна зараз точно заслуговує на 
набагато кращу владу і на кра-
щий політичний клас загалом, 
але складно повірити, що цей 
парламент ухвалить закон про 
очищення самого себе. Тому не 
думаю, що Рада, яка підтримала 
Януковича під час його прези-
дентства, диктаторські закони  
16 січня, легко прийме згаданий 
документ. Але все, що можна 
буде зробити ще в цьому скли-
канні, зробимо.

у. Т.: Багато хто переконує, що 
люстрація не на часі, треба, мов-
ляв, почекати закінчення війни, а 
тоді вже приймати такі ради-
кальні рішення.

– Ну Путін нас поставив пе-
ред таким вибором: або мир, або 
реформи. Тобто або збереження 
території, або зміни. Він нав’язує 
нам міф, що це неможливо одно-
часно. Я вважаю, що ми в змозі 
виконати два завдання: відстояти 
нашу свободу, нашу незалежність 
і здійснити ті зміни, заради яких 
Майдан починався і яких країна 
дуже потребує. Тому це необхідно 
робити якнайшвидше.

Якщо поставити питання 
ширше: що потрібно для очи-
щення влади, то я сказав би, що є 
абсолютно очевидні речі, які 
можна робити, не чекаючи відпо-
відного закону. Адже найперше 

люстрація – це Кримінальний 
кодекс, який зобов’язує карати  
і хабарників, і зрадників країни,  
і всіх тих, хто зловживав службо-
вим становищем. 

у. Т.: Люстрація за українським 
рецептом змінить систему чи 
лише позбавить влади одних на 
користь інших? 

– Я думаю, що люстрація – це 
не більш як цеглинка в нову бу-
дівлю. Важлива цеглинка, да-
вайте назвемо її наріжним каме-
нем, але не єдина. Якщо хтось ду-
має, що вона стане панацеєю і що 
просто від механічної заміни од-

них скомпрометованих людей 
іншими в нас життя стане кра-
щим й Україна процвітатиме, то 
це велика ілюзія. В Айзека Азі-
мова є книжка «Кінець вічності», 
й у ній згадано таке поняття, як 
«мінімально необхідні зміни». Як 
на мене, люстрації замало для 
того, щоб стати «мінімально не-
обхідними змінами» для великих 
реформ у країні, але це необхідна 
умова.

 
у. Т.: Серед найбільших проблем 
закону називають відсутність єди-
ного люстраційного органу. Чи 
можна сподіватися, що такий ор-

Спілкувався 
роман малко
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Андрій шев-
ченко – україн-
ський громад-
ський діяч, полі-
тик і журналіст. 
Народився 1976 
року на Івано-
Франківщині. 
1999-го закін-
чив Інститут 
журналістики 
Київського 
націо   нального 
університету 
імені Тараса 
Шевченка, на-
вчався в НУ 
«Києво-
Могилянська 
академія».  
У журналістиці 
з 1993 року. 
Працював у те-
лепроектах 
«Післямова», 
«ТСН», «Об-
личчя світу», 
«Репортер» 
тощо. 2003–
2005-й – шеф-
редактор і ве-
дучий «5 ка-
налу». Співзас-
новник і прези-
дент Центру сус-
пільних медіа і 
перший голова 
Київської неза-
лежної медіа-
профспілки. У 
2005-му – віце-
президент 
НТКУ. Депутат 
Верховної Ради 
трьох скликань. 
Нині член фрак-
ції Всеукраїн-
ського 
об’єднання 
«Батьківщина»

ган в остаточному варіанті таки 
буде передбачений?

– Мені симпатична ідея 
Єгора Соболєва, згідно з якою та-
ким органом може стати те, що 
зараз є Національним агентством 
з питань державної служби. На 
мій погляд, справді є сенс у тому, 
щоб з’явилися люди, для яких 
не просто справою честі, а й їх-
нім безпосереднім посадовим 
обов’язком буде очищати владу. 
Розумію, що існують корупційні 
й інші ризики, що нам дуже важ-
ливо, аби не з’явився клас профе-
сійних люстраторів і бездумних 
інквізиторів. Тобто враховую всі 
застороги, але при цьому поді-
ляю думку, що має бути струк-
тура, яка цілеспрямовано здій-
снюватиме очищення влади.

у. Т.: Чи доцільно люструвати аж 
таку велику кількість людей, як 
пропонує закон? півтора міль-
йона чиновників, майже всі си-
ловики. Є думка, що тим, хто, 
умовно кажучи, покається чи 
чесно зізнається в гріхах, варто 
дати можливість далі працю-
вати...

– Я думаю, остаточний пере-
лік осіб, які підпадають під дію 
закону про люстрацію, буде мен-
ший, ніж зараз. І, як на мене, це 
правильно. Ми в такій ситуації, 
коли краще йти від меншого до 
більшого. Давайте знайдемо ін-
струмент, який допоможе вичис-
тити з влади явних злочинців і 
явних ворогів країни, а далі дума-
тимемо.

у. Т.: одна з найуспішніших лю-
страцій відбулася в Німеччині. 
вона характерна тим, що звіль-
нених чиновників НДр замінили 
професіонали з ФрН. отже, клю-
чове питання: ким замінити?

– Треба не боятися залучати у 
владу людей, які не мають жод-
ного політичного досвіду й жод-
ного досвіду держслужби. Це ще 
серйозне питання й до середо-
вища громадських активістів: 
вони і далі роками, десятиліттями 
залишатимуться критиками уря
 ду та політиків чи нарешті хоча б 
частина з них візьме на себе ри-
зик, відповідальність і піде у 
владу, парламент, місцеві органи, 
на державну службу. Якщо ми не 
хочемо, щоб повторився провал 
2004 року, треба, щоб громадські 
активісти, люди без жодного полі-
тичного досвіду, люди які зараз 
набагато краще відповідають реа-

ліям часу, ризикнули й пішли у 
владу. А це означає, що вони не 
будуть вічно в білих рукавичках і 
що їм доведеться, можливо, відпо-
вісти на конкретні речі. Але на-
справді то дуже великий шанс по-
чати зсередини ті зміни у владі, 
які дуже потрібні. 

у. Т.: Ну але є цілі сфери, де все-
таки потрібні спеціалісти. Напри-
клад, грузини своїх поліцейських 
спочатку відправляли на на-
вчання до СшА. Казахи також 
йдуть схожим шляхом, готуючи 
молодих чиновників. у нас є ар-
мія професіоналів, які готові пра-
цювати на державу і які відпові-
дали б потрібним критеріям?

– Згоден, що треба дивитися. 
Можуть з’явитися якісь сегменти, 
де в нас катастрофічно мало спе-
ціалістів. Але на сьогодні про-
блема в іншому, не в браку спеці-
алістів, а в тому, що є дуже важ-
ливі для країни місця, які посіда-
ють не завжди гідні люди.

у. Т.: Чи будуть урядовці, які не 
пройдуть перевірки, звільнятися з 
посад?

– Я думаю, щонайменше 
треба говорити про певний ка-
рантинний період. Якщо ти засві-
тився в непорядних речах, то по-
будь трохи за межами високих 
відповідальних посад. І, мож-
ливо, з часом матимеш право по-
вернутися назад на державну 
службу, в політику і ще зробити 
корисні для країни справи.

у. Т.: як бути з чиновниками 
укроборонпрому, Нафтогазу, 
Надр україни? Чи до них застосо-
вуватимуться люстраційні норми, 
бо наразі в законі про них не зга-
дується? Також це стосується те-
рористів «ДНр», «ЛНр» і їхніх 
спонсорів.

– Давайте почекаємо остаточ-
ної версії. Ми з цього починали. 
У нас є два варіанти: оптимістич-
ний сценарій і не дуже. Треба 
зрозуміти саму процедуру. Є пер
 ше читання, є дуже активна ініці-
ативна робоча група, до якої вхо-
джу і я. У принципі, ми на цей 
момент підготували наше бачен
 ня до другого читання. Фактично 
підвели риску і маємо напрацьо-
ваний текст. У нас є один швид-
кий сценарій: якщо буде полі-
тична воля в Раді, то комітет про-
сто бере й узаконює ту версію, яка 
напрацьована робочою групою, 
передає її в зал і приймається рі-

шення. Або песимістичний: комі-
тет саботує і затягує розгляд до-
кумента. Але нинішній ВР лиши-
лися вже лічені засідання, і це 
означає, що він перейде у спадок 
наступному парламенту восьмого 
скликання.

у. Т.: правозахисники вказують, 
що закон може серйозно сприяти 
порушенню прав людини.

– Питання в тому, наскільки 
будуть прозорими формулю-
вання закону. Він мусить бути 
зрозумілим для всіх і не викли-
кати двозначних трактувань. Це 
справді дуже важливо. Головне, 
щоб документ не використову-
вали для зведення особистих ра-
хунків. Як на мене, правозахис-
ники правильно ставлять пи-
тання, і їхню підказку треба в 
цьому сенсі брати до уваги. Ми не 
хочемо полювання на відьом, 
прагнемо, щоб закон був спра-
ведливий і водночас зрозумілий 
для всієї країни.

у. Т.: Саакашвілі пропонував по-
чати з менш болісного варіанта 
люстрації – економічної. у нас 
така передбачається? 

– Це радше запитання до 
уряду і податківців. Але ще раз 
хочу наголосити: якщо ми 
справді віримо в зміни, необхід-
ність очищення влади, я не чекав 
би і не оглядався б на ухвалення 
закону про люстрацію. Кримі-
нального кодексу та інших зако-
нів, які зараз є, більш ніж достат-
ньо, щоб повичищати злодіїв і 
зрадників із влади. Тому зараз 
треба консолідуватися, закли-
кати всіх нормальних людей при 
владі, щоб вони не заплющували 
очей на те, що в нас повно сміття 
залишається у владних кабінетах. 
Треба діяти швидко.

у. Т.: Скільки має тривати лю-
страція?

– Тут я прихильник не довгих 
процесів, а чітких, якісних рішень, 
які дадуть змогу країні перегор-
нути сторінку і йти вперед. Ми й 
так розуміємо, що з люстрацією 
запізнилися на ціле покоління. 
І те, що країна мала пережити на 
початку 1990х років, доробляємо 
зараз. Тому вважаю, що зараз 
треба зробити все, що маємо, вка-
зати на вихід із кабінетів усім тим, 
хто довів до тієї кризи, у якій опи-
нилася держава, і далі швидко бу-
дувати нову країну, не озираю-
чись назад. 
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Страх харакірі
Закон «Про очищення влади» загрожує 
більшості представників панівної верстви.  
Тож навряд чи набуде чинності в нинішній 
редакції і виконуватиметься в повному обсязі

14 
серпня на позачерго-
вому засіданні під 
тиском мітингуваль-
ників Верховна Рада 

таки прийняла за основу Закон 
«Про очищення влади» (4359а), 
проте його остаточне затвер-
дження, яке мало відбутися по 
відкритті нової сесії парламенту 
у вересні, знову затягується на 
невизначений час. Та й не дивно, 
адже перше читання багато де-
путатів розглядали виключно 
як необхідний популістський 
реверанс без жодних практич-
них наслідків. А от ухвалення 
закону в цілому, попри всі його 
слабкі сторони та можливості 
обходу, більшості представників 
правлячої верстви усетаки за-
грожує непрогнозованими мо-
ментами в майбутньому.

Вістря закону націлене 
проти посадовців режиму Яну-
ковича та його прислужників, 
особливо тих, які залишалися 
вірні йому під час Євромайдану, 
брали активну участь у заляку-
ванні активістів та розправах 
над ними.

Зокрема, цей документ авто-
матично позбавляє права бути 
призначеними на чиновницьку 
чи обраними на виборну посаду 
досить широке коло осіб, які за 
президентства Януковича (від 
25 лютого 2010 року до 22 лю-
того 2014го) були міністрами, 
керівниками інших централь-
них органів виконавчої влади 
(ЦОВВ), СБУ, НБУ, Антимоно-
польного комітету, Фонду держ-
майна, ДУС, секретарем РНБО, 
членами Вищої кваліфікаційної 
комісії суддів та Вищої ради юс-
тиції, прокурорами та їхніми за-
ступниками на всіх рівнях.

Іще суворіший підхід до 
прислужників режиму, які посі-
дали високі крісла під час подій 
на Майдані від 1 грудня 2013го 
до 22 лютого 2014 року. У цьому 
випадку до списку «вигнанців» 
додано тодішніх уповноваже-

ного Верховної Ради з прав лю-
дини, заступників міністрів та 
керівників інших ЦОВВ, пред-
ставника президента в АРК, го-
лів обласних і районних держад-
міністрацій та їхніх заступників, 
глави, його заступників та керів-
ників структурних підрозділів 
Адміністрації президента й Се-
кретаріату Кабміну, членів 
РНБО, очільників та заступни-
ків очільників територіальних 
підрозділів міністерств та інших 
ЦОВВ, структурних підрозділів 
обласних, районних та міських 
держадміністрацій, керівного 
складу МВС та податкової мілі-
ції, начальників та їхніх заступ-
ників в управліннях МВС та СБУ 
всіх рівнів.

Також у разі ухвалення за-
кону права обіймати державні 
посади або бути обраними бу-
дуть позбавлені всі працівники 
МВС та прокуратури, які брали 
участь у затриманні, заляку-
ванні учасників акцій громад-
ського протесту й масових захо-
дів, готували чи передавали в 
суд справи проти них, складали 
рапорти, протоколи про адміні-
стративне правопорушення, 
своїми діями або ж бездіяль-
ністю сприяли їх складанню 
тощо (це стосується всього пері-
оду президентства Януковича – 
від 25 лютого 2010го до 22 лю-
того 2014 року). Окрім них у пе-
реліку фігурують усі державні 
службовці та посадові особи ор-
ганів місцевого самоврядування 
і просто громадяни, вина яких у 
завданні шкоди життю, 
здоров’ю, майну інших грома-
дян – учасників масових акцій 
протесту від 21 листопада 2013
го до 22 лютого 2014 року вста-
новлена у визначеному законом 
порядку, а також ті, хто своїми 
діями чи бездіяльністю нама-
гався перешкодити реалізації 
конституційного права мирно 
збиратись і проводити збори, мі-
тинги та демонстрації.

Єдина умова у цьому ви-
падку – встановлення відповід-
них фактів судом, що за ниніш-
нього стану нашої Феміди може 
ускладнити і спотворити процес 
люстрації. Не забули автори за-
конопроекту й про голів, заступ-
ників та секретарів виборчих ко-
місій, які організовували фаль-
сифікації на виборах президента 
України 2004 року та народних 
депутатів 2012го. За умови, що 
це буде доведено в судовому по-
рядку, вони теж не матимуть 
права обіймати державні по-
сади.

Окрім представників та ви-
конавців злочинних наказів ре-
жиму Януковича закрито має 
бути шлях до високих крісел 
особам, стосовно яких у судо-
вому порядку встановлено, що 
вони колинебудь публічно за-
кликали до сепаратизму, пору-
шення територіальної цілісності 
й суверенітету України, співпра-
цювали зі спецслужбами інших 
держав як таємні інформатори 
чи помічники в оперативному 
здобутті даних, розпалювали 
міжнаціональну ворожнечу, ро-
били публічні заяви та вчиняли 
дії, які містять ознаки расової, 
соціальної, культурної, релігій-
ної нетерпимості щодо пред-
ставників української нації чи 
інших національностей, котрі 
проживають на території нашої 
держави.

Поширюватиметься анало-
гічна заборона й на осіб, які до 19 
серпня 1991 року працювали на 
керівних посадах КПРС, КПУ чи 
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компартій інших союзних респу-
блік (від рівня районного комі-
тету й вище) або були членами 
ЦК КПРС; обіймали керівні по-
сади у складі ЦК ВЛКСМ, ЦК 
ЛКСМУ та відповідних органів 
інших союзних республік, облас-
них комітетів комсомолу в УРСР 
та поза її межами; були праців-
никами КГБ, просто взаємодіяли 
з ним чи зі спецслужбами інших 
країн, обіймали посаду началь-
ника політичного відділу (управ-
ління) в Збройних силах або МВС 
СРСР; якимось чином причетні 
до організації політичних пере-
слідувань учасників україн-
ського національновизвольного 
руху часів Другої світової та піс-
лявоєнного періоду. Однак знову 
ж таки це треба встановити в су-
довому порядку.

«А СуДДІ ХТо?»
Масштабному очищенню мо-
жуть завадити слабкість адміні-
стративних механізмів, нестача 
якісних кадрів для виконання 
перевірок, корупційний інтерес, 
банальне залякування перевір
ників і, зрештою, брак додатко-
вого фінансування відповідної 
праці, адекватного обсягам по-
надпланової роботи з люстрації 
кандидатів на ті чи ті посади. Ці 
фактори не лише можуть звести 
нанівець позитивний потенціал 
масового очищення органів 
влади, закладений у законі, а й 
загрожують зворотним ефек-
том.

Так, організацію перевірки 
має бути покладено на керів-

ника органу, де працює чи ба-
жає працювати той, кого переві-
ряють. У випадку осіб, які обі-
ймають виборну посаду чи пре-
тендують на неї, цю функцію 
виконуватиме ЦВК. Процес має 
здійснюватися щодо посадовців 
згори донизу: спочатку він по-
винен зачепити керівника ор-
гану, який здійснює перевірку; 
потім заступників, відтак очіль-
ників структурних підрозділів, 
осіб, які працюють у кадровій 
службі, й насамкінець решту 
персоналу того чи того органу 
влади. Контролювати реаліза-
цію заходів має Національне 
агентство України з питань дер-
жавної служби, яке зобов’язане 
створити центральну й терито-
ріальні комісії з перевірки, їх 
члени повинні бути призначені 
терміном на один рік без права 
повторного призначення; до 
кожної з них має входити із пра-
вом голосу не менш ніж по од-
ному «представнику громад-
ськості» й «представнику ЗМІ».

Сама перевірка згідно із за-
коном має тривати не більш ніж 
30 робочих днів від дати на-
дання згоди на неї тим, кого пе-
ревірятимуть, а для претенден-
тів на виборну посаду термін 
зменшено вдвічі. Тож, якщо за 
це братимуться завантажені ін-
шими обов’язками чиновники 
як за «громадське доручення», 
їхній підхід виявиться формаль-
ним і поверховим: «аби лиш за-
крити питання». У законі, що-
правда, зазначено, що в разі не-
обхідності орган перевірки може 
створити спеціальний структур-
ний підрозділ для її організації 
та проведення. Але про джерела 
його фінансування не йдеться.

Інформацію про осіб, яких 
перевіряють, має публікувати 
Національне агентство України 
з питань державної служби, зо-
крема для того, щоб представ-
ники громадськості могли пові-
домити про них компрометуючі 
факти, які не дають права обі-
ймати посаду. Так само публіку-
ватися на сайті того ж таки 
агентства повинні й висновки 
про результати. Якщо під час 
перевірки декларацій про 
майно, доходи, витрати й зобо
в’язання фінансового характеру 
в документах, поданих особою, 
яку перевіряють, відповідний 
посадовець (орган) виявить 
арифметичні або логічні роз-
біжності, їй буде надано можли-

вість упродовж п’яти робочих 
днів від дати встановлення цих 
неточностей представити пись-
мове пояснення за фактом. 
Тобто можна спробувати обма-
нути, а потім, якщо не вдасться, 
виправитись. У разі встанов-
лення за результатами пере-
вірки та розгляду таких пояс-
нень, що той, кого перевіряють, 
подав підробні документи та/
або свідомо неправдиву інфор-
мацію, орган, який здійс нює 
призначення на посаду, повідо-
мляє впродовж трьох днів про 
виявлений факт правоохорон-
ців. Особи, які не пройшли пе-
ревірки або не надали згоди на 
її проходження, підлягають 
звільненню зі своєї посади з по-
збавленням права обіймати її та 
будьякі інші впродовж 10 років.

Врешті, повноцінне набуття 
чинності Законом «Про очи-
щення влади» потребує вне-
сення змін до низки інших зако-
нів та підзаконних актів, що та-
кож може бути загальмоване 
парламентом чи урядом навіть 
за умови ухвалення й підпи-
сання цього документа. Так, 
прикінцеві положення закону 
зобов’язують Кабмін у тримі-

сячний термін від дня набуття 
ним чинності розробити і вне-
сти на розгляд Верховної Ради 
законопроекти щодо реформи 
судової системи, «Про прокура-
туру», «Про Службу безпеки 
України», «Про поліцію», «Про 
Національне бюро розсліду-
вань», «Про Кабінет Міністрів 
України», «Про державну 
службу», якими має бути перед-
бачено зміну повноважень і за-
вдань системи органів влади на 
основі загальноєвропейських 
принципів проходження держ-
служби та збільшення посадо-
вих окладів. Скільки часу зна-
добиться, щоб усі ці контровер-
сійні рішення пройшли через 
законодавчий орган, велике пи-
тання. 
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Анатолій Толстоухов: 
«Люстрація розколює суспільство»
Анатолій Толстоухов – ексміністр часів Януковича.  
Один із тих, хто не підтримує люстрації та вважає навіть  
шкідливою для країни, а себе називає її жертвою

у. Т.: як ви вважаєте, люстрація 
взагалі можлива в україні?

– Я дуже скептично до цього 
ставлюся. Те, що хочуть зробити 
у нас, що вже робиться на низо-
вому рівні, складно назвати лю-
страцією. Знаю приклади, коли 
людина є заступником міністра, 
лежить у лікарні після операції, 
а їй телефонують і кажуть: ви не 
маєте права більше працювати. 
Так вирішила громадська рада 
або якась комісія. Мусите напи-
сати заяву. Тих, хто вже написав 
такі заяви, не сотні, а тисячі. Так 
само як після 2004 року це тор-
кнулося понад 50 тис. осіб.

у. Т.: Чому ж тоді вони досі на 
своїх місцях?

– Ті, про кого кажу, вже не 
працюють. Їх звільнено. Перед 
вами сидить конкретна людина, 
яку можна також вважати об’єк
том люстрації. Але якщо хтось за-
хоче мене люструвати, він переду-
сім люструватиме того, хто голосу-
вав за незалежність України. І я це 
не називаю люстрацією. Знаєте, 
якщо влада мені сьогодні запро-
понує роботу, сам відмовлюся. І 
для цього не потрібна буде лю-
страція. Мене ще у 2004 році 
Ющенко хотів посадити. Звинува-
чували, що я випустив газету, в 
якій Янукович був проголошений 
президентом. Але насправді такої 
газети не було. Я повинен був про-
сто відповісти за режим. За те, що 
забезпечував роботу урядового 
апарату. Це люстрація чи полі-
тичне переслідування?  

у. Т.: Але ж люстрація полягає в 
тому, щоб у принципі забрати в 
представників старої влади 
можливість повернутися. А не 
тільки заборонити їм працювати 
у період роботи порошенка.

– А що, ці люди повинні пе-
рестати бути повноцінними гро-
мадянами своєї країни, у яких є 
конституційні права?

у. Т.:  Але ж така практика є ціл-
ком нормальною для деяких 
країн Східної Європи. Чи не так?

– А чому ми повинні повто-
рювати досвід тих країн? Я вва-
жаю, що для України він є полі-
тично та соціально небезпеч-
ним, тому що буде ще однією 
глибокою прірвою в розколо-
тому українському суспільстві. А 
те, що розколює країну, не може 
бути корисним та актуальним. В 
основі того, що робиться в нас, 
що впроваджується владою, має 
лежати головна умова – послі-
довний рух у бік консолідації 
суспільства. Доки Україна розко-
лота, у неї немає історичної пер-
спективи. А люстрація – це ще 
одна лінія розколу.

у. Т.:  А чи не здається вам, що 
розкол у суспільстві тому й ви-
ник, що деякі політики спеці-
ально робили так, щоб його 
створити? 

– Які саме?

у. Т.: Наприклад, піар-менеджери 
януковича, які поділили україну 
на три сорти у 2004 році.

– А до чого тут саме 2004 
рік? Ось я політик, який ди-
виться на Україну, знає її істо-
рію, бачить, що відбувається. І 
розумію: якщо Україна йде до 
Митного союзу, то піднімається 
Західна Україна. Якщо в ЄС, то 
піднімається Східна. Скажіть 
мені, чи можу, будучи відпові-
дальним політиком, приймати 
якесь таке рішення, коли усві-
домлюю, що воно призведе до 
розколу України? Те саме стосу-
ється НАТО – знову розкол. Пи-
тання федералізації – також. 
Люстрація – аналогічна ситуа-
ція! 

Є низка рішень, які зараз не 
можна приймати, бо це погли-
бить проблеми українського сус-
пільства. Ми сьогодні сумнів-
ними рішеннями на кшталт лю-
страції виключаємо для себе ва-
ріанти цілісного розвитку. Не 
буде його – не буде збалансова-
ного розвитку. Не буде консолі-
дації – не буде реформ. Не буде 
ніякої модернізації. Я не ходив ні 
на антимайдан, ні на Майдан, бо 
розумів, що між ними прірва. У 
цю прірву зараз ми летимо.

у. Т.: А чи існує та прірва на-
справді? Чи, може, це не люди 
зіштовхнулися, а політики їх зі-
штовхнули?

– Тут зіштовхнулися дер-
жави, політичні сили, інтереси 
бізнесових структур. А це озна-
чає, що й інтереси людей. Бо за 
кожним великим гравцем стоять 
люди. Ви ж не скажете, що на 

Спілкувався 
Денис Казанський
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БІогрАФІЧНА 
НоТА
Анатолій Тол-
стоухов наро-
дився 2 січня 
1956 в місті Хар-
цизьк (Доне-
цька обл.). У 
1978-му закін-
чив Орловський 
державний пе-
дагогічний ін-
ститут (Росія). 
Працював учи-
телем історії. 
Наприкінці 
1980-х став пар-
тійним функціо-
нером КПРС, 
працював лек-
тором у Хар-
цизькому міськ-
комі КПУ. На по-
чатку 1990-х пі-
шов у журналіс-
тику. Почина-
ючи з 1995-го 
працював в 
уряді. У 1997 
році вперше був 
призначений 
міністром Кабі-
нету Міністрів. 
Не раз залишав 
та повертався 
на цю посаду з 
1997-го по 
2010-й. З 2011-
го по 2014-й був 
радником 
прем’єр-
міністра Укра-
їни Миколи Аза-
рова

Майдані були тільки політики? 
Там були сотні тисяч людей. 

у. Т.: Тоді виникає замкнене 
коло. Чиновників не можна лю-
струвати, бо буде погано, але за-
раз уже погано по факту через 
корупцію та неефективне управ-
ління. 

– А хто люструватиме? Є 
просте запитання до вас. Хто за-
раз очолює РНБО? Знаєте?

у. Т.: Ніхто поки що.
– А можна було хоча б пер-

шого заступника призначити 
виконувачем обов’язки? Якщо 
ми кажемо, що саме ця струк-
тура відповідає за АТО, як вона 
може залишатися без очільни
 ка? Хіба складно когось призна-
чити? А де голови облдержадмі-
ністрацій, керівники районів, 
які покажуть обличчя нової 
влади? Якщо вони відсутні й 
ніхто цим не переймається, то 
люстрація зараз є чимось таким 
далеким, що взагалі не має зна-
чення. 

Коли Азарову винесли вотум 
недовіри, він написав заяву, того 
самого дня пішов і я. У 2004 році 
він мені казав: завтра ти зустрі-
чатимеш Юлію Володимирівну 
на ґанку, вона тепер новий пре
м’єр. А я відповів: ви щось наплу-
тали. Поперше, самозванців у 
Кабмін не заводжу. А подруге, 
якщо вона мені скаже підготов-
лювати проекти наказів про ва
ше звільнення, муситиму це ро 
бити. А я не піду на таке ніколи. 

Тому через півгодини напи-
сав заяву про звільнення. Не че-
кав, коли мене виженуть. Тому 
для мене такої проблеми, як лю-
страція, не існує. 

Для когось люстрація – ве-
лика необхідність. А для мене 
то величезна тупість, яка дуже 
боля  че вдарить по нашому хво-
рому суспільству. Зараз, навпа
 ки, треба зробити все, щоб наро-
дилася опозиція, яку треба за-
прошувати до діалогу. А ви її лю-
струвати збираєтеся? 

у. Т.: А чому опозицією має бути 
саме пр? опозиція нікуди не по-
ділася. просто тепер це буде 
Тимошенко, а не янукович.

– І не тільки вона. Так звана 
об’єднана опозиція тепер сама 
себе їстиме. Крім того, обов’яз
ково підніматимуться ті сили, 
які й мали б бути опозицією. А 
також зростуть вуличні, що за-

кликатимуть до протестів, те, що 
називали «непартійний Май-
дан». І ось ці три сили з трьох на-
прямів уже навесні створять та-
кий тиск на владу, що я їй не за-
здрю.  

У грудні я написав, що влада 
увімкнула режим самоліквідації. 
Так ось зараз вона працює в ньо
 му автоматично. Не змінилося ж 
нічого. Пам’ятаєте, Євро2012, 
«Хюндаї» та пов’язані з ними 
зловживання? Кого звинувачу-
вали? А чому ви зараз не чуєте це 
прізвище? Хтось розслідує ті пи-
тання? 

у. Т.: Напевно, ні.
– А чому?

у. Т.: Є домовленість із новою 
владою. З президентом? 

– Ну то кого ж треба тоді лю-
струвати? Почати з одного, а за-
кінчити іншим? 

у. Т.: Але ж погодьтеся, у суспіль-
стві є запит на люстрацію.

– Не в суспільстві, а в час-
тині суспільства. У соціально та 
політично активній частині є 
такий запит, бо людям роками 
казали: це вороги, корупціо-
нери, вони вас грабують. А лю-
страція має торкатися всіх. І 
тих, і інших. Та я це називаю не 
люстрацією, а кадровою політи-
кою. А її в державі немає. Вона в 
нас існує на рівні кадрових при-
значень, багато з яких треба ста-
вити під сумнів. Зараз у мініс-
терствах працює дуже багато 
тих, кого я особисто звільняв. За 
професійну непридатність. 

Дуже хотів би, щоб мене ку-
дись запросили та люстрували 
публічно. Щоб міг також ставити 
запитання. Ви розкажіть, що 
зробили для України, і я роз-
кажу, що зробив. Може, тоді 
хтось нарешті зрозуміє. Певно, і 
більшовики не були дурнями, 
коли дозволяли потім працю-
вати царським генералам, вче-
ним. Вони, мабуть, щось розу-
міли.

у. Т.: А як ви самі вчинили б? Чи є 
у вас якийсь рецепт, що треба 
робити зараз?

– Без консолідації в нас не-
має майбутнього. Після так зва-
ної революції в Україні мусив 
бути створений уряд в інтересах 
усієї України. А в тому уряді не-
має жодної людини з Півден-
ного Сходу. Чому? Якщо ви про-

сто змінили донецьких на захід-
няків, то для вас єдиної України 
не існує. Це перше, що мало 
бути створено. Не можна вирі-
шувати питання люстрації без 
опозиції. 

у. Т.: Але ж це неможливо, бо, 
наприклад, Кпу себе ніколи не 
люструє. 

– Хіба за часів Тимошенко 
комуністи не брали грошей від 
неї за голосування за окремі за-
кони? Брали. А що вони робили 
за Януковича? Те саме. Тоді ска-
жіть, чому їх карають, а тих, хто 
тоді з ними співпрацював і пла-
тив їм, ні? 

у. Т.: Але в цьому випадку голо-
вний привід не корупція, а те, 
що Кпу є пособниками сепара-
тизму. 

– Візьміть партійні доку-
менти. Ви не знайдете жодного 
рішення, яке можна було б на-
звати сепаратистським. А те, що 
окремі люди там щось робили, то 
ви тоді дієте за принципом: якщо 
колгоспний сторож щось вкрав, 
ліквідуємо колгосп. Нагадаю, що 
першим містом, яке постало 
проти Януковича та вирішило 
йти до Європи, була РаваРуська. 
І де справа щодо сепаратизму? 

у. Т.: А що трапилося, як ви гада-
єте?

– Страшні речі. Ми загубили 
Крим, загубили Донбас.

у. Т.: може, краще сказати: у нас 
відібрали Крим і Донбас?

– Знаєте, ніхто, виходячи на 
ринг, не каже, що його переміг 

сильніший суперник. Нормаль-
ний спортсмен скаже: я програв. 
І нам треба визнати, що ми про-
грали.

у. Т.: Чи був шанс перемогти?
– Був шанс не починати. 

у. Т.: піти до росії цілком?
– Ні, піти на переговори од-

разу. Тоді Донбас ще був нашим. 
А де він зараз, спитайте в Поро-
шенка. 
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олексій Хмара: 
«українське суспільство 
чекає будь-яких 
інструментів відновлення 
чесності»

в
иконавчий директор Trans 
parency International Украї
 на Олексій Хмара розповів 
Тижневі про межу, за 

якою люстраційний процес утра-
чає роль інструмента встанов-
лення суспільної справедливості 
й перетворюється на механізм 
жорстоких порахунків, та про 
можливі сценарії його саботажу 
чиновниками й депутатами, а та-
кож самими українцями.

у. Т.: Країни, де на початку 1990-х 
відбувалася люстрація, прагнули 
очищення від комуністичного ми-
нулого. Навіщо вона сьогодні 
україні – у прагматичному й мо-
ральному вимірах?

– Сьогодні в Україні слово 
«люстрація» наділяють зовсім ін-
шим змістом. Пам’ятаєте, років 
вісім тому Юлія Тимошенко 
йшла до парламенту під гаслом 
«Справедливість є, за неї треба 
боротися»? У неї була хороша 
здатність чітко ловити поточний 
момент і влучно на нього відпові-
дати. Сьогодні з нею в цьому по-
змагався б хіба що Олег Ляшко. 
Отже, тоді Тимошенко вдало під-
мітила, що справедливості в нас, 
на думку самих громадян, прак-
тично немає. За останніх вісім ро-
ків ситуація не покращала. Сус-
пільство щораз очевидніше ста-
вало несправедливим у різних ас-
пектах: економічному, доступу до 
ресурсів, можливостей самореа-
лізуватися, впливати на публічні 
процеси, висловлювати власний 
погляд. Гіршою ситуація є, схоже, 
в Росії і Таджикистані.

Я згадав про це, бо суспіль-
ство України відчуває тотальну 
несправедливість у всьому й че-
кає будьяких, часто кровожер-
ливих, інструментів відновлення 
чесності. Якщо пригадуєте, акти-

вісти партії «Воля», котрі зараз 
лобіюють законопроект про лю-
страцію, використовують як візу-
альний символ цього процесу 
гільйотину. Мені невтямки, чому 
знак саме такий, нехай навіть 
стилізований під тризуб. Нині 
проштовхують ідею, що чистка – 
це механізм обезголовлення 
тієї частини суспільства, яка, на 
погляд решти, несправедливо 
привласнила ресурси або контр-
олює їх у своїх інтересах. Таким 
чином, сьогодні люстрація зво-
диться до бажання громадян від-
новити справедливість у спосіб, 
на їхню думку, найприйнятні-
ший. Влада вбивала українців 
задля збереження режиму. У 
відповідь вони готові убивати 
владу, тільки не в банальному 
фізичному сенсі (хоча, гадаю, і в 

цьому теж), а знищуючи шанси 
можновладців на утримання 
керма. Відсторонити від посади, 
заарештувати, вислати – щось на 
кшталт цього. Люстрація сьо-
годні перетворилася на процес 
помсти. Але це не засіб посадити 
сусіда, який порушив межу на 2 
м, а нагода усунути корупціоне-
рів на місцевому рівні, які псу-
ють життя всім, а не одній кон-
кретній людині.

у. Т.: За якими критеріями відсію-
вати тих, хто має підпадати під 
процес люстрування?

– Ми в Transparency Inter
national під люстрацією розумі-
ємо перезавантаження системи 
таким чином, щоб найбільш гідні 
люди вкладали свої сили, вміння 
й талант у максимально швидкий 
та якісний розвиток держави з 
належною компенсацією їхніх 
старань. Отож критеріїв люстру-
вання три. Перший – доведена 
участь у корупційних діяннях. 
Щодо будьякої публічно поміт-
ної особи може існувати підозра в 
корупції. Якщо є такі доведені 
факти, то людину має бути відсто-
ронено від посади взагалі без 
права поновлення. Другий крите-
рій – це професійна непридат-
ність. У нас є купа гідних співвіт-
чизників, які по 20–30 років за-
лишаються на одній і тій самій 
посаді, але, якщо запитати, в чому 
суть їхньої роботи, то відповість 
заледве третина. Нам потрібні 
професійні кадри, які розумі-
ються на тому, що роблять. Третій 
критерій – причетність до злочи-
нів проти прав і свобод людини. 
Йдеться про розгін Майданів, за-
тримання без належних причин 
тощо. Якщо хтось колись хоч раз 
спокусився начхати на закон і 
гнобити людину, то навіть під 
прикриттям нового шалика, пар-
тійного значка чи вишиванки він 
не змінюється. І це рано чи пізно 
проявиться. Названі критерії слід 
застосовувати безвідносно до пар-
тійної належності. Комуністамот 
ніщо не заважає назвати себе по-
слідовниками Че Ґевари й фор-
мально не підпадати під дію за-
кону про люстрацію. Ідеться не 
лише про чиновників у розумінні 
працівників Кабміну чи АП, а й 
про будьякого публічного служ-
бовця, який надає послуги від 
імені держави. Це можуть бути 
освітяни, медики і т. ін.

у. Т.: Що ви робили б на місці уря-
довця чи депутата, якому загро-
жує люстрація і який хотів би са-
ботувати люстраційний процес?

– Максимально нечітко сфор-
мулював би її критерії, щоб зав 
жди можна було сказати: «Народ, 
ви самі не знаєте, чого хочете». 
Окрім того, вкрай забюрократи-
зував би роботу відповідальної ін-
ституції. Формування останньої 
можна саботувати взагалі, але 
якщо під тиском громадськості її 
створять, то є шанси зробити так, 
щоб вона не змогла збиратися, 
роздути штат до 100 осіб, аби 
практично нереально було забез-

Спілкувалася 
ганна Трегуб
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печити кворум. Без нього робота 
паралізується й сиплеться сама 
собою. Іще можна якнайдужче 
ускладнити процедуру збирання 
доказів, щоб на це йшло по 50 ро-
ків. Або ж звести сам процес на 
сміх і глум, запроторивши до пер-
шої сотні люстрованих десяток 
невинних, але таких, що фор-
мально підпадають під критерії 
чистки. Загалом цей процес 
можна зробити полюванням на 
відьом. Способів уникнути його 
також море. Наприклад, добро-
вільно піти в учасники АТО, фор-
мально воювати, бо ж захисни-
ків Вітчизни не люструють, і ге-
роїв – теж.

у. Т.: якими повинні бути вимоги 
до тих, хто люструватиме, й тих, 
хто контролюватиме їх?

– Коли мова про критерії 
відбору люстраторів, то непри-
четність до КГБ, ідейність тощо 
– все це дуже заполітизовані 
пункти з огляду на поточний 
політичний момент. Мені важко 
сказати, яка модель правильна 
чи неправильна. Без помилок 
тут не обійдеться, до того ж чис-
ленних. Але це не означає, ніби 

треба зупинитись і нічого не ро-
бити. Насправді людина, яка 
погоджується, приносить себе в 
жертву процесові установлення 
справедливості, опиняючись в 
опозиції до решти суспільства. 
Нею все одно будуть незадово-
лені. Таких особистостей багато 
не знайдеш. Це вже сам по собі 
критерій контролю. Люстра-
тори теж мають потрапляти під 
критерії люстрації плюс їхнє 
життя повинне бути макси-
мально публічним. Люди – це 
досить цікаві істоти, і у світлі со-
фітів навіть останній покидьок 
хоче поводитися благородно.

Специфічні кваліфікаційні 
вимоги, купа іспитів на знання 
законів – усе це потрібне, але не 
як ключовий принцип обрання 
люстраторів. Знаєте, Медведчук – 
персона, яка надзвичайно добре 
знає Конституцію та закони Укра-
їни, але я не хотів би, щоб він був 
моїм юристом.

у. Т.: Нині маємо проект закону 
про люстрацію, який активно ло-
біюють нардепи від «Батьків-
щини». Але лобісти не завжди є 
авторами законопроектів. 

отож-бо хто його реальні творці? 
І чи існують альтернативні доку-
менти?

– Текст, який є, подобається 
не всім, він не ідеальний. Важ-
ливо, щоб не нашкодив ниніш-
ній напівпопулістський підхід до 
цього закону. А щодо запитання 
про авторство, то українське за-
конодавство визначає коло тих, 
хто має право на відповідну ініці-
ативу. Це нардепи, Кабмін, пре-
зидент і кілька регуляторів. Хо-
чемо ми цього чи ні, під доку-
ментом стоятимуть прізвища де-
путатів: Андрія Шевченка, Юрія 
Дерев’янка і ще кількох. Ідеально 
було б, якби ці люди брались і до 
написання тексту. Знаю, що 
Дерев’янко та його команда до-
клалися до роботи над законо-
проектом про люстрацію, просу-
вають його у ВР і працюють у 
кулуарах парламенту. Андрій 
Шевченко, за моєю інформацією, 
активним автором не був, але за-
взято його лобіює. Принаймні з 
тих причин, що йому це питання 
небайдуже, до того ж воно цікаве 
медіа, та й вибори не за горами: 
навіть якщо нічого не буде ухва-
лено, свої соціальні бонуси він 
дістане.

Реальними творцями про-
екту була команда Єгора Собо-
лєва, так званий люстраційний 
комітет, громадська ініціатива, 
склад якої може змінюватися. 
Також до його написання були 
причетні Українська Гельсінська 
спілка й Харківська правоза-
хисна група. Плюс півтора мі-
сяця тому у ВР відбулася прес
конференція всіх демократич-
них фракцій, які підтримали цей 
текст і сказали, що сприймають 
його як свій. Отже, нинішній ва-
ріант закону про люстрацію – це 
спільний, узгоджений текст, і не-
долугості в ньому – наслідок 
компромісу, його ціна.

Альтернативні законопроекти 
були. Навіть у середовищі лю-
страційників існувало два по-
гляди. Одні вважали, що Єгор Со-
болєв не правий, бо хоче макси-
мально інституціоналізувати про-
цес, створивши нацкомісію, яка, 
по суті, здійснювала б люстрацію. 
Другі його підтримували. Окрім 
того, був дуже серйозний альтер-
нативний документ правозахис-
ників. Я розумію їхню увагу до 
теми: люстрація – це прямий на-
їзд на права людини. Тож проце-
дуру треба здійснювати ви-
ключно в межах закону. 

БІогрАФІЧНА 
НоТА
олексій Хмара 
– виконавчий 
директор 
«Transparency 
International 
Україна». Нині 
координує ро-
боту групи екс-
пертів із питань 
антикорупції, які 
в межах громад-
ської ініціативи 
«Реанімаційний 
пакет реформ» 
розробляють і 
адвокатують 
нове вітчизняне 
антикорупційне 
законодавство. 
Член координа-
ційної ради при 
Кабінеті Міні-
стрів України з 
реалізації ініціа-
тиви «Партнер-
ство «Відкритий 
Уряд». У 2010–
2012 роках був 
членом Націо-
нального анти-
корупційного ко-
мітету при пре-
зиденті України, 
у 2009–2010-му 
входив до гро-
мадської ради 
при урядовому 
уповноваже-
ному з питань 
антикорупційної 
політики. Автор 
понад 100 ста-
тей і аналітич-
них матеріалів із 
питань належ-
ного врядування 
та боротьби з ко-
рупцією. Має 
10-річний досвід 
роботи консуль-
тантом націо-
нального та між-
народного рівня
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олександр 
Скіпальський: 
«головна проблема СБу – 
«дах», який протікає»

Спілкувався 
Богдан Буткевич

о
лександр Скіпальський – 
«батько» двох дуже важ-
ливих у системі держав-
ної безпеки структур: вій-

ськових контррозвідки та роз-
відки, багаторічний працівник 
усіх щаблів СБУ, професійний 
контррозвідник, який, однак, 
вийшов із лав КГБ. Він своїми 
очима бачив як становлення су-
часної України та системи спец-
служб, так і нещодавнє загни-
вання останніх. Тиждень по-
спілкувався з ним про необхід-
ність очищення СБУ та методи 
цієї роботи.

у. Т.: як ви оцінюєте діяльність 
СБу за останні півроку? ефектив-
ність, очищення – вони є?

– Жодних державотворчих, 
фундаментальних змін не від-
булося. Хоча слід розуміти, що 
обійтися косметичним ремон-
том, який наразі проводять про 
людське око, не вийде. Надто 
довго спецслужба формувалася 
за принципом особистої відда-
ності, а не патріотичності й про-
фесіоналізму. Починаючи ще від 
1993–1994го працівників СБУ 
не виховували в дусі відданості 
Українській державі, «патріо-
тизм» сприймали просто як 
слово, за яким нічого не стоїть. 
Унаслідок цього маємо струк-
туру із вродженими елементами 
непрофесіоналізму й корупції 
та ще й густо наповнену анти
українським, проросійським 
зло дійкуватоаморальним еле-
ментом. У нас не розвивалася 
держава, натомість усе най-
краще йшло в олігархічні клани. 
Жоден президент не приділяв 
розвиткові спецслужб належної 
уваги. Результат дуже наочний. 
Відповідно СБУ заполонила по-
гордлива сірість, яка може поро-
дити тільки сірість. Реформу-
вання має бути докорінне.

у. Т.: Тобто як зробили свого 
часу в тій-таки Чехії: всіх розпус-
тити й набрати абсолютно но-
вих людей?

– Чехам це вдалося простіше, 
бо в них був президентом вели-
кий Гавел і панував мир на мо-
мент реформи. Ми свій час на та-
кий підхід безнадійно змарну-
вали 20 років тому. І найголо-
вніше: їхні успіхи нереально по-
вторити під час війни, до того ж 
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із нинішнім керівництвом спец-
служб, зокрема й СБ України.

у. Т.: вибачте, але дуже багато 
говорять про вашу особисту не-
приязнь до нинішнього голови 
СБу. при цьому, кажуть, росі-
яни ненавидять валентина На-
ливайченка за те, що у 2008-му 
він нібито пустив до секретних 
документів української спец-
служби американців. А як щодо 
публічних затримань та депор-
тацій російських агентів 2009 
року, відкриття документів 
щодо діяльності радянських 
спецслужб тощо?

– Це буде, зрештою, мій при-
ватний погляд, так його і сприй-
майте. Єдине, з чим не погоджу-
юся, то це з терміном «особиста 
неприязнь». У нас із паном На-
ливайченком не було, немає і, 
переконаний, ніколи не буде 
особистих стосунків, а тим 
більше приязні чи неприязні. У 
нас різні категорії та критерії 
оцінки подій і людей. Якби від 
посади, яку він удруге обіймає, 
не залежали доля й життя гро-
мадян та України, то ви ніколи 
не почули б моєї оцінки й комен-
тарів стосовно нього. Наше зна-
йомство відбулося в день мого 
призначення головою Управ-
ління СБУ в Донецькій області 
2006 року, і, на жаль, почалося 
воно з його спроби маніпулю-
вати в питанні вибору тран-
спорту для мого представлення. 
Наливайченко має хорошу роз-
відувальну підготовку, закінчив 
російську Академію служби зо-
внішньої розвідки (колишня 
Вища Червонопрапорна школа 
КГБ СРСР ім. Ю.В. Андропова), 
за рекомендацією і на прохання 
керівництва російської спец-
служби був прийнятий на роботу 
в консульську службу МЗС Укра-
їни (Фінляндія, США), зробив 
дуже швидку, блискучу кар’єру, 
від рядового консула був підви-
щений до заступника міністра 
закордонних справ, а коли до-
свідчений міністр Борис Тара-
сюк, розібравшись, відправив 
його послом до Білорусі, він че-
рез родинні зв’язки пана Ющен
 ка став першим заступником го-
лови СБУ. На початку спільного 
перебування у Службі безпеки 
мені дуже імпонували його па-
тріотична риторика в стилі «ми 
українці», помножена на здобуту 
в розвідувальній академії підго-
товку, та природний талант пра-

вильно прозвітуватись і пропіа-
ритись. Але тількино дійшло до 
глибинних процесів, як ця лю-
дина виявилася зовсім відмін-
ною від свого стилю поведінки. 
Насамперед мова про кадри: їх 
добір, перевірку, навчання. Саме 
в цій царині Наливайченко до-
бирав людей за принципом осо-
бистої відданості та інтересів, 
відповідно Україна втрачала свій 
потенціал у сфері безпеки за 
всіма напрямами. Пригадайте 
Кислінського, Хорошковського, 
сприяння розколові між Ющен 
ком і Тимошенко тощо. А го
лов не: чому в 2009–2010 роках 
від нього так і не прозвучала за-
ява про небезпеку приходу до 
влади донецького клану? А 
може, хтось уже забув нещодав-
ній скандал у Дніпропетровську 
з Георгієм Ярошенком, «смотря-
щім» від СБУ та людиною Нали-
вайченка? І це аж ніяк не єдиний 
випадок, стіль  ки ще крутиться 
інформації в кулуарах серед фа-
хівців…

у. Т.: отже, за цією логікою ви-
ходить, що Наливайченко не за-
хищає інтересів україни  
і є глибоко впровадженим воро-
жим агентом впливу. Чи навіть 
кадровим працівником росій-
ських спецслужб…

– Я не можу цього стверджу-
вати, тут мають бути конкретні 
докази. Але думати й робити ви-
сновки нам ніхто не заважає.

у. Т.: Чому так сталося, що саме 
СБу на Донбасі стало одним із го-
ловних локомотивів сепара-
тизму?

– Тому що колишні праців-
ники КГБ, які залишилися пра-
цювати в нашій державі, не про-
тидіяли, а сприяли антиукраїн-
ським настроям та роботі росій-
ських спецслужб. Зокрема, як не 
згадати тріумвірату, котрий 
після втечі Януковича займався 
роздмухуванням антиукраїн-
ської істерії на Сході? Це на-
родні депутати Олександр Єф-
ремов, Валерій Голенко та екс
очільник Управління СБУ в Лу-
ганській області Олександр Тре-
тьяк. Останній особисто куриру-
вав звезення зброї до тамтеш-
нього офісу Служби безпеки у 
квітні, а відтак і захоплення 
приміщення. Це був такий собі 
привіт Києву за його усунення 
13 березня з посади. До речі, 
після звільнення він працю-



вав радником голови Донецької 
ОДА Сергія Тарути (з яким, за 
інформацією Тижня, досить 
теплі стосунки в Наливайченка. 
– Ред.).

у. Т.: Тобто жодних позитивних 
змін за останній час?

– Єдині зміни, які я помі-
чаю, сталися в департаменті 
контррозвідки, який почав спи-
натися на ноги. Треба розуміти, 
в країні відбуваються природні 
перетворення, зростає рівень 
патріотизму. Те саме стосується, 
попри все, й СБУ. Знаєте, не 
можна зупинити потяг, і нікому 
це не вдасться, ніякій агентурі, 
тому зараз особовий склад наба-
гато вільніше почувається у ви-
борі: йти шляхом корупції та 
зради чи ні. За Януковича та-
кого вибору просто не існувало. 
Важливо, що керівництво кра-
їни нарешті дослухалося до нас, 
хоча ми про це кричали ще від 
березня, й нареш ті почало від-
новлювати структуру військової 
контррозвідки. Фактично того 
самого СМЕРШу. Звичайно, від-
разу виникла гігантська про-
блема з кадрами, однак робота 
почалась, і це не може не ті-
шити. Вважаю, що свого часу, в 
1990ті, ми заклали добрі під-
мурки під систему безпеки. Те, 
що за ці роки «бариги» та «біз-
несюки» дорвалися до влади й 
багато чого спаплюжили, доко-
наний факт. Так, найбільша 
проблема й країни, й СБУ – це 
«дах», який абсолютно проті-
кає. Однак фундамент, я певен, 
іще є і має вистояти. Недарма 
навіть у радянські часи дуже ба-
гато офіцерівпрофесіоналів 
були вихідцями з України: у нас, 
вважаю, величезний потенціал, 
не вистачає тільки політичної 
волі. СБУ має перетворитися на 
машину захисту закону й без-
пеки, і не важливо, хто потра-
пить у її лещата: хоч би й прези-
дент – байдуже, він має відпові-
дати. Узагалі наші спецслужби 
останні років 10 далі свого носа 
не бачили й не робили нічого 
для перехоплення ініціативи у 
Росії на всіх фронтах. Варто по-
чати використовувати і вну-
трішній ресурс правильно. От, 
наприклад, кажуть, що Коло-
мойський просто заробляє 
гроші на війні. Та хай навіть так 
– головне, щоб російських тан-
ків не було в Одесі та Дніпропе-
тровську.

у. Т.: оцініть масштаб інфільтра-
ції СБу ворожою агентурою.

– Ось вам маленький факт. За 
Януковича майже всі керівники 
українських силових структур та 
спецназу входили до Спілки де-

сантників РФ, яку очолює один із 
заступників міністра оборони Ро-
сії Сєрґєя Шойґу. Більшість цих 
людей і нині на посадах. Досі не 
озвучена роль СБУ в формуванні 
антимайдану, звезенні до Києва 
бойовиків, роздачі грошей за по-
биття машин тощо. Жодного 
осуду (навіть морального, що вже 
й казати про кадровий) немає. 
Користуючись нагодою, зверта-
юсь особисто до Петра Поро-
шенка як головнокомандувача. 
Сподіваюся, він зрозумів на при-
кладі вже ексзаступника глави 
АП Юрія Косюка, що не може мі-
льярдер, та й будьхто, крім про-
фесіонала, займатися силовим 
блоком. Або знаходиться якийсь 
невіглас, що на весь світ заявляє 
про секретні домовленості про 
постачання зброї. В нас немає 
часу на ігри та закулісні інтриги: 
війна. Треба негайно вичищати 
силові структури – це й поголо-
вна переатестація, і створення 
фільтраційних центрів та комісій, 
це зміцнення наших опорних 
пунктів на Сході тощо. І дарма, 
що кричатимуть поборники прав 
людини, – хай підніме руку той, 
хто вважає, ніби в часи війни без 
цих заходів можна перемогти та-
кого могутнього ворога, як Росія, 
котрий дуже посилився останнім 
часом, коли ми, навпаки, осла-
бли. І потім: РФ майстерно діє че-
рез непрямих агентів впливу, 
тобто людина не шле шифровок у 
штаб ГРУ, а просто за допомогою 
певних фінансових важелів її під-
водять до дій, вигідних Москві, 
коли вона іноді навіть не розуміє 
цього.

у. Т.: отже, всіх розігнати й на-
брати нових не вийде, бо війна. 
Але й так далі жити не можна. То 
що ж робити? ваш рецепт очи-
щення СБу?

– Поперше, варто призвати 
з резерву всіх колишніх праців-
ників, які не забруднили себе 
відвертою співпрацею з режи-
мом Януковича, контактами з 
Москвою чи переслідуванням 
демократичних сил, і поставити 
їх на конкретну оперативну ро-
боту, передусім на Сході. По
друге, різко покращити вихо-
вання персоналу та його підбір. 
Потретє, треба створити неза-
лежну громадську атестаційну 
комісію, наділену відповідними 
повноваженнями, із громад-
ських активістів, журналістів, 
незалежних фахівців у цій сфері, 
які мають персонально під мі-
кроскопом перевірити кожного 
працівника, почавши, зрозуміло, 
з найвищого керівництва. Якщо 
хочете, можете назвати це «лю-
страція», хоча мені це слово не 
подобається. Подобається нато-
мість «докорінне реформування 
системи спецслужби». Ці люди 
мають бути з життєвим досвідом, 
не махати шаблюкою, як той
таки Віктор Ющенко, котрий 
тупо за формальною ознакою 
звільнив 18 тис. державних служ-
бовців. Повторю, я взагалі відки-
нув би тезу про необхідність ціл-
ковитої люстрації колишньої ра-
дянської агентури: минуло вже 
23 роки після розпаду СРСР, ціла 
епоха, зараз набагато більше 
шкоди від перевертнів із фаль-
шивою риторикою, які ніколи 
не були агентами КГБ. Понад те, 
всі документи, пов’язані із цим, 
давно в Москві, їх можна хіба що 
викупити, коли продадуть, зви-
чайно. Я особисто знаю чимало 
колишніх таємних агентів КГБ, 
але відкриваю цю інформацію 
тільки тоді, коли людина почи-
нає працювати проти України. 
Варто розбирати кожен при-
клад, на основі окремо виро-
блених критеріїв відповідності 
професіоналізмові, морально
ділових якостей та колишнього 
досвіду роботи плюс чітко визна-
чити, що саме є компрометую-
чим моментом під час атестації. 
Варто чітко розібратись у похо-
дженні статків атестованого. 
Якщо людина законослухняна, 
то, як у мене, наприклад, у неї в 
портфелі зберігатимуться всі до-
кументи. Якщо ні – інша роз-
мова. Варто використати й допо-
могу західних спецслужб. Але в 
усьому світі поважають тільки ро-
зумних і сильних. Час нарешті та-
кими стати. 

БІогрАФІЧНА 
НоТА
олександр  
Скіпальський 
народився 1945 
року в селі Ви-
жгів на Волині. 
1968-го закінчив 
Московське 
вище прикор-
донне училище, 
1975-го – фа-
культет контр-
розвідки Вищої 
Червонопрапор-
ної школи КГБ 
СРСР. Служив на 
Далекому Сході, 
зокрема на Ку-
рильських остро-
вах. Від 1987 
року живе в 
Україні. Від 1991-
го – начальник 
Управління вій-
ськової контр-
розвідки СБУ, 
згодом очолив 
Головне управ-
ління розвідки 
Міноборони. У 
1994–1998 ро-
ках – депутат ВР 
другого скли-
кання. Від 1997-
го – заступник 
голови СБУ, від 
1998-го – заступ-
ник міністра з 
питань надзви-
чайних ситуацій. 
У 2004 році – на-
чальник служби 
охорони канди-
дата в прези-
денти Віктора 
Ющенка. У 
травні – жовтні 
2007-го – заступ-
ник голови СБУ
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«СБу мАЄ переТвориТиСя  
НА мАшиНу ЗАХиСТу 
ЗАКоНу Й БеЗпеКи,  
І Не вАжЛиво, ХТо 
поТрАпиТь у її ЛеЩАТА:  
ХоЧ Би Й преЗиДеНТ»
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БІогрАФІЧНА НоТА
микола мельник – військовий, генерал-лейтенант. 
Народився 1946 року на Львівщині. 1968-го закінчив Ки-
ївське вище загальновійськове командне училище. У 
1968–1975 роках був на чолі підрозділів 24-ї «Залізної» 
мотострілецької дивізії (нині 24-та бригада ЗСУ) в Яво-
рові на Львівщині. 1978-го закінчив Академію ім. М.В. 
Фрунзе в Москві. Від 1982-го до 1985 року обіймав по-
саду радника командира дивізії в Ефіопії. Від 1985-го – 
на викладацькій роботі на кафедрі тактики у Львів-
ському військово-політичному училищі. Був одним з 
учасників підпільної організації «Комітет за відро-
дження національної армії України», а також із фунда-
торів Спілки офіцерів України. Розробив у 1990–1991 ро-
ках концепції Збройних сил та Національної гвардії 
України. У 1991–1998-му був заступником та першим за-
ступником командувача Нацгвардії. Від 2003-го до 
2005 року – заступник начальника Головного управ-
ління розвідки МО. Активно підтримував перший Май-
дан. Звільнився з лав ЗСУ в листопаді 2005-го. Керівник 
департаменту з питань державної безпеки РНБО у 
2008–2011 роках

микола мельник: 
«Стратегічне мислення – це не про 
наше військове керівництво»

п
ро перспективи очищен
 ня армії, її командного 
складу Тиждень роз-
мовляв із засновником–

твор  цем Національної гвардії, 
експершим заступником керів-
ника Головного управління роз-
відки МО.

у. Т.: Наскільки можна після пів-
року бойових дій говорити про 
ефективність армійської струк-
тури безпеки в країні?

– Головна проблема – в сис-
темі управління на рівні як Мініс-
терства оборони, так і держави 
загалом. Точніше в її відсутності. 
Найстрашніше те, що й досі не-
можливо чітко сказати, хто ким 
управляє і хто організовує всю 
схему взаємодії між різними дер-
жавними структурами та струк-
турними підрозділами того ж 
таки МО. Тож ми просто прире-
чені створити Ставку Верховного 
головнокомандування, яка орга-
нізовуватиме в умовах війни ро-
боту всіх державних органів, годі 
вже й казати про армію та органи 
безпеки. Чому цього досі не зро-
блено, хоча всі військові про
фесіо нали криком кричать про 
необхідність таких кроків іще від 
березня, для мене вже навіть не 
загадка. Мені невтямки, чому на 

території Донбасу досі не введено 
надзвичайного стану. Хоча розу-
мію: він змусить усіх можновлад-
ців реально, не на словах пере-
йматися питаннями війни, а не 
виборів. Понад те, стане реаль-
ним бар’єром для повернення на 
свої місця тих посадовців Сходу, 
які загравали із сепаратистами. 
Адже армія прийшла й пішла 
далі, але у випадку надзвичай-
ного стану залишається військова 
комендатура, яка має управляти 
територією і розставляти нор-
мальні патріотичні кадри. Додам: 
ніхто не скасовував діяльності 
військовопольо вих судів у плані 
протидії прямій диверсійній ро-
боті, яку ведуть російські теро-
ристи на звільнених територіях 
Донбасу. Про комендантську го-
дину й заборону пересування в 
нічний час я вже мовчу.

у. Т.: як оціните нинішнє керівни-
цтво міністерства оборони та всіх 
силових структур?

– Відверто скажу: я намага-
юся не давати інтерв’ю останнім 
часом, бо головне зараз не за-
шкодити в час війни, але й мов-
чати не можу. В нинішній ситуа-
ції більш невдалу постать на по-
саду міністра оборони, ніж Геле-
тей, було складно знайти. Зараз 
це відомство має очолювати або 
дуже сильний, незалежний полі-
тик, зданий об’єднати навколо 
свого авторитету всі засоби, або, 
навпаки, суто військова людина, 
яку поважають в армії, зі страте-
гічним мисленням та великим 
досвідом, розумінням системи 
безпеки держави, особистість, 
яка об’єднала б усіх у могутній ку-
лак. Валерій Гелетей, на жаль, не 
є ні тим, ні тим. Та й заступники в 
нього відповідні. При всій повазі 
запитаю: яким чином моряк Ігор 
Кабаненко спроможний керувати 
системою територіальної обо-
рони? Не можу казати всього, але 
розповім, як у квітні цього року 
Юлія Тимошенко анонсувала 
створення так званого Руху 
опору, куди запрошувала майже 

всіх екскерівників силових 
структур. Курирувати все це зго-
лосився тойтаки Кабаненко, бо 
вже тоді він мав на оці посаду за-
ступника міністра. Результат ді-
яльності нульовий.

Тепер у нас приблизно така 
сама ситуація з територіальною 
обороною, яку від початку мали 
створювати під егідою МО у взає-
модії з органами місцевої влади. 
Незрозуміло, кому вона підпо-
рядковується, хто її забезпечує, 
хто опікується соціальним захис-
том людей, котрі не важливо як, 
але пішли в бій (хтось поранений, 
хтось убитий), чому без важкої 
техніки тощо. Зате існували напо-
леонівські плани створити три 
бригади ТрО, одна з яких мала 
бути спецназом, і т. ін. Знаєте, 
якби мені запропонували по
командувати підводним флотом, 
у якому я нічого не петраю, від-
мовився б.

А як оцінити сам факт ве-
дення бойових дій, коли наші 
найкращі десантні підрозділи ки-
дають просто на кулемети як зви-
чайну піхоту або, ще гірше, зму-
шують під «Градами» без важ-
кого озброєння тримати оборону 
тієї ж таки СавурМогили, хоча 
це елітні диверсанти, головне за-
вдання яких – командні пункти 
противника, виведення з ладу ар-
тилерійських підрозділів, швидкі 
атаки в тилу ворога?

Загалом стратегічний рівень 
мислення та вміння брати відпо-
відальність на себе – це не про 
нинішнє керівництво. На жаль, 
там переважно лизоблюди, яких 
приводили до влади могутні по-
кровителі (якот Гелетея – Ба-
лога та Дурдинець), чиє слово 
для них головний закон. Як може 
людина, що командує 1300 підле-
глими працівниками Державної 
служби охорони, дістати звання 
генералполковника? Не знаю 
особисто керівника Генштабу 
пана Муженка, але навіть на рівні 
бригади потрібно мати танковий, 
артилерійський резерви, власну 
розвідку. На рівні бригади, по-

Спілкувався 
Богдан 

Буткевич
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вторюся. То як же так вийшло, 
що під Іловайськом чи Савур
Могилою в оточенні опинилися 
навіть корпусні генерали? Може, 
тому що не використали всі сили, 
не сконцентрували в потрібному 
місці резерви, бо поїхали 24 серп
 ня святкувати щойно отримані з 
рук президента зірки, замість за-
йматися проривом російських 
військ? Чому в ЗСУ не було дру-
гого ешелону, чому Генштаб до-
зволив собі проводити бодай 
якісь операції без формування 
стратегічного резерву? Чому на-
стільки невдало організували 
прикривання кордону? Невже не 
видно було, що росіяни вдарять 
саме там, де вони вдарили? Чому 
мовчали наші артилерія та авіа-
ція, чому не надійшов наказ стрі-
ляти? Чому за вісім днів не було 
сформоване нормальне угрупо-
вання військ для розблокування 
підрозділів під Іловайськом? Та 
за добу можна навіть ізпід Мука-
чевого й людські, й технічні ре-
зерви перекинути, які чомусь там 
стояли, на західному кордоні, а 
не на східному. Може, це ми так 
від «агресивного блоку НАТО» 
обороняємося? Єдиний висно-
вок, який можу зробити: навіть не 
оперативностратегічний, опера 
тивнотактичний рівень підго-
товки нинішнього керівництва 
Генштабу виявився слабким.

у. Т.: отже, некомпетентність чи 
пряма зрада?

– Чесно кажучи, все це більше 
скидається на зраду, хоча й фак-
тор бардака не варто забувати. 

Не звинувачуватиму нікого осо-
бисто. Може, Муженко й Гелетей 
не розібралися в ситуації. Або ж 
дістали команду згори. Якщо зга-
дати історію з Кримом, коли був 
бездарно «профуканий», зданий 
без будьякого опору найбільший 
в Україні військовий потенціал 
(літаки, зенітноракетні системи, 
флот), то друга версія мені зда-
ється імовірнішою. Особливо 
коли згадую розмову з Ігорем Те-
нюхом, який прямо казав, що 
йому постійно надходив наказ не 
стріляти. 100% упевнений, що 
наш Генштаб набитий прямою 
ворожою агентурою на всіх рів-
нях. До Євгена Марчука поріз 
ному можна ставитися, але він 
іще в березні криком кричав на 
нардепів: «Міняйте Генштаб! Там 
аж кишить ефесбешниками». Віз 
і нині там.

у. Т.: То як же чистити ці авгієві 
стайні? генштаб, мо, військову 
розвідку?

– Я саме працював у Польщі 
наприкінці 1990х, коли в них 
ішла друга хвиля очищення ар-
мії. Перша була відразу після 
повалення комуністичного 
режи  му – тоді просто прибрали 
все старе керівництво від пол-
ковника й вище. А під другу 
чергу люстрації потрапили всі 
старі, на чиє місце брали хай і 
не досвідчених, але молодих. 
Так, спочатку був величезний 
кадровий голод, складнощі, 
проблеми. Зате вони виховали 
молоде патріотичне покоління 
й дали йому дорогу.

У нас за логікою воно впро-
довж 20 років теж мало б ви-
рости. Однак його майже нема, і 
навіть рівень військової освіти ка-
тастрофічно впав. Нині питання з 
кадрами у військовій системі, яка 
геть прогнила і в якій правив до-
недавна виключно долар, є клю-
човим.

І всетаки зараз єдиний шанс 
і правильний курс – іти на омо-
лодження. Потрібно підтягати 
бойових офіцерів, максимально 
активно вичищати старі кадри, 
навіть якщо вони здаються нині 
потрібними. Повірте, варто 
звільнити всіх полковників із 
Генштабу й поставити на їхнє 
місце таких, як той майор, який 
підіймав прапор над Слов’ян сь
ком і загинув під Іловайськом. 
Вони такий порядок наведуть і 
так швидко, що ви не повірите. 
Думаєте, в полковника кращий 
мозок? Аж ніяк. Головне – патрі-
отизм. Треба створити незалеж-
ний громадський люстраційний 
орган, який перевірить усіх. Не 
слухати скавчання, яке нео-
дмінно почнеться, мовляв, «без-
грамотні дилетанти нищать ар-
мію». Я бачив таку кампанію на 
власні очі, її влаштували в По
льщі ветеранські організації та 
спілки старих офіцерів – і ні-

чого, пережили, а тепер мають 
нормальну здорову патріотичну 
армію. Потрібно терміново дати 
найвищі посади тим офіцерам, 
які встигли пройти навчання в 
західних військових академіях, і 
масово відправляти туди нових. 
Варто використати інформацію 
щодо зрадників у наших лавах, 
якою володіють західні спец-
служби, не допускаючи останніх, 
щоправда, до конкретних кадро-
вих призначень. А головне – по-
літична воля до змін, якої поки 
що немає. 
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«вАрТо ЗвІЛьНиТи вСІХ 
поЛКовНиКІв ІЗ геНшТАБу  
Й поСТАвиТи НА їХНЄ мІСце  
ТАКиХ, яК ТоЙ мАЙор, яКиЙ 
пІДІЙмАв прАпор НАД 
СЛов’яНСьКом І ЗАгиНув 
пІД ІЛовАЙСьКом.  
воНи ТАКиЙ поряДоК 
НАвеДуТь І ТАК швиДКо,  
Що ви Не повІриТе»
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«мрію в’їхати до врадіївки на 
БТр під російським триколором»
Тиждень дізнався, чим нині живе селище, яке повстало проти 
міліцейського свавілля за півроку до початку Революції гідності

Н
а головній вулиці Враді-
ївки нас зустрічає Владімір 
Ілліч Лєнін. Однією рукою 
вождь світового пролетарі-

ату намацує щось у кишені, другу 
притискає до серця. Примружені 
очі зосереджено вдивляються 
вдалечінь: чи не йдуть вороги? 
Турбується Ілліч не тільки за себе. 
Адже за широкою гранітною спи-
ною Володі ще той форпост ра-
дянщини – будівля Врадіївської 
райдержадміністрації.

Поговорити з головою чи з 
кимось із його заступників? Жі-
ночка з «халою» на голові та на-
тягнутою посмішкою на вустах 
запевняє: ідея просто чудова. 
Утім, на жаль, зараз у всіх «охо-
чих» поспілкуватися з пресою за 
розкладом обід. Приходьте піз-
ніше! А краще не приходьте вза-
галі, адже на годиннику 11:40...

шиЛо НА миЛо
Обідати посадовці Миколаїв-
щини люблять. «...На обід пішов, 
а поки обідав, то його там розі-
рвало», – описує одну зі спроб 
громади зустрітися із сильними 
світу цього Валерій Косанов-
ський, чоловік років 40 у червоній 
футболці з оптимістичним гаслом 
«Жити поновому» й камуфляж-
них штанях. Валерій уже має мо-
білізаційну картку. Готовий іти на 
війну.

Утім, певно, не хотів би, щоб 
на фронт пішов його син... Про 
свого малого розповідає з ніж-
ністю та захопленням. «До подій 
минулого літа він планував всту-
пити до Одеського державного 
університету внутрішніх справ. 
Це я його вмовив... Коли у Враді-
ївці люди зібралися біля райвід-
ділка й міліціонери вже почали 
затягувати до нього окремих ак-
тивістів і поливати натовп газом, 
ми із сином стояли просто біля 
дверей, – згадує. – І того самого 
дня він мені сказав: «Тату, як би 
ти мене не просив, що б ти мені не 
казав, ніколи в МВС не піду. А 

якби я вже там працював, то ви
йшов би до людей і зірвав би свої 
погони». У такий бардак не за-
йдуть нормальні. Кожен подумає, 
що в нього є батько, є матір – для 
чого вони його ростили? Щоб 
люди плювали в нього?!»

Але охочі трудитися в право
охоронних органах, звісно ж, є. 
Чимало старих працівників після 
народного бунту тут звільнили й 
понабирали нових, здебільшого, 
кажуть, молодь. «Але молодь на-
хабна. Місцеві «панки». Наведу 
приклад: син Паплужного. Його 
матір – державний нотаріус. Чо-
ловік її начебто приватний під-
приємець. Начебто, бо який під-
приємець, ми не знаємо. Знаємо, 
що злодій. На нього є безліч заяв 
– пиляє дерева в посадках і торгує 
дровами. Але хто ж його візьме, 
якщо син – виконувач обов’язки 
начальника карного розшуку?» – 
знизує плечима Валерій. 

Після Майдану зміни торкну-
лися й вищих ешелонів місцевої 
влади. Зокрема, розповідають у 
Врадіївці, «зі зрозумілих причин» 
прибрали з посади колишнього 
регіонала, керівника райради Ві-
талія Ростова. «Замість Ростова 
був призначений його заступник 
Ігор Сало, людина від «Батьків-
щини». Але ж вони друзі й куми! 
Що це за зміна влади? – розво-
дять руками місцеві. – Хтозна, як 
у вас у Києві, але в нас «Батьків-
щина» – це та сама банда...»

Ростов, розповідають, нині 
«влаштувався» у благодійний 
фонд Василя Капацини (у селищі 
його лагідно називають Кацапу-
рою), колишнього регіонала та 
нинішнього кандидатамажо ри
тар ника, білборди з прізвищем 
якого прикрашають центр се-
лища.  

Заміна регіонала на кума ре
гіо нала не лишилася непоміче-
ною. Протестувати місцеві нама-
галися, розповідає Інга Боханова, 
безробітна врадіївчанка з двома 
вищими освітами. Разом із чоло-

віком живе на його невелику пен-
сію. «Коли на місце Ростова був 
призначений Сало, ми виступили 
проти. Багато люду зібралося. Ак-
тивісти – Народна рада – пішли в 
будівлю адміністрації. Всередині 
сиділи перевдягнуті у цивільне 
правоохоронці, вони нас освисту-
вали, коли ми намагалися взяти 
слово, штовхали... Також фото-
графували, знімали на відео. І в 
кожного, хто був там, згодом по-
чалися проблеми, стали повістки 
приходити, – розповідає Інга. – 
Мого чоловіка, наприклад, рап-
том «запідозрили» в тому, що він 
займається самогоноварінням, 
викликали. Юрій прийшов, запи-
тує: «Хто мене викликав?». А 
один хлопчина в цивільному 
йому каже: «Що значить «хто 
мене викликав?!» – і замахується 
бити, мовляв, ти холоп, ти пови-
нен просто опустити голову. Але в 
мене чоловік не такий... Він по-
ставив їх на місце. З’ясувалося, що 

викликали його миколаївські мі-
ліціонери, які до нас приїхали. 
Юрій запросив їх додому – нехай 
проведуть обшук, якщо мають 
підозри. Він ніколи таким не за-
ймався! Сам не п’є і не любить 
п’яниць. Правоохоронці потім на-
віть попросили вибачення. Ма-
буть, щось таки змінилося в мико-
лаївській міліції, бо вона повелася 
чемно, на відміну від нашої...»

 
вНуТрІшНІ оКупАНТи
Головна проблема тут – земля. «Є 
пай, який людина обробляє. І 

Автор: 
валерія 

Бурлакова, 
врадіївка
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ЗАмІНА регІоНАЛА НА КумА 
регІоНАЛА Не ЛишиЛАСя 
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проТеСТувАЛи,  
АЛе поТІм оТримАЛи 
повІСТКи До мІЛІцІї
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можна зранку прокинутися, а 
його вже немає. Уже переорали 
все, вже щось сіють нові госпо-
дарі...» – описує врадіївські реалії 
Інга.

До дерибану землі, яким ра-
ніше займався Ростов, нині вва-
жають причетним його кума. З 
приводу подібних випадків вже 
чимало було звернень до міліції 
та прокуратури, проте немає на 
них належної реакції. Люди ка-
жуть, що є заяви, на які по три мі-
сяці не відповідають.

Ще одна схема дерибану – 
земля померлих. «Люди поми-
рають, паї залишаються, їх ніхто 
не переоформлює на державу, як 
має бути за законом», – пояснює 
Валерій. Сам він свого часу три 
роки судився за ділянку своєї по-
мерлої бабусі, на яку мав складе-
ний разом із нею сертифікат. 
«Двічі справу розглядав врадіїв-
ський суд. Потім я дійшов до 
апеляційного. Довів, що то моя 
земля, лише у Верховному Суді 
– сам Ярема виносив рішення. А 
люди зазвичай рукою махають – 
ще після першого програного за-
сідання», – каже чоловік.

Іноді ж у людей забирають не 
землю, а врожай. «У нас все за-
фіксовано, все є на відео, як кра-
дуть врожай... Якось ми зупиняли 
комбайн у полі Ларіна. Викли-
кали журналістів серед ночі та мі-
ліцію, документи взяли, господар 
поля приїхав. Міліція процес не 
зупиняла. Довелося блокувати 
комбайн машинами – на одну з 
них він наїхав. Але згодом рей-
дери прислали другий комбайн, 
який урожай на полі таки при-
брав, – наперебій розповідають 
селяни. – Але ми і далі ці ком-

байни зупинятимемо на полі, а 
якщо вони не зупиняться, пали-
тимемо їх, як російські танки на 
Донбасі. Це внутрішні оку-
панти...»

У багатьох своїх негараздах 
люди звинувачують місцевого 
бізнесмена Юрія Ханагяна, 
якого вважають причетним як 
до нічних «жнив», так і до гуч-
ної історії зі спробами захопити 
землю Аркадія Корнацького із 
сусіднього Первомайська. Хана-
гян, сміються в селищі, «меце-
нат»: вкрав на мільйон, дав на 
три рублі. На активістів ображе-
ний бізнесмен, своєю чергою, 
вже подавав кілька позовів. 
Приміром, позов на 15 тис. грн 
моральної шкоди за прини-
ження честі та гідності. «Бо ми 
сказали, що він злодій. У суді 
запропонували довести це. Ма-
ємо відеодокази, пропонуємо 
надіслати запит до податкової 
інспекції, порахувати незаконно 
оброблені землі. Поїхали, поля 
розорані покажемо, влаштуємо 
виїзне судове засідання! У нас є 
доказова база», – згадує Вале-
рій. У відповідь Ханагян забрав 
позив.  

З ХЛІБом-СІЛЛю
«Зараз війна, кажуть вони (міс-
цева влада. – Ред.), давайте єдна-
тися, – зауважує Валерій. – Але як 
вони з нами єднаються? Взяли 
десь ментівський бронежилет, 
«пожертвували» його на армію. 
Хлопці отримали, вчора телефо-
нують, питають, чи з них смі-
ються... Цей бронежилет із воз-
душки пробити можна!»

На східному фронті зараз 
воює щонайменше 13 врадіївчан. 

Четверо з них – добровольці. Міс-
цевих мажорів, які могли б дозво-
лити собі власним коштом ку-
пити все необхідне, зпоміж них 
немає. І не буде, переконані у Вра-
діївці. «Всі поставали «інвалі-
дами», – сміються. Адже допо-
могти «стати інвалідом» завжди 
може дружина ексголови Враді-
ївської ОДА Оксана Ростова – го-
ловний лікар центральної район-
ної лікарні, яка свого часу сфаль-
сифікувала первинний акт обсте-
ження жертви міських ґвалтівни-
ків.

Пересічні врадіївчани тим ча-
сом збирають останні копійки, 
щоб допомоги армії. І це вда-
ється. «Багато хто тут не був па-
тріотом. Але тепер усе інакше. 
Розпочавши війну, Путін, будь 
він проклятий, об’єднав людей», 
– каже Інга. «Я сам росіянин... 
Але я за Україну», – додає її чоло-
вік Юрій. 

«А ще міліція здебільшого 
проросійськи налаштована. Є там 
нормальні хлопці, але система їх 
зламає. Їм не дадуть працювати. І 
родичі міліціонерів – ті чекають 
росіян. Родичі ментів, яких із рай-
відділка повиганяли за Дрижака, 
– вони того не приховують», – ді-
ляться тут.

«...Є в мене така дитяча думка, 
– раптом зізнається Валерій. – 
Мрію вдягти балаклаву, взяти 
БТР, почепити на нього триколор 
російський і в’їхати до Врадіївки. 
Подивитися, хто до мене вибі-
жить із хлібомсіллю. Я вам кажу 
одразу: адміністрація вся вибі-
жить! А міліція бігтиме поперед 
БТР – показуватиме, як пра-
вильно проїхати».

...Люстрацію тут пропонували 
провести голосуванням на зборах 
громади: «довіряєте ви цій лю-
дині чи ні?». Відповіддю на про-
позицію з області стала зустріч із 
Романчуком, колишнім головою 
ОДА. Нині він віцегубернатор.

«Що я йому сказав? Спокійно 
сказав, що всі ми працюємо на 
землі й що починаються жнива. У 
нас є техніка, є тюкопреси, – каже 
Валерій. – І що ми ось сюди, до 
ОДА, скошене звозитимемо». 

«А для чого?» – питає Роман-
чук.

«Обкладемо і спалимо».
Утім, здається, просто зараз 

владу – хоч би якою вона була – 
тут насправді ніхто не чіпатиме. 
«Це все одно пішло на руку тим 
сепаратистам, – зітхають. – 
Вій на». Поки що. 

Валерій 
Косановський 
упевнений, 
що у Врадіївці 
причаїлась 
доволі 
чисельна п’ята 
колона, яка 
в разі чого 
радо вітатиме 
окупантів
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Карл волох: 
«Депутати саботують  
закон про люстрацію»

Ч
лен Люстраційного комі-
тету, блогер і аналітик Карл 
Волох розповів Тижню 
про перипетії навколо за-

кону про люстрацію, саботаж у 
комітетах і майбутню заміну ни-
нішнім політикам.

у. Т.: Чи готове суспільство вису-
вати своїх представників у владу? 
Нині побутує думка, що люди хо-
чуть контролювати її, але до 
цього ще «не доросли».

– Це формулювання цілком 
хибне. Насправді суспільство го-
тове, просто воно не може органі-
зувати обрання своїх висуванців у 
такі короткі терміни. На це по-
трібні час і кошти. Повірте, укра-
їнці абсолютно дозріли до того, 
щоб підтримати особистостей, які 
віддзеркалюють їхні прагнення. 
Це очевидно. Інша річ, що ми не 
можемо це реалізувати. Замало 
часу минуло, щоб себе показали 
нові політсили.

у. Т.: як соціум може дотиснути 
нардепів у питанні люстрації?

– Депутати були достатньо на-
лякані, тому й проголосували цей 
закон у першому читанні. А від-
так почався саботаж. Комітет Да-
вида Жванії (з держбудівництва) 
фактично саботував розгляд і під-
готовку документа до другого. 
Тож ми не вклалися в заплано-
вані терміни, до 4 вересня. Але 
робота триває. Думаю, цього 
тижня питання готуватиме інший 
комітет – Віктора Чумака (Комі-
тет із питань боротьби з органі-
зованою злочинністю і коруп-
цією. – Авт.). Дуже сподіваюся, 
що протиснемо до 16 вересня. У 
нас узагалі склалася доволі спри-
ятлива ситуація перед виборами. 
Нині нам надають підтримку три 
фракції.

у. Т.: «Батьківщина», «Свобода» 
та уДАр?

– Так. А ще, частково, депу-
татські групи. Принаймні так 
вони задекларували. Партія По-
рошенка теж нас підтримала. І ми 
далі працюватимемо в тому са-
мому напрямі. 

у. Т.: ви казали, що Давид жванія 
саботував розгляд законопроекту. 
як саме?

– Вони не збирають людей, ті 
просто не з’являються на засі-
дання комітету. Із 15 прийшло 
тільки п’ятеро. Жванія не прихо-
вує негативного ставлення до за-
кону. Звичайно, ніхто вголос не 
скаже: «Я не хочу очищення 
влади». Говорять про недоліки 
документа. Та хай би їх мільйон 
був! Уносьте правки, обгово-
рюймо їх! Закон має запрацю-
вати. Він украй важливий для сус-
пільства. Тим часом депутати ка-
муфлюють свою ненависть до 
можливості люстрації, до того, що 
завтра чиновників, суддів, проку-
рорів почнуть перевіряти. Особ
ливо на предмет доходів та відпо-
відності рівня життя. Такі люди, 
як Жванія, намагаються цьому 
протидіяти. А ще є факти, які свід-
чать: він прагне неофіційно по-
сісти місце Портнова у системі 
правосуддя. Дарма що не є юрис-
том і мало на тому розуміється. 
Але разом із Ківаловим хоче пока-
зати президентові, мовляв, через 
них можна вирішувати питання із 
судовою системою. Це підтвер-
джено. На щастя, після Майдану 
ця система так легко ні під кого не 
лягає. Утім, є в них і здобутки.

у. Т.: які саме?
– Скасовано вибори членів 

Вищої ради юстиції від учених та 
юридичних навчальних закладів: 
це було троє людей. Усі освітні за-
клади провели конференції, вису-
нули кандидатів, обговорили їх, 
обрали. У попередні роки цю про-
цедуру підмінили громадською 
організацією зі схожою назвою, 
засновниками якої були Сергій 
Ківалов, Андрій Портнов і Петро 

Мельник. Вона 2009 року скасу-
вала справжній з’їзд і від себе 
ввела до ВРЮ тихтаки Ківалова 
й Портнова, а також Володимира 
Шаповала. Роль громадськості 
перебрало на себе якесь ГО із за-
сновниками, яким тільки в тюрмі 
сидіти. Це зробили через під-
звітні Ківалову суди. І зараз нама-
гаються те повторити. Так само 
скасовано вибори від з’їзду адво-
катів. Є інформація, що відповідні 
рішення проштовнули за спри-
яння Жванії та Ківалова.

у. Т.: То на кого міняти старих дія-
чів? це мають бути активісти? Фа-
хівці?

– Рецепту немає. Ніхто не 
скаже: «Йдіть у будинок № 8, до 
зали № 4, там зібралися люди, 
які мають замінити цих політи-
ків». Поклавши руку на серце: не 
тільки керівництво країни було 
корумповане, а й суспільство. 
Одні давали хабарі, другі брали, 
треті спостерігали за цим спо-
кійно. Сказати, що в соціумі є 
група білих і пухнастих, немож-
ливо. Так, на Майдані певні люди 
показали себе непогано, і зараз 
роблять так само в зоні АТО. Оче-
видно, слід дивитися саме на них. 
Утім, ми бачили приклади, як 
можна прийти на революційній 
хвилі, а за місяць перетворитися 
на ганебного чиновника. Тут не-
має рецепта.

у. Т.: якщо 16 вересня закон таки 
ухвалять, коли він реально запра-
цює?

– Закон потребує організацій-
ного етапу. Поки його надруку-
ють, поки держструктури діста-
нуть додаткові функції... При-
ймуть зараз – почне діяти від Но-
вого року. Очевидно, знадо-
бляться підзаконні акти, урядові 
постанови, аби робота стала нор-
мальною. Власне, одна з особли-
востей закону в тому, що люстра-
ція починається згори. Від Каб-
міну й далі. Хоча потрібно розу-
міти, що вона не зачіпає виборних 
посад: ані депутатів, ані прези-
дента. У їхньому випадку є 
обов’язок інформувати про відпо-
відність чи невідповідність канди-
дата певним люстраційним кри-
теріям. Але чистка в цьому разі – 
то вибори. Якщо люди, знаючи ін-
формацію про певну особу, все 
одно за неї голосують, ото і є лю-
страція. А нас цікавить відповід-
ний процес щодо осіб, яких не 
обирають, а призначають. 

Спілкувався 
Святослав птіцин

БІогрАФІЧНА 
НоТА
Карл волох 
народився  
1958 року  
в Чернівцях, 
мешкав у Івано-
Франківську, 
Львові. За осві-
тою журналіст, 
закінчив Україн-
ську академію 
друкарства. Із 
1990-го жив у Із-
раїлі, відтоді за-
ймається бізне-
сом. До України 
повернувся 
кілька років 
тому, нині  
киянин
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Автор:  
ярослав 
пешек, 
Чехія

Люстрація по-чеськи
1991

го в Чеській і Словацькій 
Федеративних Республі-
ках (з 1 січня 1993го оби-
дві незалежні) було ухва-

лено «великий» закон про люстрацію, а 1992го 
його доповнили «малим». На той час минуло 
два роки після Оксамитової революції і такий 
документ став необхідною відповіддю на деда
 лі більші побоювання громадян стосовно того, 
що так звані старі структури негативно впли-
нуть на рух країни в напрямку демократії, рин-
кової економіки й орієнтації на Захід.
Відтоді минуло майже 25 років, а закон про 
люстрацію й досі в силі. Проте його запрова-
дження в політичну систему Чеської Респуб
ліки залишається предметом бурхливих диску-
сій. Чи не найбільші суперечності проявилися 
публічно, коли на парламентських перегонах у 
2013му неочікувано високий відсоток голосів 
здобув новий політичний рух «ТАК», який очо-
лює чеський мільярдер (словак за національ-
ністю) Андрей Бабіш. Згодом лідер «ТАК» став 
заступником прем’єра Чехії та міністром фінан 
сів і обіймає ці високі посади досі. Проте від-
чув він і всю гіркоту перемоги на виборах. 
Судова тяганина між ним та Інститутом націо-
нальної пам’яті Словаччини, який мав з’ясу 
вати, чи був Бабіш до 1989 року агентом кому-
ністичної Державної служби безпеки, тривала 
аж донедавна. Братиславський суд зрештою 
прийняв «соломонове» рішення, постановив
 ши, що Бабіш не був свідомим агентом СБ, і та-
ким чином завдавши важкого удару по при-
хильниках закону про 
люстрацію. Виявило
 ся, що правда історич
 на, та, яка зберіга-
ється в архівах, і прав
 да юридична – це дві 
своєрідні й відокрем-
лені дисципліни. По-
над те, реальне полі-
тичне життя демон-
струє, що через 25 ро-
ків закон про люстра-
цію вже не здатен за-
хистити від найновіших протисуспільних 
явищ. До них передусім належать полі-
тична й економічна корупція та діяльність най-
різноманітніших мафіозних угруповань, голов
 на мета яких – необмежено розкрадати держав-
ний бюджет і власність та фонди Європей-
ського Союзу. 
Закон про люстрацію виконав своє післярево-
люційне завдання. Зокрема, допоміг створити 
відповідну атмосферу для загальносуспільної 
дискусії про історичну відповідальність поко-
лінь і таким чином примиритися з трагічним 
комуністичним минулим. Без цього не може 

бути й мови про запуск економічної успішності, 
гарантування основних прав людини й розвит
 ку комплексу європейських цінностей.
Кожна посткомуністична країна вирішує це за-
вдання посвоєму. Комусь вдається краще, ко-
мусь – гірше. Наприклад, Україна стоїть перед 
необхідністю великих змін, до того ж в умовах 
внутрішньої та зовнішньої загрози війни. Тому 
потрібен сильний і безкомпромісний акцент 
саме на ефективній роботі державного апарату 
й відповідно профпридатних держслужбовців. 
Головною умовою для взяття людини на дер-
жавну посаду має бути справжня лояльність до 
Української держави й народу. Що саме це озна-
чає? Приміром, те, що претендент на високому 
рівні володіє державною мовою, усною і пись-
мовою, демонструє хороші знання історії, ні-
коли не був членом чи активістом недемокра-
тичної чи протиукраїнської організації. Після 
чого потрібно ретельно оцінити його профпри-
датність, досвід роботи та освіту, а в нових пра-
цівників і здібності до перекваліфікації та пер-
спективи навчання в подальшому.
Кожен державний службовець повинен мати 
перед собою набір конкретних робочих і на-
вчальних завдань, виконання яких можна 
легко проконтролювати. Перевірку варто про-
водити щонайменше раз у рік. Передумовою 
для поліпшення якості роботи державного апа-
рату є також фінансова винагорода за працю. 
Необхідно розробити дієві механізми зарплат-
ного і кар’єрного заохочення й об’єднати їх сис-
темою комплексної оцінки професійної успіш-

ності. Результатом та-
ких дій мало би бути 
підвищення ефектив-
ності діяльності дер-
жавного апарату за йо   
го паралельного ско-
рочення. Це сформує 
передумови для якіс-
нішої фінансової оцін
 ки їхньої роботи.
Я уявляю «Комплек-
сну програму перевір
 ки й оцінки державних 

службовців» як закон, який стане платфор-
мою для очищення державного апарату від 

нелояльних, нездатних і неперспективних пра-
цівників. Разом із тим така програма допо-
може поповнити лави держслужбовців моло-
дими, кваліфікованими й відданими Україні 
людьми. Саме з ними вдасться провести по-
трібні реформи й створити некорумповане се-
редовище в держустановах, які дуже швидко 
почнуть сприйматися як місце надання високо
кваліфікованої та спеціалізованої допомоги гро-
мадянам. І це вже буде великий успіх для всього 
українського суспільства. 

КожеН ДержАвНиЙ 
СЛужБовець повиНеН 

мАТи переД СоБою НАБІр 
КоНКреТНиХ роБоЧиХ  

І НАвЧАЛьНиХ ЗАвДАНь, 
виКоНАННя яКиХ можНА 
ЛегКо проКоНТроЛювАТи

№ 37 (357) 12 – 18.09.2014|УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ|31

люстрація|ТЕмА НомЕРА



Євген Чолій: 
«Євромайдан розвіяв  
міф про непоборність росії»

г
олова Світового конгресу 
українців (СКУ) Євген Чолій 
розповів Тижню про те, 
чому Європа повинна допо-

могти нашій країні перемогти в 
протистоянні з Росією, що змінив 
Євромайдан у ставленні до Укра-
їни і чим небезпечні плани та дії 
Путіна для цивілізованого світу.   

у. Т.: ви нещодавно підписали 
меморандум про співпрацю між 
урядом україни і СКу. це ще одна 
декларація про добрі наміри чи є 
підстави сподіватися на кон-
кретну роботу та результати?

– Під час зустрічі ми якраз 
про це говорили. Меморандум не 
повинен перетворитися на доку-
мент, що припадатиме порохом. 
Його треба якнайшвидше втілю-
вати в життя. Тому я просив, щоб 
прем’єр призначив людину, яка 
за це відповідатиме. І мені дуже 
сподобалося, що він одразу за
явив, що в кожному міністерстві 
зараз є заступник міністра з пи-
тань євроінтеграції і він матиме 
додатковий обов’язок співпра-
цювати з СКУ і ре алізувати поло-
ження документа. Я вже зустрі-
чався з міністрами закордонних 
справ, культури, молоді та спорту, 
і ми виробили з ними конкретні 
плани взаємодії. Сподіваюся, 
найближчим часом ті плани узго-
димо і діятимемо.

у. Т.: якщо узагальнити, що укра-
їні сьогодні найбільше потрібно 
від діаспори?

– Я думаю, що сьогодні го
ловними є питання захисту і кон-
кретної допомоги. Найперше діа-
спора має чинити сильний тиск 
на владні структури країн свого 
проживання, щоб ті не лише де-
кларативно, а й конкретно допо-
магали Україні. Потрібно, щоб у 
США, наприклад, був ухвалений 
закон про допомогу в захисті 
України, який зараз розглядає 
Конгрес. Цей документ надзви-
чайно важливий, бо передбачає 
надання статусу особливого союз-

ника США – не члена НАТО, а та-
кож військової допомоги. Тому ми 
зараз із Українським конгресовим 
комітетом Америки, нашою скла-
довою організацією, робимо від-
повідні кроки, щоб закон прой-
шов. 

Намагаємося переконати світ 
переосмислити те, що відбува-
ється в Україні. Ця криза є не 
тільки українською. Треба нага-
дати всім, що слова Путіна про 
розпад СРСР як найбільшу геопо-
літичну кризу XX століття не були 
порожньою фразою. Багато хто 
тоді лише усміхнувся. Коли пре-
зидент РФ щось таке каже, на За-
ході часто думають, що це немож-
ливо. Але тепер видно, що він ро-
бить усе, щоб відродити СРСР. 
Переконаний, нам вдасться до-
вести, що це конкретний систем-
ний план, який полягає в тому, 
щоб різними способами дестабі-
лізувати сусідні країни, які межу-
ють із Росією, аби мати на них від-
повідний політичний вплив. 

Коли такі спроби дестабіліза-
ції робилися в минулому, Захід 
часто засуджував їх, але потім 
приймав як доконаний факт і 
далі мав із РФ нормальні відно-
сини. Так було, зокрема, коли 
вона вторглася в Грузію. У ре-
зультаті маємо анексію Криму, а 
тепер і те, що Росія не тільки дес-
табілізувала ситуацію в Україні, а 
й спонсорує терористів. Після 
Другої світової війни жодна дер-
жава так явно і брутально не по-
рушувала кордонів, узгоджених 
світовим співтовариством. 

Коли президент Путін від-
крито заявляє, ніби має право та 
обов’язок захищати (у його очах 

захист має інше значення) росій-
ськомовні меншини в різних краї-
нах світу, то фактично дає зрозу-
міти, що більшість держав нині 
під загрозою. Бо російськомовні 
люди є не лише в Україні чи Гру-
зії, а й в Естонії, Литві, Польщі 
тощо. І на таких прикладах ми на-
магаємося пояснити: те, що сьо-
годні відбувається в Україні, коли 
потужніша країна, яка має нукле-
арну зброю і нещодавно навіть на-
гадала про це Заходу, грубо пору-
шує чи не всі міжнародні угоди, 
починаючи від Хартії ООН і закін-
чуючи Будапештським меморан-
думом, є дуже небезпечним пре-
цедентом для всього світу.

у. Т.: Наскільки ви впливові й на-
скільки великі маєте можливості, 
щоб лобіювати інтереси україни?

– Наша мережа має організа-
ції в 47 країнах світу, тож це все
таки дуже поважна сила. Я часто 
чую, наскільки Євромайдан змі-
нив громадянське суспільство в 
Україні, але він мав неабиякий 
позитивний вплив і на українську 
діаспору. Після тих подій люди, 
які цікавилися Україною і часом 
допомагали їй, не кажучи вже про 
тих, хто був дуже активний, по-
чали конкретно діяти. Під час ки-
ївського Майдану у світі відбува-
лося ще більш як 45 Євромайда-
нів. Тож наша мережа стала не 
тільки великою, а й потужнішою. 
Люди сьогодні зацікавлені в тому, 
щоб допомагати, мобілізуються і 
роблять відповідні кроки.

у. Т.: раніше часто можна було 
почути, що україна – це як валіза 
без ручки: і нести важко, і кинути 
шкода. Сьогодні щось змінилося?

Спілкувався 
роман малко
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«ДІАСпорА мАЄ ЧиНиТи 
СиЛьНиЙ ТиСК НА вЛАДНІ 
СТруКТури КрАїН  
проживАННя, ЩоБ ТІ Не  
ДеКЛАрАТивНо, А КоНКреТНо 
ДопомАгАЛи уКрАїНІ»



БІогрАФІЧНА 
НоТА
Євген Чолій – 
канадський 
правник україн-
ського похо-
дження. Член 
Палати адвока-
тів Квебеку, діяч 
української діа-
спори, старший 
партнер однієї з 
найбільших ад-
вокатських 
фірм Квебеку 
«Лавері, де 
Біллі». Наро-
дився 1959 року 
в Монреалі (Ка-
нада). У 1981-му 
закінчив Мон-
реальський уні-
верситет, здо-
бувши фах 
юриста. У 1992–
1996-му був го-
ловою Світової 
управи Спілки 
української мо-
лоді, яка під 
його керівни-
цтвом відно-
вила свою  
діяльність в 
Україні. Нале-
жить до другого 
покоління емі-
грантів

– Знову повертаючись до за
я ви Путіна про розпад Радянсь 
кого Союзу як велику геополі-
тичну трагедію і до його проро-
цтва, що до 2015 року вже існува-
тиме Євразійський союз, який 
складатиметься переважно з ко-
лишніх радянських республік, 
зокрема, вочевидь, й України, вар
 то зауважити одну важливу річ, 
яку ми сьогодні й намагаємося 
донести світові. Фактично Євро-
майдан розвіяв міф про непобор-
ність Росії. Заявляючи й анонсу-
ючи створення Євразійського 
союзу, президент РФ був на-
стільки впевнений, що так і буде, 
настільки відважний чи, мож-
ливо, гордий, що навіть визна-
чився з датою: 2015 рік. Але Євро-
майдан не тільки показав силу 
українського народу, а й розвіяв 
той міф. Думаю, це дуже важли-
вий елемент, на якому достатньо 
не акцентується. 

Після саміту Східного парт-
нерства в Литві, на якому мали 
підписати Угоду про асоціацію з 
ЄС, поміж країн, переважно тих, 
котрі підтримували процес євро-
інтеграції України, було велике 
розчарування відмовою режиму 
Віктора Януковича зробити це. Я 
тоді, виступаючи в литовському 
парламенті на засіданні голів ко-
мітетів закордонних справ країн 
ЄС, підкреслював, і Євромайдани 
якраз дали мені можливість ска-
зати це, що є голос українського 
народу, який тепер змобілізова-
ний, і він набагато важливіший, 
ніж голос авторитарного режиму, 
з яким Європа й без того не дуже 
хотіла рахуватися останні роки. 
Тому я закликав, щоб ЄС і далі 
стежив за подіями, здійснював 

моніторинг ситуації й принагідно 
підписав зазначену угоду, що 
стало б першим конкретним кро-
ком на шляху до євроінтеграції і 
зрештою привело б Україну до 
повноправного членства в ЄС. 
Саме Євромайдан уможливив 
підписання цієї угоди вже в 
червні 2014 року.

На зустрічах із лідерами різ-
них європейських держав, що 
входять до ЄС, коли вони казали, 
що Україна ще не готова до по-
вноправного членства, і постійно 
наголошували, що мусять поба-
чити, як вона втілює в життя єв-
ропейські цінності, я їм відпові-
дав, що не знаю жодної країни 
ЄС, яка може змобілізувати в хо-
лодні осінні й зимові дні понад 
100 тис. людей, котрі виходять 
на вулицю не заради підви-
щення платні чи вирішення со-
ціальних питань, а за європей-
ські ідеали та цінності. Європа, 
яка чекала від українського на-
роду, щоб він виявив прихиль-
ність до таких цінностей, тепер 
не може обмежитися лише сло-
вами, що ми це побачили, нас це 
тішить і на тому кінець. Тепер 
вона також мусить довести, що 
готова пригорнути Україну й ре-
ально їй допомогти. У різних 
сферах. Але насамперед допо-
могти захистити кордони, а зго-
дом і стати на ноги економічно 
після російської агресії. Ми за-
кликаємо і вимагаємо, щоб Єв-
ропа і США задумалися над пла-
ном на кшталт плану Маршалла, 
аби Україна справді перетвори-
лася на провідну європейську 
державу, бо це буде на користь 
не лише самій Україні, а й євро-
пейських держав, які можуть 
продемонструвати свою силу.

у. Т.:  як далеко готовий піти циві-
лізований світ, щоб припинити ві-
йну в україні? Бачимо, що санкції 
не дуже зупиняють путіна.

– Більшість тих санкцій, які 
оголошують чи то США, чи Ка-
нада, чи Європа, певною мірою і 
для них є фінансовою втратою. 
Вони готові вкласти цей гріш, і я 
думаю, що тут очевидна готов-
ність допомогти Україні захис-
тити свої кордони. На жаль, ви 
правильно сказали, що до прези-
дента Росії це, так би мовити, не 
доходить. В тому якраз суть авто-
ритарного режиму, який не ціка-
виться долею власного народу. 
Путін не надто переймається тим, 
що запроваджені обмеження не-

гативно впливають на російську 
економіку, через що страждають 
пересічні росіяни. Отже, потрібні 
ще жорсткіші санкції щодо прези-
дента РФ і його оточення. Що 
ближче буде це до нього, то ефек-
тивнішим ставатиме тиск. А коли 
нам справді вдасться переконати 
європейські країни, що має місце 
світова криза, а не тільки україн-
ська, Захід надасть Україні кон-
кретнішу військову допомогу.

у. Т.: ми можемо сподіватися на 
зброю? 

– Після саміту НАТО, думаю, 
можна сподіватися на конкретні 
сигнали. Наш обов’язок – як 
української влади, так і україн-
ської діаспори – чинити якнай-
більший тиск, намагатися на кон-
кретних прикладах показати, що 
Росія не рахується зі світовим 
співтовариством, зі своїми обов’я
зками відповідно до міжнародних 
угод, які вона підписала. Однак 
вважаю, що український народ, 
як і під час Майдану, мусить зде-
більшого розраховувати на свої 
сили. Тоді він переможе, а ми ро-
битимемо все можливе, щоб Украї
 на відчувала підтримку Заходу. Я 
відвідав головний військовий гос-
піталь, спілкувався з пораненими 
бійцями і бачив, наскільки вони 
відважні й переконані в остаточ-
ній перемозі. Украї  на пережила 
набагато гірше. Вірю, що вона по-
боре нинішню кризу.

у. Т.: ви багато допомагаєте 
українським солдатам, але часто 
є проблеми з логістикою. Тиж-
нями неможливо відправити ван-
таж. уже якось вирішено цю про-
блему? 

– Щодо наших гуманітарних 
ініціатив, якими займається Уля
 на Супрун, директор гуманітарної 
ініціативи СКУ, то справді існу-
вали певні проблеми з логісти-
кою. Ми звернулися безпосеред-
ньо до прем’єрміністра України, і 
їх дуже швидко було вирішено. Я 
бачу, що сьогодні, принаймні ко 
ли звертаємося з такими питан-
нями, є бажання їх розв’язати як-
найшвидше. 

у. Т.: як почуваються зараз укра-
їнці в росії?

– Тиск на українців у Росії до-
сить сильний, і ми закликаємо ко-
місарів з прав людини, щоб вони 
моніторили це питання і намага-
лися захистити українські гро-
мади в РФ. 
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Біль запілля

м
оя подруга – щасли-
виця. У неї є власний 
підвал. До окупації вона 
була професоркою уні-

верситету. Зараз – «мати Те-
реза». Шестеро старих із сусідніх 
вулиць живуть у неї в підвалі. Від 
обстрілу до обстрілу зазвичай ми-
нає хвилин сорок. Треба встиг-
нути щось приготувати поїсти, 
винести відро і проглянути но-
вини на сайтах. 

Колезі з Горлівки пощастило 
менше. Власного підвалу немає. 
Живе в тещі у приймах. Між об-
стрілами забезпечує вулицю во-
дою. Щоразу є ризик «потрапити 
в орківську буцегарню». Коли в 
окупантів закінчуються гроші, 
їжа чи добрий гумор, вони хапа-
ють усіх. Торгівля людьми – дуже 
прибуткова справа. Між обстрі-
лами чоловік обов’язково читає 
новини. У них шукає сили, щоб 
жити далі.

ДоНБАС: СКАЗАТи І вБиТи
Є волонтери. У минулому житті 
журналісти, лікарі, бізнесмени. 
Зараз всередині мертвих міст 
вони возять ліки, їжу, воду тим, 
хто не може вижити без допо-
моги. Як правило, не сидять по 
підвалах. Під час обстрілів просто 
лягають на землю. Потім вста-
ють. Пересуваються короткими 
дистанціями. Діставшись додому, 
в першу чергу «йдуть в інтернет». 

У захоплених містах немає га-
зет, телевежа транслює тільки ро-

сійські канали. Є, щоправда, «бо-
йові листки» окупантів. Те, що 
розповідають у них, треба вміти 
витримати. Українське слово 
«брехня» не передає суті їхньої 
інформаційної атаки. Нам слід 
запозичити в росіян слово 
«ложь», тобто Ложь, для того, 
щоб описати сусідський спосіб 
осмислення світу.

Але я не про це… Я про лю-
дей… 

Люди живуть. І єдине, що від-
різняє їх від мертвих, – постійне 
відчуття болю. Біль, біль, біль... 
Більше нічого.

Вони не мають сил і можли-
вості доводити, що «не такі». Не 
такі, як ті, що кидали в полоне-
них прокляття та яйця. Не такі, 
що били прив’язану до стовпа 
жінку. Не такі, що кинули напри-
зволяще своїх старих.

Скільки їх, «не таких»? У бе-
резні було майже 70%. У квітні 
також. Більше ніж дві третини 
мешканців Донецької області хо-
тіли жити в Україні. І хочуть за-
раз. Не їхня провина в тому, що 
телебаченню потрібні скандальні 
картинки зі сварливими безум
ними бабами та кримінально на-
вернутими чоловіками. Не їхня 
провина в тому, що «голос Дон-
басу» був приватизований кри-
кливими злочинцями. 

Багато людей, що перебува-
ють на окупованих територіях, є 
патріотами України. Тягар, який 
вони несуть на своїх плечах, не-

можливо описати двома фра-
зами. У декого є, наприклад, гра-
нати. Щоб підірвати себе в разі 
арешту «руською православною 
армією». А в декого права на гра-
нату немає. Бо є батьки та діти. 
Тут, у місті. Тому треба постійно 
та ретельно «стежити за облич-
чям», за поглядом, за подихом. 
Неправильний погляд – привід 
потрапити до місцевого гестапо. 
Щомиті людина може стати 
жертвою сама чи втратити своїх 
близьких. І щомиті вона сподіва-
ється. Не надія вже, а уповання. 
Воно та ще інформація «з цен-
тру» дають сили жити. 

Але що далі, то більше ця ін-
формація «з центру» вбиває.

Три БеЗСовІСНІ мАНери
«Знаєш, – каже мій друг
волонтер, – що найгірше? Надія, 
яка не втілюється в життя. Знали 
б вони, як ті орки паплюжать 
наші надії, як танцюють на кіст-
ках київських обіцянок... Усі ми 
бігуни. Треба тільки знати розмір 
дистанції. Розумієш?»

Я розумію. Ніхто з нас не ви-
жив би без віри в перемогу. Але 
нам треба розуміти, скільки по
віт ря набрати у груди. Стоме-
трівка чи марафон? Внутрішнє 
волонтерство чи партизанська ві-
йна у місті? 

Погодьтеся, це різні типи дія
льності та стилі поведінки. Якщо 
нам слід стати партизанами та 
пережити зиму в окупації, то 
треба шукати зброю, транспорт, 
помешкання для зборів та без-
печної ночівлі.

На початку серпня один полі-
тик повідомив, що для Донецька 
є визвольний план і сюрприз. 
Сказав і пішов, мабуть, у ресто-
ран. Чи поїхав у відпустку. А що? 
Життя ж триває… Інший спікер 
пообіцяв, що в Луганську почи-
нається наступальна операція. І 
теж, мабуть, пішов собі спокійно 
спати.

Ці люди через душевні 
ліно щі свідомо, а може, й ні ско-
ротили нам дистанцію. І вкрали 
повітря. На початку вересня, 
коли жодних «сюрпризів» не 
трапилося, ті, хто повірив у 
краще, стали задихатися. Не ви-
горати, бо вигоріли вже давно, а 
саме задихатися. 

Там хтось бовкнув, а тут про-
сто зупинилися легені, а з ними 
серця. Collateraldamage – нена-
вмисне ушкодження. На війні як 
на війні.

Автор:  
олена 

Стяжкіна

Російський 
письменник  

Андрєй Пла-
тонов якось  

зауважив: 
«Це тільки 

згори  
здається, що 
внизу – маса.  

А там люди 
живуть»
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Кому сказати, що так діяти не 
можна? Людям, які за будьяку 
ціну тримаються за свої крісла, 
роблять політичну кар’єру, не ма-
ють у голові клепки, а тому вер-
зуть що завгодно. А головне – хто 
це може їм сказати?

Я не знаю. 
Як не знаю і того, який спосіб 

«вбити надію» кращий. Той, 
який передбачає «дати і за-
брати», чи той, що панує в мод-
ному дискурсі «навкруги во-
роги»?

У коротких чи тривалих пере-
рвах між обстрілами мої друзі та 
знайомі читають воєнних експер-
тів. За півроку окупації ми навіть 
навчились їх вирізняти. Є 
експертипанікери. Є об’єкти
віс ти, а є невизнані генії військо-
вої справи.

Якби шкіра в нас не була зі-
драна до м’яса, якби крім болю 
можна було б відчувати ще щось, 
якби часу між зустрічами з патру-
лями «ДНР» і «ЛНР» було трохи 
більше, то характер експертів 
можна було встигати відрефлек-
совувати. 

Але ні. Немає ані сил, ані 
часу. Гостре бажання дізнатися, 
як там, на фронті. Зрозуміти, 
чого слід очікувати. Вдихнути, 
власне, повітря, щоб вистачило 
до нової інформації, і…

«Зрада генералів… Колони 
техніки з РФ… Невігластво Генш-
табу… «Точка У» в руках окупан-
тів… Крадіжки в Міноборони… 
Обстріл кордонів «Ураганами»... 
«Котел»... Знову зрада... Дурість 
керівництва... Колона техніки з 
РФ».

Коли є інше життя, крім 
вій ни та окупації, коли є звичне 
повсякдення з дзюркотом води з 
крана, неспішною вечерею, ді-
тьми, які граються на вулиці, то 
ці тексти – просто тексти. Їх 
можна навіть не читати. А сум від 
них проходить від філіжанки 
доб рої кави. 

Коли життя немає, інформа-
ція про визволення – єдиний 
спосіб жити. Це не аналітика, не 
істина і не спроба згуртувати сус-
пільство. Це те, на чому трима-
ється наша віра. Віра в перемогу 
та повернення додому.

Як зарадити в цій ситуації? 
Не писати взагалі? «Закрити» ін-
формацію про війну? Утаємни-
чити все, що стосується бойових 
дій? І на тлі цілковитого мов-
чання програти зрадникам
генералам? Вливати по краплині 

надії на краще? Щоб потім по 
колу втілювати в життя варіант 
«сюрпризу не буде»?

Немає в мене відповіді. Але 
так, як зараз, думаю, вже не 
можна. 

Про третю «безсовісну мане
 ру» трохи пізніше. Бо осьось на-
родилась важлива ідея. Кон-
структивна.

Люди, які пишуть про війну, 
зобов’язані дивитися російські та 
окупаційні канали. Є і такі. Це 
важка праця. Вона вимагає про-
тиблювотних засобів, молока за 
шкідливість, міцних нервів. Але 
ті, хто пише про війну, мають не 
тільки лякати та порожньо обна-
діювати. Вони повинні допома-
гати. 

Окупаційні канали щодня 
транслюють Ложь. Згідно з їх-
німи репортажами, терористи та 
бойовики вже не тільки захопили 
Маріуполь, який зустрічав їх із 
квітами, а й висадилися на Марсі, 
звідки відрами тягатимуть у «не-
доросію» газ. 

Щільна, насичена, щогодин
 на інформаційна атака. Перше, 
що ремонтують орки після об-
стрілів, – телевежа. Вони рекон-
струюють «Залюднений острів» 
Стругацкіх, навіть не підозрю-
ючи про це. Новини, які мають 
дивитися всі, хто пише для оку-
пованих територій, стосуються і 
повсякденних, і робочих, і воєн-
них подій. Людей із вигорілими 
душами залякують і заганяють у 
нові й нові пастки. Їх змушують 
підписуватися на вірність «ДНР» 
та «ЛНР», виходити на роботу 
вчителів, лікарів, викладачів. Їм 
пропонують брати участь у під-
ступних схемах грабунку награ-
бованого, їх пов’язують «колек-
тивною відповідальністю» за ре-
пресії та вбивства.

Щогодини. Щодня. 
Зберігати «горде мовчання» 

за таких обставин – це вбивати 
патріотів, вбивати українців, які 
хочуть жити не на планеті мавп, а 
в Україні.

Такими самими, як зведення 
з фронтів, мають бути і «диску-
сії з телевізором». Спросту-
вання, роз’яснення, жарти. Не 
«потім». А зараз. 

гоСпоДь, ЛюБи!
…Іноді ми запитуємо себе: за 
що? Відповідь є. За мовчання, 
за згоду бути «лохторатом», за 
самодозвіл на внутрішню емі-
грацію. За те, що «Донбасс 

никто не ставил на колени», бо 
він сам на них став і звик у та-
кій позі жити десятиліттями.  

Але…
Є одне «але». Окупанти 

з’явилися тут не в липні й не в 
серпні. Вони були вже в березні… 
Спочатку небагато, до трьох со-
тень осіб, їхні годинники показу-
вали дві години вперед. Потім 
ще, у квітні. З АК і словом «порє-
брік». З кожним днем їх ставало 
дедалі більше. Озброєні відморо-
жені окупанти. Люди на роботі. 
Робота – вбивати та руйнувати.

Така окупація була б мож-
лива в усіх областях України. Сьо-
годні вона вже не буде повзучою, 
як була на Донбасі. Навпаки, 
стане очевидною, нахабною. А ті, 
хто вчасно «не помітив» її, ще й 
досі не відповіли за це.

І я точно знаю: це могло і 
може трапитися скрізь. Мабуть, 
саме тому я і мої друзі – меш-
канці окупованих територій і бі-
женці – вже давно не читаємо до-
писи тих, хто захлинається кри-
ком: «Тут уже нічого не випра-
виш. Господь, жгі!».

Вони пишуть. Ми не читаємо.
Однак тема «віддати Донбас» 

залишається однією з мейн-
стримних. Час від часу вона зву-
чить тихіше. Час від часу голо-
сніше.

Дивно, але власними україн-
ськими руками чи мізками про-
дукується ненависть. Ненависть 
на тому місці, де мала б бути лю-
бов. Якщо не любов, то принай-
мні розуміння.

Я знаю: що важче нам буде, 
то гучнішими будуть заклики 
«відчепити дурних даунбасівців, 
щоб потім самі попросилися». 
Знаю навіть те, що іноді буду 
згодна з аргументами авторів. 
Якусь коротку мить. Мить злу й 
несправедливу. Може, тому й не 
читаю тих текстів. Спокуситися 
на погане завжди легше. 

Моя подруга вчить доньку: 
«Перед тим як цілуватись із хлоп-
цем, треба дізнатися його пріз-
вище та хто його батьки». «А 
якщо сваритися, теж треба дізна-
тися? А якщо просто розмов-
ляти?» – хитро питає дівчина. 
Мати киває: «Так. Принаймні 
прізвище та хто батьки…»

Перед тим як вкотре «відда-
вати» комусь Донбас, згадайте, 
будь ласочка, його прізвище: дві 
третини людей тут за Україну. Та 
й батьки в нього козацького роду. 
Невже такий поганий родовід? 
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Брати  
по нещастю
Попри жорстокі репресії влади, протестні  
рухи в Росії не зменшують активності

у 
їхній риториці також фігу-
рують поняття хунти й фа-
шизму, тільки в іншому 
ключі. Вони – це актив-

ний прошарок тих 14% громадян 
РФ, що не підтримують політики 
Путіна. Вони виходять на площі, 
знаючи, що, швидше за все, звід
 ти їх повезуть у СІЗО; вони співа-
ють Гімн України в автозаках, 
збирають кошти на потреби укра-
їнських солдатів, передають у 
зону АТО кровоспинні засоби, 
вони налагодили механізми ви-
зволення ув’язнених побратимів, 
вони давно забули про поняття 
власної безпеки та конспірації. 

КАмІКАДЗе мАНежКи
Уже з початком анексії Криму сві-
домі росіяни почали виходити на 
площі. 15 березня відбувся бага-
тотисячний Марш миру; 1 трав  ня 
активісти підтримали Україну, 
прокрокувавши Тверською і ви-
конавши наш гімн. Та що далі 
просувалися «заблукалі» війська, 
то жорсткіше в РФ карали інако-
думців. Протести відповідно теж 
ставали дедалі скромнішими. 
Так, у червні громадські діячі за-
писали відеозвернення до народу 
України, а 27го числа на Пушкін-
ській площі було затримано шіс-
тьох учасників акції «Мы с тобой, 
Украина». Люди не несли жод  них 
транспарантів і не вигукували га-
сел, «крамольними» ви  явилися... 
жовті та блакитні кольори на 
одязі й прикрасах. У серпні аре-
штів і тортур зазнали активісти, 
що зі свічками прийшли вшану-
вати пам’ять загиблих у війні до 
Посольства України.

«Іще до перемоги над Януко-
вичем я був одним з ініціаторів 
створення Комітету солідарності з 
Майданом, – розповідає Павєл 
Шелков, громадський активіст, 
натхненник акції «Вечір пам’яті та 
скорботи» під українським дипло-
матичним представництвом у Мо-

скві. – Ми були перші, хто ще до 
анексії Криму висловився на під-
тримку України. Звісно, режим 
сприйняв це жорстко, нас почали 
громити, заважали збирати гума-
нітарну допомогу. Були нальоти 
на приміщення, де ми збиралися. 
Нас показали по НТВ як ворогів, 
сказали, що до Комітету солідар-
ності входять американські гене-
рали, котрі бомбили Югославію, 
ми багато цікавого дізналися про 
себе! Нам намагалися підсилати 
людей із провокаційними ванта-
жами на кшталт касок та зброї».

Фігурний інженер за фахом і 
нащадок розкуркулених козаків 
Павєл бере участь у протестах від 
1990х років. «У 1991му йшов на 
барикади, не сподіваючись повер-
нутися. Потім у 1993му. Можна 
сказати, в усі критичні моменти 
виходив боротися за свободу. 
Коли стало зрозуміло, що в країні 
переміг тоталітаризм, десь до 
2006–2007го, приєднався до 
спротиву. В нас розпочався росій-
ський «Майдан», де я також був 
активним учасником, робив усе, 
що міг. Коли Майдан виник в 
Україні, наш – зазнав поразки, 
його прихильників били так само 
жорстоко, як студентів на Гру-
шевського, кількадесят осіб поса-
дили. Поліцейських, котрих годи-
лося б поставити до стінки, котрі 
товкли громадян ногами й дуб-
цями, нагородили квартирами. 
Нам стало очевид но: нині макси-
мум, що ми можемо зробити для 
Росії, – це підтримати Україну».

Павєл та його друзі не раз 
приїздили до Києва під час бу-
ремних подій Майдану, дехто з 
російських активістів навіть стояв 
у лавах Самооборони проти «Бер-
кута». З майданівської сцени лу-
нали слова підтримки тієї час-
тини сусіднього народу, яку 
справ  ді можна назвати братньою.

Останню акцію провести ле-
гально активістам не дозволили. 

Мова про День пам’яті та скор-
боти, в межах якого було заплано-
вано ходу Москвою зі свічками на 
знак ушанування загиблих і про-
тесту проти війни. У мерії заявки 
відхилили, сказавши: «Не ми 
приймаємо рішення». За словами 
Павла, вже ніхто не приховує, що 
такі питання узгоджує не міська 
влада, а безпосередньо Путін.

Захід відбувся в усіченому 
форматі, небайдужі прийшли до 
Посольства України й запалили 
вогники. Зібралося щонайменше 
150 осіб, однак Павєл перекона-
ний: до легальної акції долучи-
лось би більше. «Потім були жор-
стокі затримання, людей катува
 ли, багатодітним жінкам ламали 
носи, руки, – розповідає Шелков. 
– Мені також намагалися руку ви-
ламати, коли тягнули, хоча перед 
тим телефонували керівники 
ОМОНу й міліції, запевняли, що 
нікого не в’язатимуть, «ви лише 
не порушуйте поряд  ку». Але до-
мовлятися з дияволом немає 
сенсу. Менетаки першим і схо-
пили». Про акцію повідомили в 
газеті «Новые известия», учасни-
ків перелічили поіменно, запро-
понувавши слідчому комітетові 
перевірити джерела фінансування 
цих осіб. Написали, що амери-
канці виділили $10 млрд, а затри-
мали тоді людей, може, вісім. «Із 
цього я зрозумів, що десь «мої» 1,2 
млрд лежать!» – іронізує Павєл.

У соцмережах активісти пові-
домили, що за запалені свічки 
поліція забрала 33 особи. Їх при 
в’язували в СІЗО за лікті до ґрат, 
що викликало нестерпний біль, а 
вже коли затриманим ставало 
геть зле, до них викликали швид
 ку. «Лікарі» знущальниць  ки ста-
вили відкорковану пляшку з во-
дою біля зв’язаних людей і ка-
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зали, що в сусідніх камерах нарі-
кань немає, бо, певно, тамтешні 
мешканці «нормально поводили
 сь». Іріна Калмикова описала у 
блозі на «Грани.ру» знущання, 
котрі їй та Єкатєріні Мальдон до-
велося пережити в ізоляторі. Жі-
нок нещадно били, викручували 
руки, поливали водою, Єкатєріні 
зламали ніс. За новоухваленим 
законом участь у мирному про-
тесті може потягти за собою п’я
тирічне ув’язнення.

Не м’якосердіше в той самий 
час повелися з активістами Мар-
шів за федералізацію Сибіру й 
Кубані, «виписавши» їх учасни-
кам по 15 діб і штрафи. Схоже, 
доба масових виходів на вулиці 
на певний час припинилася.

оДиН у поЛІ воїН
Оскільки масові мітинги в Росії 
наразі розкіш недоступна, дедалі 
частіше активісти вдаються до 
одиночних пікетів.

Однією з найбільш вражаю-
чих таких акцій був імпровізова-
ний виступ Рейди Лінн. Дівчина 
звернулася до перехожих зі сти-
хійною промовою на підтримку 
політичних в’язнів Болотної. Піз-
ніше розповіла в інтерв’ю, що не 
готувалася до цього – просто ма 
ла потребу говорити про набо-
ліле, про що ніхто не заявляє вго-
лос. Відео цього вчинку облетіло 
соцмережі, наробивши чимало 
шуму, але найбільше вражала не 
сама промова, чітка, структуро-
вана, доступна й проста як двері, 
а реакція перехожих: від «Ти бре-
шеш!» і «Та вона накурена чи бу
ха!» до накладання хреста особ
ливо релігійними бабцями: «Ди 
віться, нечисть із неї виходить!».

Модератор коментарів сайта 
«Эхо Москвы» Анастасія Фазу-

ліна була однією з перших, хто 
вийшов під мури Кремля, несучи 
портрет лідера РФ із гротескними 
вампірськими іклами та закли-
ком «Путін, досить крові!».

«Я дуже хвилююся через по-
дії в Україні, – розповідає На-
стя. – Після того як збили Boeing, 
чекала на реакцію опозиції, але, 
крім поодиноких постів у Face
book, нічого не було. Тож вирі-
шила: треба якось діяти. А що 
можу зробити? Одиночний пі-
кет!»

Сидимо в кав’ярні біля Май-
дану, Фазуліна прилетіла до Ки-
єва на День Незалежності. Вбра
 на в жовтоблакитні тони, вона 
мало не до сліз переймається 
останніми подіями.

«Я простояла з плакатом 
хвилин 40, – згадує дівчина. – 
Реакція перехожих на Манежній 
пло  щі була негативна. Казали: 
краще піди постій у Києві з пла-
катом для Порошенка, що Путін 
молодець, що в Україні самі фа-
шисти; показували, мовляв, я 
божевіль  на. Словом, нічого но-
вого, дуже сумно. Багато україн-
ців написали мені слова вдяч-
ності, людей 500! Із Росії пози-
тивних відгуків було від сили 
п’ятеро (коли не рахувати моїх 
друзів та знайомиходнодумців). 
Писали, що, може, на наступну 
мою акцію вийдуть зі мною. 
Звісно ж, були агресивні відгуки, 
побажання смерті».

А от Дмітрієві Монахову, що 
вийшов на площу з подібним пла-
катом, пощастило менше: його 
заарештували, причому впертого 
протестувальника досить довго не 
могли заштовхати в машину аж 
четверо поліцаїв. За словами оче-
видців, одні перехожі просили не 
застосовувати сили, інші, на-

впаки, шкодували за часами Ста-
ліна (тоді його просто розстрі-
ляли б на місці). 1 вересня від-
бувся пікет за звільнення Дмітрія.

У певних колах запанувала 
свого роду «мода» на українське. 
Можна сказати, що в суспільстві 
виокремилась ціла каста, суб-
культура проукраїнськи настроє-
них громадян. Так, одиночні пі-
кети, флешмоби на гепенінги на 
кшталт піднятого прапора чи роз
 фарбовування набирають обертів 
із плачевною для кремлівських 
політтехнологів незворотністю. У 
деяких російських глибинках під-
приємливі бабці продають укра-
їнську символіку, мовляв, попит 
неабиякий. Павєл Шелков ходить 
по Москві з майданівською стріч-
кою: «За весь цей час я лише іноді 
чув осудливі репліки й на мене 
кидалися, мовляв, ви фа шис  ти
бандерівці. Ну, я звик, що я «мос-
калебандерівець», ба навіть пи-
шаюся цим! Кілька разів підхо-
дили, тиснули руку, дякували. 
Коли мене зовсім усе діставало, 
загортався в український прапор і 
так ходив. Тут уже, звісно, мене 
змірювали шокованими погля-
дами, озиралися по кілька разів: 
нарешті живого бандерівця поба-
чили! Але явної агресії не вияв-
ляли. Думаю, справжньої ненави-
сті більшість не почуває. Люди не 
настільки тупі».

мАгІя  
БЛАКиТНого еКрАНА
Ретельне «прополювання» засо-
бів масової інформації, безпереч
 но, допомогло зібрати щедрий 
урожай у сенсі підтримки політи
 ки президента. Незалежні медіа 
вижили тільки в радіоефірі 
(«Сво  бода», «Эхо Москвы») та в 
інтернеті («Новая газета», «Гра ни.
ру», канал «Дождь», який пішов 
у «підпілля»).

«Є в Росії видання, що бодай 
тяжіють до неупередженого ви-
світлення подій, – каже оглядач 
«Новой газеты», спецкор з україн
 ської тематики Ольґа Боб рова. – 
Але в таких весь час серйозні про-
блеми. І загострюватися їм влас-
тиво залежно від ситуації та при-
четності до неї ЗМІ. Ми розумі-
ємо, що телебачення – це осно-
вний інструмент формування по-
глядів більшості. Звісно, в нас не-
має каналів, котрі можуть щось 
понад дозволене. Була програма 
на РЕН ТВ «Неделя с Марьяной 
Максимовской» – її також за-
крили кілька тижнів тому».

Оскільки 
масові мітинги 
в Росії наразі 
розкіш 
недоступна, 
дедалі частіше 
активісти 
вдаються до 
одиночних 
пікетів
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Неугодні ЗМІ, звісно ж, не за-
кривають деюре за інакодум-
ство, але їм влаштовують при-
крощі. Причому заборона вихо-
дити – ще не найстрашніше. 
Гірше – це перекуплення ви-
дання (як сталося з «Лента.ру») 
при відвертій зміні політичної 
орієнтації або ж тонкі й ледь по-
мітні вкраплення «потрібних» 
меседжів до незалежних медіа.

«Якщо захочуть закрити, при-
від знайдеться, – каже Ольґа. – 
Приміром, були роковини бло-
кади Ленінграда і «Дождь» дозво-
лив собі у прямому ефірі провести 
опитування: «Як ви вважаєте, чи 
потрібно було залишати місто у 
блокаді?». Цілком невинне фор-
мулювання, що присутнє навіть у 
шкільних підручниках, адже істо-
рія передбачає дискусію. «Дождь» 
запропонував її – і все, якийсь ве-
теран зателефонував до СІЗО, 
проронив скупу сльозу, і ця сльоза 
докотилася до Путіна, після чого в 
«Дождя» почалися проблеми. 
Оператори стали відмовлятися 
його транслювати: звичайно ж, 
«не тому, що в них була дирек-
тива, а лише тому, що підказала 
совість». Ніхто ніколи не скаже: 
«Ми вас закриваємо, бо ви нас діс-
тали, нам не подобається ваша по-
зиція!». Натомість заявлять, при-
міром: «Ви не сплачуєте подат-
ків!» або «У вас кухня погано пра-
цює, вона пожежонебезпечна, 
тому ми вас звідси виселяємо, а в 
будьякому іншо  му місці, куди ви 
прийдете, вам відмовлять в 
оренді».

Виникає питання: чому за 
СРСР громадськість при відсут-
ності будьяких альтернативних 
джерел інформації у більшості 
своїй розуміла, що картинка на 
екрані має небагато спільного з 
реальністю, а сучасне населення 
РФ настільки довіряє «офіційній 
версії»? Мимоволі починаєш до-
слухатися до чуток про НЛП, гіп-
ноз чи 25й кадр. «Дивлюся на 
своїх колег із телебачення, як 
вони висвітлюють події на Пів-
денному Сході Україні й, – це на-
стільки некрасива, неохайно зро-
блена пропаганда, що закрада-
ються думки: у них працюють 
агенти! Якби вони хотіли, то роби
 ли б це добре! – міркує Ольґа. – А 
в них усе «задньою п’яткою». Як 
казав Ґеббельс, що грубіша буде 
брехня, то охочіше в неї повірять».

Алєксєй Барановскій, журна-
ліст, свого часу відомий у росій-
ських «політтусівках», уже кілька 

років живе й працює в Україні на 
бізнеспорталі Delo.UA. Вважає 
себе її патріотом і жартує, що гро-
мадянство – це як штамп у пас-
порті: воно не має значення, коли 
серце належить іншій. До пере-
їзду його спіткала неможливість 
працювати на батьківщині: «Ви-
дань із незалежною редакційною 
політикою в Росії немає. Хіба що 
якісь журнали про природу, на-
уку й техніку чи вагітність і по-
логи. Як не пишеш про політику, 
роби що завгодно».

«Росіяни все розуміють, – пе-
реконаний Алєксєй. – Просто це 
той випадок, коли «Ах, обмануть 
меня не трудно!.. Я сам обманы
ваться рад!». Вони подібні до нім-

ців Веймарської республіки у 
тому сенсі, що відчувають націо-
нальне приниження: вони ніхто і 
звати їх ніяк, їхні міста їм не на-
лежать, і ні на що вони не впли-
вають, тому в Україні росіяни по-
бачили слабшого, на яко  му 
можна відігратися за всі свої не-
гаразди й поразки».

АЛьТерНАТивНІ  
ДжереЛА ТА перСпеКТиви
Звичайно, як і в українських 
спільнотах, значну роль у протест-
них рухах Росії відіграють соці-
альні мережі. Варто підписатися 
на кілька з них – і виникатиме 
внутрішнє відчуття тотальної, ма-
сової підтримки миру та єдності 
України. Дарма що дописують 
одні й ті самі нечисленні акти-
вісти. Серед найвідоміших груп у 
Facebook – Комітет солідарності з 
Майданом, «Россия будет свобод-
ной» та «Груз200 из Украины в 
Россию». Остання спільнота має 
на меті поширювати інформацію 
про загиблих російських військо-
вих, щоб громадяни усвідомлю-
вали масштаби трагедії.

Соцмережі в Росії лишаються 
чи не єдиним плацдармом, віль-
ним від цензури. Люди допису-
ють відверті пости, не прихову-
ючи своїх справжніх імен та по-
зицій. Майже всі контактують із 
українськими активістами.

«Востаннє їдучи в автозаку, 
чув, як омонівці впівголоса обго-
ворювали ситуацію з Україною, – 

згадує Павєл Шелков. – Один роз-
пачливо запитав, нащо Путін туди 
вліз. Ну, мовляв, Крим загребли – 
та й заспокоївся б... Навіть їм 
утямки, що це помилка, за яку, 
можливо, доведеться платити. 
Другий повідомив, що йому при-
йшло запрошення поїхати вою-
вати. Товариш цікавиться, які 
умови. Каже, 45 тис. руб. за день. 
Це десь півтори тисячі доларів. 
Потім запала мовчанка секунд на 
10. Ні, таки, мабуть, не поїду... не 
варто. Розуміє ж бо, що повер-
неться в цинковій труні. Навіть 
«гестапівці» нутром чують, що ві-
йна ця несправедлива».

Як і більшість активістів та 
медійників, Павєл пов’язує ма-
сове пробудження з економічною 
кризою: «Думаю, щоб люди про-
зріли і протести набули потужні-
ших обертів, має впасти рівень 
життя бодай раза в півторадва, 
адже і в Україні економічні при-
чини зумовили Майдан... Коли 
люди на своїй шкурі відчують на-
слідки злочинної війни, тоді під-
німуться. Другий варіант – це ти-
сячі трун, які привезуть у Росію. 
На жаль, поки народ має що мас-
тити на хліб, при такій тотальній 
брехні ЗМІ у близькій перспек-
тиві російського «Майдану» не 
бачу. А взагалі боюся, що Росія 
розпадеться внаслідок політики, 
яку веде Путін».

Алєксєй Барановскій дивить
 ся на все критичніше: «Жодних 
шансів, що в найближчому май-
бутньому на Красній площі запа-
лають шини. Адже «хлопці знову 
і знову виходять на площі», а на 
чолі цих «протестів» стоять Боріс 
Нємцов та подібні до нього кло-
уни, котрі вже злили виступи Бо-
лотної – Сахарова. Ярош не «ви-
ходив знову і знову на площі», 
щоб його пов’язав «Беркут», він 
проводив військовопольові збо
 ри в лісах. У Росії все передба-
чили: тих, хто влаштовував такі 
вишколи, давно посадили на ве-
личезні терміни. Тому шансів 
жодних. Нічого не буде».

«У нас немає держави, – 
стверджує Шелков. – У нас є ме-
тастаз Золотої Орди, фашистська 
хунта Путіна, що узурпувала вла
 ду. Вона антиросійська настільки 
само, наскільки й антиукраїн-
ська». Не важливо, що активістів 
небагато, адже річ не в кількості, 
історію роблять пасіонарії. Як мі-
німум своїми зусиллями вони бе-
режуть головне – віру в людей. А 
решта рано чи пізно додасться. 

«у НАС НемАЄ ДержАви.  
у НАС Є меТАСТАЗ ЗоЛоТої 
орДи, ФАшиСТСьКА ХуНТА 
пуТІНА, Що уЗурпувАЛА 
вЛА  Ду»
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Французькі компанії 
опираються санкціям проти росії
Великий бізнес Франції інвестував до РФ великі кошти.  
Нині він констатує збитки через ухвалені ЄС обмеження,  
але зовсім іти з російського ринку поки що не планує

Н
а російських теренах нині 
працюють 1200 підпри-
ємств із Франції, що забез-
печує їй місце третього за 

обсягами інвестора. Деякі з них 
мали справді амбітні цілі, якот 
автомобільний виробник Renault, 
що придбав спільно з японським 
партнером Nissan АвтоВАЗ. Реа-
лізація 200 тис. машин за рік за-
безпечує йому позиції найбіль-
шого зарубіжного вкладника в 
РФ, що перекриває 8% тамтеш-
нього автомобільного ринку. Ко
ли додати продажі Nissan та Ав-
тоВАЗу, альянс постачає кожне 
третє авто, куплене сьогодні в Ро-
сії. А остання є третім у світі спо-
живачем продукції французького 
машинобудівного гіганта.

Інші французькі концерни 
теж зробили масивні інвестиції. 
Наприклад, мережа Auchan від-
крила 80 супермаркетів у Росії, 
залучивши до роботи 38 тис. на-
йманих працівників. Danone 
отримує з РФ 11% свого річного 
обороту: це найважливіший для 
фірми зарубіжний ринок. Росій-
ські активи суттєво впливають на 
роботу банку Société Générale, що 
викупив дев’ятий за обсягами в 
РФ «Росбанк». Залежить від ро-
сійського ринку й виробник заліз-
ничної техніки Alstom, який при-
дбав 25% лідера локомотивної 
продукції Росії, компанії «Транс-
машхолдинг» (ТМХ).

Усі ці підприємства повірили 
в потенціал розвитку Російської 
Федерації. Багато хто вже відчув 
наслідки політичних рішень і 
побоюється за майбутнє. Société 
Générale щойно оголосив пози-
тивні результати в другому три-
местрі 2014го на рівні €16 млн. 
Але це на 30% менше за тогорічні. 
Продажі Renault впали на 9%, ро-
сійський внутрішній автомобіль-
ний ринок обвалюється. Та най-
серйозніше занепокоєний, мабу
 ть, нафтовий концерн Total. Він 
увійшов до спільного з Novatek 

(де 18% теж належить йому) та 
китайським CNPC проекту з роз-
робки родовищ на Ямалі. Інвес-
тиція становить $27 млрд. Завдя
 ки їй 2020 року Росія мала стати 
для Total першою зоною вироб-
ництва. Утім, цей почин опи-
нився під загрозою, бо санкції мо-
жуть заборонити західним бан-
кам його фінансувати.

Впливає на ситуацію і за-
гальне вповільнення російського 
ринку. Санкції загальмують його 
ще дужче. Французькі підприєм-

ства побоюються ланцюгової ре-
акції в різних галузях, бо поки що 
незрозуміло, як далеко готова за-
йти Москва у протистоянні із За-
ходом. Бізнес, як відомо, най-
більше не любить непередбачува-
ності й ризиків...

Коли йдеться про Росію, то 
французи постійно вагаються між 
двома лініями поведінки. Перша 
підживлюється спогадами про 
«російські імператорські борги» 
(гроші, позичені їй перед більшо-
вицькою революцією 1917 року). 
Комуністи конфіскували всі фон
 ди, і країна надовго зажила слави 
фінансово небезпечної.

Друга вималювалася в 1990х, 
коли з’явився проект «стратегіч-
ного партнерства». ЄС підтримав 
цей задум, який найбільше просу-
вала Німеччина. Йшлося про 
створення привілейованих відно-
син із Кремлем за принципом 
«нафта в обмін на технології». РФ 
продавала свою сировину багатим 
європейським клієнтам, а ті ро-

били інвестиції, щоб допомогти 
модернізації країни. Схема проіс-
нувала 10 років. Нинішня криза 
доводить, що вона себе вичер-
пала.

Федеріка Моґеріні, нова від-
повідальна за зовнішню політику 
ЄС, уже проголосила вердикт. 
«Росія більше не є партнером Єв-
ропейського Союзу», – заявила 
вона цими днями.

Попри численні ризики, вели-
кий французький бізнес намага-
ється рухатися всупереч ухвале-
ним рішенням, не бажаючи від-
мовлятися від тривалої присут-
ності в Росії. Дехто вдається до ак-
тивного опору санкціям. Коли го-
лова Державної думи Сєрґєй На-
ришкін, якому заборонено в’їзд до 
ЄС, навідався 1 вересня до Па-
рижа, чимало менеджерів фран-
цузьких фірм, присутніх у РФ, 
прибігли на зустріч. Зокрема, ке-
рівники Auchan, Total, GDF Suez 
(великого клієнта Газпрому та ін-
вестора «Північного потоку»)... 
Очільник Французькоросійської 
торговельної палати Емманюель 
Кіде, француз, який давно мешкає 
у Москві, не перестає протесту-
вати проти санкцій, які «беруть 
підприємства у заручники».

Офіційний Париж украй чут-
ливий до питання зайнятості й 
так само опирається санкціям, бо 
вони неминуче примножать лави 
безробітних у країні. Питання ро-
бочих місць є провідним контрар-
гументом у справі вертольотонос-
ців Mistral. І всетаки реальність 
війни в Україні примусила бодай 
тимчасово зупинити контракт. 
Схожа ситуація складається й до-
вкола інших санкцій. Франція їх 
запроваджує силуючи себе, без 
ентузіазму, погоджуючись на них 
в останню мить, коли вже справді 
немає іншого виходу. Будьмо реа-
лістами: ця поведінка не змі-
ниться в найближчі кілька міся-
ців, попри всю її брутальність і 
егоцентричність. 

Автор:  
Ален 

Ґіймоль, 
париж
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Коли голо-
ва Державної 
думи Сєрґєй 
Наришкін, яко-
му забороне-
но в’їзд до ЄС, 
навідався 1 ве-
ресня до Па-
рижа, чима-
ло менеджерів 
французьких 
фірм, присут-
ніх у РФ, прибі-
гли на зустріч



Флібустьєри від економіки
Дискусії про ефективність санкцій стали зручним тлом для любителів 
ловити рибу в каламутній воді. Частина французького бізнесу відверто 
ігнорує обмежувальні заходи ЄС, декларуючи готовність інвестувати 
гроші в Крим та інші партнерські проекти з Росією

«р
ізниця між мною та 
Жераром Депардьє 
лише в тому, що я 
маю надто багато 

онуків, – зізнався популярний 
французький кіноактор П’єр Рі-
шар, прийнявши пропозицію зі-
грати у фільмі Нікіти Міхалкова. 
– Інакше я також радо взяв би ро-
сійський паспорт».

Він не тільки виконує ролі в 
стрічках режисерів РФ, а й продає 
туди своє вино Château Bel 
Evêque. Таке собі на смак, до речі, 
але досить дороге: €15–20 за 
оптовими розцінками. У запалі 
помсти, відповідаючи на санкції 
ЄС, Москва заборонила заодно з 
іншими товарами й вино як П’єра 
Рішара, так і Жерара Депардьє. 
Справді, вся різниця між акто-
рами в кількості внуків.

Днями Рішар розповів у од-
ному з інтерв’ю, що розмірковує 
над можливими інвестиціями в 
нерухомість на півострові, «бо 
має в Росії багато друзів». Ні, ви-
ноградники, як Депардьє, він не 
купуватиме. Але чом би не від-
крити інший бізнес? Такими 
«дрібничками», як нелегітим-
ність аншлюсу та захоплення чу-
жих територій, кіномитець не за-
морочується. А навіщо?

Війна в Україні стала момен-
том істини для багатьох знамени-
тостей та впливових бізнесменів і 
політиків Заходу. Вправно вжи-
ваючи риторику, що апелює до 
європейських стандартів, певна 
частина з них у справах демон-
струє зовсім інший набір ціннос-
тей. За скороченим, так би мо-
вити, переліком. Матеріальне 
для себе. Комфорт і збагачення. 
При цьому право інших народів 
на життя, гідність, власну куль-
туру опиняється за дужками.

«Це нечувана зрада!» – роз-
лютився лідер радикального «Лі-
вого фронту» ЖанЛюк Мелан-

Автор: 
Алла Лазарева, париж П’єр Рішар став «іграшкою» 

у російській геополітиці 
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шон, дізнавшись навіть не про 
відмову від контракту щодо вер-
тольотоносців Mistral, а лише про 
його тимчасову й неостаточну зу-
пинку. Зрада чого? Ілюзії, що в 
нинішніх економічних умовах бу-
вають гарантовані довічні робочі 
місця? Так, усвідомлення ринко-
вої реальності – певний диском-
форт для крайніх лівих. Але ж 
ніби несерйозно для недавнього 
кандидата в президенти ставити 
на один рівень власні ідеологічні 
стереотипи й життя, не виклю-
чено, десятків тисяч українців, 
що можуть загинути від застосу-
вання цих кораблів?

Своя сорочка ближча до тіла 
не лише крайнім лівим французь-
ким лідерам. Інший колишній 
кан  дидат у президенти, голова 
партії «Рух за Францію», консер-
ватор і прихильник виходу з 
НАТО та ЄС Філіпп де Вільє нещо-
давно навідався до Криму, також 
сподіваючись на прибутковий 
проект. Він придумав побудувати 
там історичний парк, схожий на 
ті, що відкрив у своїй країні. Біз-
несмен з активним політичним 
минулим зустрівся з ВВП й відтоді 
не перестає його нахвалювати. 
«Франції бракує такого лідера, як 
Путін!» – заявив де Вільє газеті 
Le Figaro. «Путін є найвеличні-
шим керівником держави сучас-
ності», – сказав він в інтерв’ю 
журналові Valeurs actuelles.

Список можна продовжити, 
але важливо інше. Засуджуючи 
«розчинення націй та ідентич-
ностей у великій глобалізованій 
імперії під керівництвом Аме-
рики», де Вільє не хоче помічати, 
що його кумир займається анало-
гічною справою: прагне розчи-
нити Україну, до того ж ціною ти-
сяч, якщо не десятків тисяч 
загуб лених життів, у «великій 
глобалізованій імперії» під про-
водом Кремля. Вибіркове ба-
чення? Проб  леми з логікою?

Можна, звичайно, констату-
вати комплекс меншовартості, 
що його культивує в собі, огляда-
ючись на США, частина політич-
ного класу Франції. Власне, ан-
тиамериканська риторика також 
може бути бізнесом, якщо запо-
взятливо підійти до справи. Вер-
бувальники найманців, напри-
клад, переконують кандидатів, 
що на Донбасі росіяни воюють 
«з Америкою, захищаючи білу 
расу». Звучить абсурдно, але 
знаходяться такі, кого цей аргу-
мент влаштовує.

Втім, відсоток ідейних путіно-
філів у паризькому політичному 
та економічному бомонді, мабуть, 
не вирішальний. «Д’Артаньяни 
давно закінчилися, – пожартував 
знайомий банкір, який довго 
працював у Росії. – Французький 
ярмарок авантюристів пропонує 
модерних Тенардьє із трьома ди-
пломами та мрією не підкорити, 
а вигідно купити світ». Очевидна 
більшість проросійського лобі, 
вживаючи високі слова, дбає про 
своє, земне й реальне.

Де Вільє, приміром, має сина, 
який давно живе у Москві й 
успішно розвиває бізнес у парт-
нерстві з Константіном Малофеє-
вим, одним із публічних спонсо-
рів «ДНР» та «ЛНР». «Малофеєв 
став для нашої родини другом», 
– зізнається апологет Путіна. 
Чого не зробиш заради приятеля, 
з яким так вигідно йдуть справи? 
От ми і чуємо від де Вільє про 
Україну таке, що давно втоми-
лися слухати.

Інший активіст проросій-
ського лобі й добрий приятель 
Януковича, депутат правого Со-
юзу за народний рух у Національ-
ної асамблеї Тьєррі Мар’яні також 
має давні бізнесові інтереси в Ро-
сії. Саме він організував 1–2 ве-
ресня візит спікера тамтешньої 
Думи Сєрґєя Наришкіна до Па-
рижа. Пікантність ситуації поля-
гає в тому, що Наришкін – фігу-
рант списку російських чиновни-
ків, які потрапили під санкції ЄС. 
Йому так само, як і депутату Лєо-
нідові Слуцкому, котрий супрово-
джував спікера, заборонено в’їзд 
до Франції.

Утім, правові міжнародні ла-
біринти ховають у собі одну 
хвіртку, яку й використав запо-
взятливий нардеп. Це право між-
народних організацій запрошу-
вати на свій розсуд, без ураху-
вання політики держав. У на-
шому випадку, Мар’яні викорис-
тав збори бюро Парламентської 
асамблеї Ради Європи.

Важко сказати, навіщо лібе-
ралка Анн Брассер, новий гене-
ральний секретар ПАРЄ, взяла 
участь у фактичному саботажі 
санкцій. «Ми хотіли лише під-
тримати діалог із російськими 
членами нашої Асамблеї», – по-
яснила вона часопису Monde.

Скромне бажання Ради Єв-
ропи придалося російській амба-
саді в Парижі. Там із нагоди ві-
зиту спікера організували висо-
косвітський прийом, на який не 

погребували з’явитися керівники 
великого французького бізнесу: 
Total, GDF, EDF, Auchan, Das
sault… Не відмовилися від запро-
шення й політики: колишній кан-
дидат у президенти євроскептик 
Ніколя ДюпонЕньян, ексміністр 
внутрішніх справ крайній лівий 
ЖанП’єр Шевенман, колишній 
генсек ПАСЕ поміркований пра-
вий ЖанКлод Міньйон, депутат 
Європарламенту від ультрапра-
вого «Національного фрон  ту» 
Аймерік Шопрад і навіть соціа-
ліст ЖанІв Леконт, який потім 
відбивався від преси виправдову-
ваннями, ніби він пішов на вечір 
як розвідник у тил до ворога...

Увесь політичний спектр, 
присутність найпотужніших фран 
цузьких фірм... Тема вечора – си-
туація в Україні. Проте до рези-
денції російського посла не за-
просили ані дипломатів, ані жур-
налістів, ані громадських активіс-
тів, які бодай трохи симпатизу-
ють Києву. Операція «Плюю на 
санкції» проросійському лобі у 
Франції цілком вдалася. Неважко 
здогадатися: будуть інші.

Юридичною мовою дії лобіс-
тів країниагресора підпадають 
під визначення «злочинний кола-
бораціонізм». Себто підпадали б, 
якби війну в Україні назвали ві-
йною. А поки сама жертва нападу 
не розірвала дипломатичні відно-
сини з агресором, намалювалася 
ще одна лазівка, яку використову-
ють флібустьєри й авантюристи 
від економіки та політики.

Тьєррі Мар’яні, сфотографу-
вавшись на пам’ять із Наришкі-
ним, якого визнано особисто при-
четним до організації кровопро-
лиття в Україні, написав під фото, 
що «санкції проти Росії без-
глузді». За інформацією із Twitter 
учасників званої вечері в резиден-
ції французького посла, прак-
тично всі вони висловлювалися в 
подібному сенсі. Із ввічливості, 
переконань чи банальної корис-
ливості? Із жадібності до грошей, 
яка переважає все й загалом не 
має нічого спільного із засадни-
чими європейськими ціннос-
тями? 
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Танці престолів
Дискусія про ключові посади ЄС дає мало надій на вирішення 
сьогоднішніх проблем Європи

п
роцедура була до болю 
знайома. Нескінченні те-
лефонні дзвінки, дипло-
матичні домовленості – і, 

зрештою, на саміті 28 лідерів 
Європейського Союзу 30 серпня 
в Брюсселі представлено ре-
зультати: прем’єрміністр 
Польщі Дональд Туск здобув 
посаду голови Європейської 
Ради, а міністр закордонних 
справ Італії Федеріка Моґеріні 
стала верховним представни-
ком ЄС із закордонних справ.

Симпатики інколи назива-
ють рутинний процес розподілу 
найвищих посад у ЄС «делікат-
ним танцем». Але це незграбне 
тупцяння більше нагадує піру-
ети бегемотів із мультфільму 
Волта Діснея «Фантазія». Ство-
рені в межах Лісабонської угоди 
2009 року, ці посадиблизнюки 
мали зробити більш скоордино-
ваним процес ухвалення рішень 
у Європі, зокрема в її зовнішній 
політиці, та забезпечити Євро-

союзові чіткий голос на міжна-
родній арені. Утім, відколи існу-
ють ці два крісла, в дебатах, що 
виникали довкола кандидатур 
на будьяке з них, рідко врахо-
вували події за ме жами Брюс-
селя. І водночас питання реаль-
них заслуг перекривалося роз-
ставлянням політично бажаних 
галочок.

Отожбо цього літа дискусія 
відбувалася за таких умов: при-
наймні одну з посад мала обій
няти жінка, а Партія європей-
ських соціалістів заявила пре-
тензії на зовнішньополітичне 
відомство. На хвилі свого успіху 
під час травневих виборів до Єв-
ропарламенту італійський пре
м’єрлівоцентрист Маттео Ренці 
щосили намагався просунути 
свого міністра (Моґеріні), а його 
європейські колеги, маючи при-
ціл на інші посади чи інтереси, 
не перешкоджали йому. Це про-
торувало шлях до нинішнього 
призначення Туска. Як право-

центрист і лідер країни, що об-
рала досить войовничу позицію 
стосовно Росії, він (на загальну 
думку) став би противагою не-
безпечній прокремлівській орі-
єнтації, в якій підозрюють пані 
Федеріку (адже в липні та здій-
снила нерозважливий візит до 
Москви). У будьякому разі 
давно вже настав час дати сер-
йозний пост у Євросоюзі «схід-
няку».

Як складеться співпраця в 
цього дуету? Моґеріні вже ба-
гато років займається зовніш-
ньою політикою, але на своїй 
останній посаді пропрацювала 
заледве шість місяців. Її призна-
чення з подачі лідерів європей-
ських держав опосередковано 
показало, як ревно вони збира-
ються стерегти свої зовнішньо-
політичні прерогативи. І все
таки вона має змогу проявити 
себе: взятися за другорядні пи-
тання, які не розколюють ЄС (на 
кшталт балканського), навести 

Симпатики  
називають ру-
тинний  роз-
поділ найви-
щих посад у ЄС 
«делікатним 
танцем». Але 
це незграбне 
тупцяння біль-
ше нагадує пі-
руети беге-
мотів
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лад у безконтрольній диплома-
тичній службі Євросоюзу й, мож-
ливо, переосмислити його довго-
термінові стратегії стосовно схід-
них та південних сусідів.

Призначення Туска розшиф-
рувати важче. Як голова форуму 
глав держав ЄС, він повинен 
стати містком, що сполучає кра-
їни. Хоча, на відміну від свого 
поперед ника Германа ван Ром-
пея, і не належить до тих, хто шу-
кає консенсус: Туск із боєм про-
рвався на польський політичний 
Олімп, розмітаючи на шляху су-
перників. Тож, пожертвувавши 
місцем лідера великої європей-
ської держави, він навряд чи вдо-
вольниться заштатною адміні-
стративною роллю. Можливо, 
намагатиметься здобути більше 
впливу на зовнішню політику, 
ніж мав попередник, для чого 
йому доведеться розвинути ефек-
тивну співпрацю з Моґеріні. 
Певно, недарма він вагався перед 
тим, як прийняти європейську 
пропозицію.

СКЛАДНА поЛьКА  
НА ДвА (Чи Три) БоКи
Людям зі сторони (якот авто-
рові цієї колонки), які недавно 
прибули до Брюсселя, провівши 
довший час в Америці, нелегко 
збагнути логіку інституційної 
машинерії ЄС. Успіх скептиків, 
«противсіхів» і невдоволених на 
травневих виборах до Європар-
ламенту яскраво засвідчив роз-
дратування виборців конти-
ненту, і всетаки через кілька 
тижнів європейські лідери об-
рали ЖанаКлода Юнкера, пред-
ставника найстарішої школи, ке-
рувати Європейською комісією – 
виконавчою гілкою влади в ЄС. 
Наприкінці серпня, якраз коли 
Росія показала масштаб своїх 
посягань на Сході України, вони 
зробили Моґеріні шефом євро-
пейської дипломатії.

Пояснення цих загадок – еко-
номічні проблеми всередині ЄС 
та російська загроза ззовні. Хоч 
як це дивно, такі труднощі змен-
шують запит на сильне керівни-
цтво у Брюсселі. Криза євро та 
викликані нею спустошення дер-
жавних скарбниць ослабили єв-
ропейські інститути й посилили 
окремі країничлени, скажімо, 
Німеччину. Відповідь Європи на 
кризу в Україні в тому вигляді, в 
якому вона надійшла, була сфор-
мульована главами держав, а не 
призначенцями із Брюсселя. У гі-

бридній організації на кшталт 
Євросоюзу здобутків досягають 
компромісом і всі насамкінець 
повинні отримати призи. А це 
знову балет у виконанні бегемо-
тів.

Але попереду справді делі-
катні проблеми. Поперше, з та-
кими труднощами здобута єд-
ність ЄС проти Росії може дати 
тріщину, бо катастрофа малай-
зійського Boeing забудеться; де-
бати із приводу санкцій, що 
мали місце після розподілу по-
сад на серпневому саміті ЄС, ви-
явилися неочікувано запе-
клими. Подруге, британський 
прем’єрміністр Девід Кемерон 
пообіцяв перегляд умов член-
ства своєї країни й наступний 
референдум про (не)вихід; нові 
лідери Євросоюзу повинні зна-
йти спосіб задовольнити його 
скарги так, щоб не настроїти ін-
ших урядів проти. Виступаючи 
після саміту, і ван Ромпей, і Туск 
наголосили на важливості до-
сягнення домовленості з Брита-
нією.

Питання в тому, як оживити 
європейську економіку, і воно 
потребує найскладнішої хорео-
графії. Контури угоди вже вима-
льовуються. В обмін на реформи 
із пріоритетом пропозиції у 
Франції та Італії Німеччина 
може погодитися на більш екс-
пансійну монетарну політику в 
інших країнах. У відкритому по-
літичному просторі зарадити 
міг би Європейський централь-
ний банк, не виключено, кількіс-
ним пом’якшенням, якби вда-
лося вмовити Берлін.

Але довіра підірвана, часу об-
маль, а політична воля гальмує. 
Нещодавня перетасовка фран-
цузького уряду надала йому ре-
форматорського відтінку, але 
президент Франсуа Олланд за-
лишається непопулярним. Іта-
лійці підтримують Ренці, але 
йому важко зробити так, щоб 
гарні слова не розходилися зі 
справами; розрекламована прес
конференція (про наступну ти-
сячу днів діяльності правлячого 
кабінету й запуск його сайта, яка 
відбулася 1 вересня в Римі. – 
Ред.) закінчилася фактично ли-
шень стартом шикарного веб
порталу. Тож танці триватимуть, 
тільки не всі, схоже, рухаються в 
такт. 
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Конфлікт у горах
Чергова загроза початку кривавої війни

К
різь стрільницю в кам’я  
 но  му бункері солдатам 
На гір    ноКарабаської Рес 
пуб  ліки видно ворогів

азер байджанців, за якихось 150 м. 
У горах на межі двох колишніх 
радянських республік чути від-
луння України. Останнє літо було 
«напруженішим за попередні»,  
каже офіцер із фронту цього дав-
нього, ледь пригаслого кон-
флікту.

Нагірний Карабах перебуває 
в руках етнічних вірменів, але 
юридично входить до складу 
Азербайджану. Відокремлення у 
1988 році призвело до війни, в 
якій загинуло близько 30 тис. 
осіб. 1994го було оголошено не-
надійне припинення вогню, і 
Азербайджан утратив 14% своєї 
території. Перестрілки вздовж 
фронту давно стали буденщи-
ною, але цього року сутички від 
1994го найзапекліші. Почасті-
шали вилазки на територію су-
противника на додачу до звич-
ного вогню снайперів. Бойові дії 
перекинулися на вірменсько
азербайджанський кордон, де 
жертвами виявилися мирні 
жителі. Сторони звинувачують 
одна одну. Тяжкі втрати азербай-
джанців на початку серпня ви-
кликали войовничу риторику 
президента Ільхама Алієва. «Ві-
йну ще не закінчено, – заявив 
він. – Це була тільки перша ста-
дія».

Як директор викликає «на 
ви    ховну бесіду» шибеників
школярів, так і російський пре-
зидент Владімір Путін погукав 
Алієва та його вірменського ві-
заві Сержа Сарґсяна на початку 
серпня на перемовини в Сочі. 
Напруження дещо послабилось, 
утім, дві сторони ані на крок не 
наблизилися до замирення. 2 ве-
ресня Сарґсян привітав Нагірний 
Карабах із 23ю річницею неза-
лежності й назвав вибір респуб
ліки «незворотною дійсністю сьо-
годення».

Але зловісну тінь відкидає 
Україна, зміцнюючи, за словами 
Томаса де Ваала, науковця з 
Фонду Карнеґі у Вашингтоні, 
«менталітет гри з нульовою су-

мою». Довіру до міжнародних 
посередників і гарантій безпеки 
підірвано. Посадовці в Баку, сто-
лиці Азербайджану, говорять про 
подвійні стандарти в питаннях 
суверенітету й самовизначення. 
Вони запитують, чому Захід ка-
рає Росію за анексію Криму, але 
вибачає Вірменії схожу поведінку 
в Карабасі. Багатьох дивує, що 
Європа й Америка схвалюють за-
стосування сили Києвом для від-
новлення територіальної ціліс-
ності, але вимагають мирного 
терпіння від Баку. Відтак «Азер-
байджан утрачає довіру до здат-
ності Заходу служити чинником 
стримування або ж забезпечити 
перемир’я», – каже Меттью 
Брайза, колишній посол США в 
республіці.

Країна почувається незахи-
щеною. Кремль надає гарантії 
безпеки Вірменії, де розміщена 
російська військова база із 4–5 
тис. солдатів. Офіційний Баку 
вважає, що реакція Заходу на по-
дії в Україні дуже квола і свідчить 
про небезпечну політику невтру-
чання.

Ця помітна байдужість спри-
чинилася до репресій в Азербай-
джані. 2014 року було заарешто-
вано кількох антиурядових акти-
вістів, деяким висунули звинува-
чення в державній зраді. Банків-
ські рахунки недержавних орга-
нізацій заморожено. Міжнарод-
ний тиск раніше слугував «меха-
нізмом гальмування» Азербай-

джану, як каже Сабіна Фрейзер з 
Атлантичної ради, але він може 
виявитися надалі неефективним.

Самовпевненість Баку поси-
лилась останнім часом на тлі 
послаблення двох факторів, що 
рані  ше були стримувальними: 
військового відставання та ймо-
вірності врегулювання диплома-
тичним способом. Скористав-
шись припливом нафтодоларів, 
Азербайджан збільшив свій що-
річний оборонний бюджет від 
$177 млн у 2003 році до $3,4 млрд 
у 2013му. Зокрема, було закуп
лено найсучасніше озброєння з 
Ізраїлю, Туреччини та Росії. А ще 
в країни новий і недосвідчений 
міністр оборони.

Вірменія також наростила 
могутність своїх ЗС. І всетаки 
Путін скористався страхом неза-
хищеності Єревану, щоб переко-
нати його подати заявку на член-
ство у Євразійському союзі – 
своєму улюбленому проекті. Не-
безпека відкритого конфлікту 
залишається невеликою, але мі-
літаризація кордонів і готовність 
застосувати силу штовхають до 
«ризику почати війну ненаро-
ком», як каже Річард Ґіраґосян, 
директор Єреванського центру 
регіональних досліджень. На-
слідки цього були б катастрофіч-
ними. Втягнуто було б Росію, Ту-
реччину та Іран; конфлікт міг би 
підкласти дров до багаття близь-
косхідного конфлікту.

Вибудовувати мирний план є 
на чому: варто повернути Азер-
байджану сім районів навколо 
Нагірного Карабаху, що деюре 
йому належать, в обмін на право 
республіки визначати власний 
статус. Але у Степанакерті, сто-
лиці НК, наполягають: вирішен
 ня проблеми неможливе, якщо за 
столом переговорів не буде місця 
для Карабаху, який наразі пред-
ставляє Вірменія. Навіть компро-
міс, що передбачає повернення 
території Азербайджанові, пре
м’єр невизнаної республіки Араїк 
Гарутюнян називає в такому разі 
«нереалістичним».

Хоча Степанакерт здається 
мирним, люди готуються до по-
новлення війни, яке багато хто 
вважає неминучим. Жанна Ґал-
стян, голова Комітету оборони 
при парламенті Нагірного Кара-
баху, згадує крилатий вислів Чє-
хова: «Якщо в першій дії п’єси на 
стіні висить рушниця, то в остан-
ній дії вона неминуче мусить ви-
стрілити». 
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Що там, за обрієм?
Три питання, над якими керівникам бізнесу  
варто замислитись у наступні 50 років
Для більшості людей 50-річний юві-
лей – привід святкувати. А ось для 
працівників McKinsey – влаштувати 
конференцію. Дещо раніше у 2014-му 
ця консалтингова компанія вирішила 
відзначити півстолітній ювілей свого 
квартальника McKinsey Quarterly, зі-
бравши провідних світил бізнесу, які 
зроблять прогноз стосовно менедж-
менту на наступні 50 років. Зрозу-
міло, що ювілейний спецвипуск ви-
дання буде дуже строкатим. Дискусії 
про стратегію засвідчують загрозли-
вий стан у дисципліні, в якій McKinsey 
заробляє собі на кусень хліба. Ось, на-
приклад, хвалебна стаття eBay про 
власну політику залучення жінок на 
керівні посади («Гендерне різнома-
ніття вже давно стало пристрастю на-
шого вищого менеджменту…») пока-
зує, що компаніям не можна дозво-
ляти писати про себе самим. Але най-
більше впадають в око три моменти.
Перше: надзвичайно сильний вплив 
на роль керівника справлятиме поява 
розумних машин. Ендрю Мак-Афі з 
Массачусетського технологічного ін-
ституту наголошує, що перша епоха 
техніки породила сучасну дисципліну 
менеджменту, коли компанії на-
ймали цілі армії управлінців для ко-
ординації персоналу, який керував 
машинами, і для організації ланцюж-
ків постачання та систем розподілу. 
Друга змінить конфігурацію цієї прак-
тики: велику частину роботи керів-
ника – від аналізу складних даних до 
набору персоналу й розподілу наго-
род – буде автоматизовано.
Деякі бізнес-структури вже почали пе-
редавати машинам менеджерські рі-
шення. У Google «група аналізу про-
дуктивності людини» через алго-
ритми визначає найкращі методи 
проведення співбесіди з потенцій-
ними працівниками та оптимізації на-
рахування заробітної плати. У венчур-
ній компанії Deep Knowledge Ventures 
із Гонконгу, яка спеціалізується на лі-
ках від вікових захворювань, алго-
ритм належить до ради директорів. 
Він називається Vital і має право го-
лосу в процесі ухвалення рішень про 
те, куди фірма інвестуватиме кошти.
Менеджерам вищої ланки доведеться 
кардинально переосмислити власні 
ролі, щоб не стати сучасними лудди-
тами. Вони муситимуть поступитися 
певними своїми функціями розумним 
машинам, що завжди перевершувати-
муть людей в аналізі даних, іншими – 
очільникам бізнес-підрозділів, які 
краще застосовуватимуть опрацьовану 
інформацію. Керівники дедалі дужче 

зосереджуватимуться на двох речах, у 
яких люди досі залишаються кращими 
за електроніку: мотивуванні працівни-
ків і генеруванні новаторських ідей.  
«Я ніколи не бачив технології, що 
вміла б результативно домовлятись 
або мотивувати й вести команду», – 
каже Мак-Афі. Заслужений ветеран 
американського менеджменту Том Пі-
терс вважає, що найкращі лідери май-
бутнього половину часу проводити-
муть за читанням книжок.
Друга ідея – новий аспект уже знайо-
мих страхів щодо продуктивності. Еко-
номічне зростання традиційно під-
живлюють два джерела: підвищення 
її показників та збільшення чисель-
ності персоналу. Але динаміка про-
дуктивності останніми роками зали-
шає бажати кращого. До того ж, що 
важливіше, починається старіння на-
селення: за прогнозом ООН, у на-
ступні 50 років на планеті кількість за-
йнятих зростатиме лише на 0,03% 
проти 1,8% упродовж попереднього 
аналогічного періоду.
У McKinsey кажуть, що в питанні покра-
щення продуктивності є всі підстави 
для оптимізму. ІТ-революція забезпе-
чує стрімке пришвидшення техноло-
гіям менеджменту, які раніше здава-
лися вже доволі прогресивними, на 
кшталт ощадливого виробництва й 
управління ланцюжками постачання. 
Хмарні технології дають невеликим 
стартапам змогу користуватися обчис-
лювальними можливостями, які ко-
лись дозволяли собі лише великі ком-
панії. Але найбільші здобутки забезпе-
чить увага до тих ділянок економіки, 
якими колись нехтували через брак 

уяви або які стагнують, бо перебувають 
під захистом потужних інтересів.
Поліпшити продуктивність викорис-
тання промислових матеріалів можна 
багатьма способами: по-перше, знач-
 но розширивши повторні переробку 
й застосування металів; по-друге, за-
мінивши менш якісні матеріали на 
кращі (наприклад, метал в автомобі-
лях і літаках – на вуглеволоконні ком-
позити); по-третє, завдяки «віртуаль-
ним» матеріалам, як-от цифрові 
книжки й записи, замість фізичних. 
Джон ван Ренен, професор Лондон-
ської школи економіки, зауважує: ба-
гато країн, що розвиваються (особ-
ливо Індія), мають довгий шлейф 
компаній із поганим управлінням. 
Продуктивність значно покращилася 
б, якби ці лінюхи опинилися в умовах 
серйознішої конкуренції: група ком-
паній Alibaba вже пожвавила китай-
ську роздрібну торгівлю так, як у 
1990-ті це зробив Walmart в Америці. 
Аналогічно можна було б підняти 
продуктивність в Індії, якби вона від-
крила іноземним компаніям свій ар-
хаїчний роздрібний сектор.
Третя ідея випливає з добре знайо-
мого страху глобалізації. Самого 
лише розуміння нових економічних 
ринків буде замало. Менеджерам 
(якщо вони хочуть осідлати наступну 
глобалізаційну хвилю) доведеться 
ознайомитися з безліччю середніх 
міст країн, що розвиваються. 
McKinsey зауважує, що майже поло-
вина зростання світового ВВП від 
2010 до 2025 року припадатиме на 
440 саме таких населених пунктів: 
менеджерам доведеться більше ви-
вчати великі й поки що невідомі 
міста на кшталт Тяньцзиня (Китай), 
Порту-Алегрі (Бразилія) чи Кумасі 
(Гана).
У них можна знайти не тільки конку-
рентів, а й споживачів: як вважають у 
McKinsey, до 2025 року щонай-
менше 45% у рейтингу 500 найбіль-
ших компаній світу, за версією жур-
налу Fortune, належатиме фірмам із 
ринків, що розвиваються. У 2000 
році таких було лише 5%. З огляду на 
ці зміни стратеги з мультинаціональ-
них корпорацій не зможуть надалі 
мислити в межах груп національних 
ринків та поділу останніх на кілька 
груп за доходами. Їм доведеться на-
вчитися використовувати «панорам-
ний зір» щоб виробити послідовний 
глобальний підхід, а відтак фокусува-
тись, пристосувавши свої стратегії до 
особливостей конкретних міст і так-
сономії споживачів у кожному з них.
Таке ускладнення процесу управ-
ління навряд чи підтверджує думку 
Пітерса про те, що менеджери май-
бутнього присвячуватимуть половину 
свого часу читанню книжок. Але воно 
беззаперечно свідчить, що їм знадо-
биться все можливе сприяння. І ро-
зумні машини можуть виявитися кра-
щими помічниками, ніж консуль-
танти. 
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Казки Андерссона
Уперше за багато років у Венеції переміг найкращий фільм фестивалю

у
сім добрий Венеційський 
фестиваль – тут тобі й го-
дяще кіно, й Адріатичне 
море, й старовинне місто 

на воді, й музеї. Ось тільки впро-
довж останніх довгих років не 
було одного. І чимало хто це 
«одне» визнавав головним. Тут ні-
коли не нагороджували найкра-
щих стрічок.

На те була завжди купа при-
чин, не найдрібніша з яких – осо-

бистість директора фестивалю 
Марко Мюллера. Але вже три 
роки Мострою (як називають у Ве-
неції свій кінофорум; mostra іта-
лійською – огляд, виставка) ко-
мандує Альберто Барбера, котрий 
колись уже очолював її, потім пе-
редав кермо Мюллерові, а відтак 
знову повернувся. За директор-
ства останнього фестиваль неа-
бияк погіршив свою репутацію: 
надто вже керівник вітав комер-
ційне кіно, надто розріджував 
чисте мистецтво атракціонами, 
надто ласкаво закликав голлівуд-
ських зірок. Авторитет Венеції по-
мітно впав.

Тепер не те. Барбера дав від-
коша Голлівудові, пускаючи до 
програми його продукцію радше 
як виняток: лише в тих випад-
ках, коли мейнстрим «фабрики 
мрій» не створює перепон худож-
ньому рівню. Цього року голлівуд-
ська продукція з’явилася в кон-
курсі тільки одного разу: фільм 

Алеханд  ро Ґонсалеса Іньярріту 
«Бердмен» із Майклом Кітоном у 
головній ролі. Отим самим, за 
яким тягнеться шлейф однієї
єдиної його зоряної ролі – Бет-
мена. За сюжетом кінострічки, 
колишня зірка, що зіграла колись 
із карколомним успіхом персо-
нажа на ім’я Бердмен (асоціація 
зрозуміла, еге ж?) щосили намага-
ється відітнути від себе цей 
шлейф. Починаючи цим кінотво-

ром фестиваль, керівництво не-
мовби хотіло натякнути всім: 
друзі, слава – вона минуща, не 
ставтеся до неї занадто серйозно.

Словом, венеційська дирекція 
взяла виразний курс на мистецтво 
без домішок, пославши чимдалі й 
політкоректність, якою в останні 
роки грішив кінофорум, і необхід-
ність політичної розстановки.

Ніби вибачаючись за по-
спішну недалекоглядність журі
2013 на чолі з Бертолуччі, яке від-
дало «Золотого лева» милому, та 
аж ніяк не видатному італій-
ському документальному філь-
мові «Священна кільцева», ни-
нішній склад суддів на чолі з ком-
позитором Александром Депла 
розпорядився нагородами макси-
мально інтелігентно. І якщо дру-
горядні відзнаки (Кубок Вольпі за 
найкращі акторські роботи чи 
спецприз журі) викликали в залі 
подив, що переходив у свист (ці 
нагороди пішли до пари акторів: 

Адама Драйвера й Альби Рор
вахер, що зіграли в картині «Голо-
дні серця» Саверіо Костанцо), то 
головних «левів» – золотого, сріб-
ного за режисуру і гранпрі – від-
дали в надійні руки.

Саме Депла зробив те, на що 
давно не зважувався ніхто: без об-
мовок та озирань на політичну си-
туацію присудив головний приз 
найкращому фільмові – стрічці 
шведа Роя Андерссона «Голуб си-

дить на гілці в роздумах про 
буття». У цьому рішенні немає 
прорахованої драматургії, окрім 
простодушного й мудрого ба-
жання заохотити нарешті геніаль-
ного режисера, який знімає кіно 
мистецьки бездоганне, філософ-
ськи витончене й натхненне не-
підробним гуманізмом. До речі, 
«Голуба…» відмовився взяти до 
конкурсу Каннський фестиваль. 
Ну в багатих свої примхи…

Андерссон за 71 рік свого 
життя зняв п’ять стрічок: знімає 
він, сказати б, не те, що неспіхом, 
а прискіпливо, педантично, вида-
ючи в результаті на екран кадри, 
кожен із яких узятий окремо 
тягне на твір мистецтва. Його ро-
боти викликають у пам’яті Босха і 
Брейгеля, а герої (безліч персона-
жів, розкиданих по скетчах) не-
гарні, іноді жалюгідні й безза-
хисні. Андерссон складає мозаїку 
з маленьких некрасивих історій 
маленьких непривабливих людей, 

Автор: 
Катерина 
Барабаш
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загублених у смердючій гущі по-
всякденщини, – і виходить най-
сильніша фреска, на якій увесь 
світ і всі ми з безліччю наших 
бридких вад.

Фільм із цією майже недолад-
ною назвою – набір дивних людей 
у дивних обставинах. Пара літніх 
комерційних агентів із портфе-
лем, у якому «зуби вампіра», 
трішки жахна маска «Однозубий 
дядечко» й торбинка зі сміхом, 
тиняється містом, сподіваючись 
усучити випадковому дурникові 
свою залежану продукцію. Чоло-
вік, який заплатив у кафе за їжу, 
зненацька падає мертвим на під-
логу, і тепер головна проблема 
офіціантки – куди подіти опла-
чені страви. Може, хтось хоче? Бе-
ріть, не соромтеся. До іншого хар-

чувального закладу, що похмуро 
дивиться вікнами на суворий ін-
дустріальний пейзаж, заходять 
солдати Карла XII – дорогою на 
Полтаву. З ними прибуває на бі-
лому коні й сам король. Він пускає 
очима бісики хлопчакам. Доро-
гою назад та сама компанія захо-
дить туди ж таки, в кафе: вояки 
обшарпані, побиті, поранені. Мо-
нархові хочеться до вбиральні, але 
там зайнято. Жінки ридають. 
Утім, будьякий переказ бачиться 
безглуздим, визнаємо. Але хіба не 
абсурдистськи дурним бачиться 
наше життя – кожного окремо й 
людства загалом? І хіба не заслу-
говує на любов кожна отака лю-
дина з усіма її уявними потвор-
ністю та безглуздям, якщо за 
ними стоїть тяжка праця щоден-
ного тихого подолання мерзот 
життя?

Гранпрі, друга за значущістю 
нагорода, дісталося (теж цілком 
очікувано) Джошуа Оппенгай-

меру – за криваву документаліс-
тику під назвою «Вид тиші» з 
життя сучасних індонезійських 
катів, тих, що в 1960ті вирізали 
мільйон осіб. Його попередня 
стрічка «Акт убивства» була при-
свячена тійтаки темі, але режи-
сер розглядав її під іншим кутом. 
Героями фільму були родичі 
загиб  лих від геноциду. А тепер кі-
номитець зацікавився катами. Як 
вони живуть сьогодні? Чи жу-
ряться через учинене? Кров жертв 
не застує очі? Виявляється, можна 
не тільки не розкаятись, а й охоче 
згадувати минулі дні, з виглядом 
голлівудського супермена радісно 
розігрувати перед камерою сцени 
страт: «Він стояв отут, а я його со-
кирою отако!». Дай цим людям 
зараз у руки зброю – і вони знову 

знайдуть собі жертв, і знову шука-
тимуть приводу розправитися з 
неугодними. Може, причина ма-
сових звірств лише в бажанні 
сильних світу цього вбивати, вби-
вати і вбивати? А привід зна-
йдеться. Страшне кіно зняв моло-
дий американець, страшне насам-
перед сумним фактом: історія ні-
чого не навчає.

Коли в конкурсі показали 
фільм Андрєя Кончаловского 
«Білі ночі листоноші Алєксєя Тря-
піцина», фестивальний люд по-
жвавився й узявся до улюбленої 
справи – ворожіння на кавовій 
гущі. З одного боку, нова картина 
режисера несподівано для біль-
шості виявилася на кілька поряд-
ків сильніша за решту знятого 
ним упродовж останніх років 30. 
Із другого – з огляду на нинішнє 
ставлення до Росії чекати ваго-
мого призу тамтешньому кіно-
митцеві було б наївно. Мостра, на-
гадаємо, розпочалася із заяви 

фестивального керівництва та 
журі на підтримку політв’язнів: 
українського режисера Олега Сен-
цова, якого утримують у Москві, 
десь на Луб’янці, звинувачуючи 
його в підготовці теракту в Криму, 
та іранської режисерки Могназ 
Могаммаді, яка відбуває 
в’язничний термін у себе в країні 
за обстоювання прав жінок. Обоє 
вони були запрошені до журі Мо-
стри, і на пресконференції суддів-
ського складу в день відкриття кі-
нофоруму два стільці демонстра-
тивно були вільні. Депла й Бар-
бера зачитали спільну заяву, в 
якій звинуватили РФ та Іран у то-
талітаризмі й зажадали відпус-
тити невинних. Чи не зайве ка-
зати, що факту цієї заяви «не по-
мітила» російська преса?

Звісно, після такої промови 
смішно було б чекати на теплий 
прийом Кончаловского, навіть 
коли брати до уваги той факт, що 
режисер перебуває в опозиції до 
режиму. Але журі вчинило му-
дро, підтримавши те російське 

кіно, яке знімають проти волі 
влади, що наполягає на кінемато-
графі крикливопатрі о тич  ному, 
тріскучосамовіддано  му, на славу 
георгіївської стрічечки й «духо-
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вних скрєп». Отож дарма боя-
лися скептики: журі підтримало 
не Росію, а здорові сили в ній, 
яких залишилися дрібки.

У картині Кончаловского 
життя глухого північного села, на 
перший погляд, лишень жевріє. 
Відчуття закинутості посилене су-
сідством із космодромом «Пле-
сецьк», звідки раз по раз злітають 
новенькі ракети. Місцеві жителі 
навіть не дивляться в той бік: у 
кого – картопля, в кого мотор із 
човна вкрали, в кого – задушевні 
розмови з пляшкою. Цивілізація 
демонстративно повернулася до 
цих людей задки й чекає, коли ж 
вони без неї ґиґнуть.

Знята як продовження «сіль-
ського циклу», нова стрічка Кон-
чаловского в певному розумінні є 

антонімом його попередніх робіт: 
«Історія Асі Клячіної, що любила, 
та не вийшла заміж» та «Курочка 
Ряба». Якщо в «Асі…» автор шоку-
вав публіку істинною картиною 
сільського буття, видобуваючи 
зпід тонн лакування справжню, 
непричесану, іноді страшну суть, 
то в «Білих ночах…» він розкри-
ває глядачам очі на красу й поезію 
російського села, що сховані під 
сірою вбогістю будинків і дворів, 
утоплені в гекалітрах горілки, за-
тиснуті між убогістю й безви-
хіддю.

Одна зі загадок нинішнього 
Венеційського фестивалю – неза-
бутній «лом» на «Німфоманку» 
Ларса фон Трієра. Уперше на 
екрані постала режисерська вер-
сія, без купюр. Гаразд, усе це зро-
зуміло і приємно, але невже така 
кількість людей серйозно закло-
потана вигинами свідомості по-
хмурого данця й можливістю по-
рівняти усічений та повний варі-

анти? Невже палкий Ларс так під-
корив серця глядачів і кіноманів, 
що нескінченні терзання вагіни 
Шарлотти Ґенсбур переважили 
решту доступних у той день розваг 
із царини кіно?

Сам Трієр знову зазнав удома 
нападу звичної для нього паніки 
й відмовився летіти до Венеції. 
Чи він і справді боїться польотів, 
а чи це частина modus operandi 
знаменитого містифікатора, ми 
не дізнаємося ніколи. У будь
якому разі представляти «необрі-
зану» версію другої частини 
«Німфоманки» кінорежисер від-
правив свого друга, виконавця 
однієї з головних ролей Стеллана 
Скарсґорда. А сам показався на 
екрані лептопа за допомогою 
скайпу з непроникним облич-

чям, нудно відповів данською на 
три запитання і зник. Скарсґорд 
намагався розрядити обстановку 
пресконференції, узявши на себе 
роль масовикавитівника й роз-
повівши, як засмутився три роки 
тому, дізнавшись, що його голов
 на роль у порнофільмі не перед-
бачає жодної постільної сцени. 

«Понад те, – згадував актор, – 
Ларс пообіцяв, що один раз я 
таки з’явлюся без штанів, але мій 
член має бути в’ялим». Шарлотта 
до журналістів не вийшла: вто-
милася, мабуть, відповідати на 
вербальні провокації.

Найбільш оскаженілі при-
хильники Трієра лишилися задо-
волені: режисерська версія «Нім-
фоманки» довша за прокатну на 
третину й містить цілу сюжетну 
лінію, в якій наруга над відомою 
частиною тіла героїні б’є всі мис-
лимі рекорди.

Дуже, ну просто із завмиран-
ням серця, чекали у Венеції на 
фільм Фатіха Акина «Шрам» про 
геноцид вірменів у 1915 році. 
Цей режисер, німецький турок, 
швидко став одним з улюбленців 
кінематографічно підкованої пу-
бліки: «Душевна кухня», «Голо-
вою об стіну», «На краю раю» 
вельми професійно хитаються 
між драмою і мелодрамою, одна-
ково приваблюючи й тих, хто 
любить легше, і тих, хто готовий 

угризатися в сенс. Словом, уні-
версальний автор. Очікуваний 
«Шрам», що почався як масш-
табна фреска з життя й смерті 
вір менської сім’ї, доволі швидко 
мімікрує під мелодраму аля 
«Утомлені сонцем2». Тато шу-
кає доньку, точніше двох дочок
близнючок, об’їжджає в тих по-
шуках півсвіту, майже знахо-
дить, але в процесі тієї одіссеї 
глядач гетьчисто забуває і про 
злочин проти вірменів, і про ко-
лишні заслуги режисера. До того 
ж усі герої розмовляють лише 
англійською, та ще й із жахли-
вим акцентом, і в цьому відчу-
ваєш недоладне лукавство, яке 
немовби виросло з бажання 
будьщо номінуватися на «Оска
 ра». Головна невдача фільму – в 
тому, що саме перша спроба по-
гляду на трагічну сторінку історії 
вірменського народу з турець-
кого боку виявилася холостим 
пострілом.
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Узагалі насильство – одна з улю-
блених тем не тільки нинішньої Вене-
ції, а й фестивального кіно як такого. І 
нічого дивного: жорстокість завжди 
йде плічопліч із надломом, тоді як 
авторське кіно саме останній і дослі-
джує. Водночас у фільмах нинішньої 
Мостри мотив насильства охоплює не 
лише окремих людей, а й цілі соці-
альні групи та країни. Черговий кри-
вавий шедевр продемонстрував Кім 
КіДук. Його фільм «Один на один» 
досліджує природу насильства, поро-
дженого помстою: тут два угрупо-
вання змагаються між собою у витон-
ченості тортур. Причому одне з них 
діє під гаслом «Геть комуністів!».

Другий різновид жорстокості –  
в позаконкурсній кінороботі Ульріха 
Зайдля «У підвалі». Підвал у нього – 
це ганебне приховане дно нашого 
життя, намертво зачинена шафа, за 
дверми якої нагромадилися сотні ске-
летів, що рвуться назовні. Підвал – 
місце, де можна бути самим собою. 
Тому лише тихою радістю сяють очі 
шрекоподібного голого чоловіка з 
кошлатою спиною: з незграбністю 
старої мавпи він миє посуд, тоді як до 
його геніталій прив’язано кілька гир. 
Дружина цього персонажа, пані не 
першої молодості з нафарбованим фі-
олетовим волоссям, пояснює, що її 
«улюбленому рабові» понад усе до 
вподоби тортури в підземеллі. І прово-
дить нас туди разом із ним. Що там ба-
чимо, зараз не розповімо, аби не трав-
мувати читача. Інша літня пані три-
має у своїх сутеренах у коробці страш-
нувату, схожу на маленький труп 
ляльку. Ходіння туди до цієї іграшки 
– головні хвилини її життя, коли вона 
ділиться з безмовним шматком плас-
тику всіма своїми радощами і пла-
нами. А ось превельми милий дідок 
веде нас до свого підвалу, і виявля-
ється, що там справжнісінький мемо-
ріал Адольфа Гітлера з його портре-
тами, статуями, нацистською симво-
лікою. І купка таких самих люб’язних 
чоловіків, що відзначають день на-
родження фюрера. Ніби все мило, 
куди менш шкідливо, ніж ігрища по-
дружньої пари з гирями на геніталіях, 
але до чого призвели такі святку-
вання, ми знаємо. Водночас, варто 
сказати, Зайдль дивиться на своїх ге-
роїв не лише без відрази, а навіть із де-
якою подобою любові, як на нетяму-
щих дітей.

Попри безліч зірок і зірочок на Ве-
неційському фестивалі, старі тут за-
вжди в пошані. Якщо, звісно, в когось 
повернеться язик назвати старим Аль 
Пачіно, котрий на острові Лідо вла-
штував собі справжній бенефіс, приї-
хавши представляти аж два фільми із 

самим собою в головних ролях: кон-
курсну роботу «Манґлгорн» Девіда 
Ґордона Ґріна й позаконкурсне «При-
ниження» Баррі Левінсона. Чарівний 
74річний актор незмінно збирає на 
своїх пресконференціях мегааншлаг 
і, будучи чоловіком багатомовним, пе-
ретворює залу для представників ЗМІ 
на місце виступів про суть мистецтва й 
сенс життя.

Перше, що впадає в око на Вене-
ційському фестивалі цього разу: люду 
явно поменшало. Це дивно, адже реш
 та членів почесної трійки кінофорумів 
(Берлін і Канни) ризикує луснути від 
переповнення людьми з бейджами на 
шиї. Коли ще торік потрібно було нео-
дмінно приходити на перегляд най-
пізніше за півгодини, щоб потрапити 
(чи не потрапити) до зали, то нині хоч 
би й на найбільш розкручені імена 
можна сміливо встигати за 10 хв: місць 
вистачить точно. Це істотно полегшує 
тутешнє життя, одначе й викликає 
тривожні запитання. Перше й голо-
вне: невже присмерк Мостри, про 
який мріяли конкуренти, настав?

Звісно ж, ні. Навіть якщо сама Ве-
неція зануриться у воду, фестиваль 
збережеться: це практично безсмерт-
ний бренд. Хоча наслідки кризи да-
ються взнаки. Ціни тут зростають без-
совісно, на час Мостри встановлюючи 
неймовірні рекорди, а тим часом у да-
лекому недорогому Торонто через 
кілька днів відкривається найпотужні-
ший кінофорум, де покажуть прак-
тично все, що було на великих оглядах 
у фестивальний сезон. До того ж від-
коли нинішній директор Барбера узяв 
строгий курс на некомерційне кіно, 
журналістів миттю поменшало: дуже 
багато хто приїжджав сюди, щоб поба-
чити заздалегідь те, що скоро 
з’явиться в прокаті, й мати змогу роз-
повісти про нові фільми раніше за 
всіх. Ну а тепер навіщо їхати? Опису-
вати те, чого все одно ніхто не купить?

А ще знаєте, чому Венеційський 
фестиваль непотоплюваний? У фойє 
Sala Grande, його головного майдан-
чика, на найвиднішому місці стоїть 
бюст Джузеппе Вольпі, того самого, на 
честь якого названо нагороду за най-
кращу акторську роботу. Вольпі, один 
із засновників Мостри, був міністром в 
уряді Муссоліні, одним з ідеологів іта-
лійського фашизму. Про нього, про 
дуче, про фашизм усі давно все зна-
ють. А бюст як стояв, так і стоїть. І ні-
куди не подінеться. Спірне питання, 
наскільки це добре, але є факт: тут із 
повагою ставляться до власної історії, 
не викреслюючи з неї сторінок, не со-
ромлячись її, не викидаючи на зва-
лище цілі її пласти. І це запорука дов-
голіття. 
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Стяжкіна

Казки про «быль»

Т
а хай йому грець – отакі втілені реальності. 
Разом із тим виходить, що Кремль та його за-
писні автори ніколи не брехали. «Дівчаток із 
сірниками» вагонами відправляли на небеса. 

«Солдатиків» спалювали у топках воєн. «Хлоп-
чики», і ті, що розміром із пальчик, і ті, що по-
більше, пухли з голоду, покинуті в домі чи лісі 
мертвими батьками. Про з’їдених лисицями «Ко-
лобків» годі й казати.
Перетворення казки на реальність – улюблена за-
бава нашого східного сусіда.
Зараз, коли майже всі хрестоматійні казки зро-
блено «былью», Кремль невпинно вигадує 
нові. «На Майдані був побудований підпільний 
крематорій, де живцем спалювали беркутівців. 
Пам’ятаєте? Ні? А на Донбасі це був дуже модний 
текст. Топтекст лютого і березня 2014го. Він об-
ростав деталями, а потім і спогадами очевидців, 
які щасливо врятувалися від рук фашистів
правосеків….
Чи от казка про хунту. Про озброєний переворот, 
про воєнних, які з автоматами, гвинтівками, куле-
метами прийшли до влади й тероризують місцеве 
населення Києва та центральних областей України.
Хунта – улюблене слово березня – квітня. Зараз – 
майже спогад. Робочий момент. І водночас народ-
ний епос, який у жодному 
разі не можна залишити 
без втілення. І наш сусіда 
старається як може. У 
нього план: «усі казки – в 
життя»
Щоправда, реалізація ви-
гаданих сюжетів здій-
снюється в такий дивний 
спосіб, що іноді хочеться 
зняти шляпу – пояну 
ковичівськи – у когось із 
голови.
Отже, крематорій…
Люди добрі, крематорій стає реальністю. Що-
правда, не на Майдані. І не в нас. А в Ростові і в них. 
Але то таке… Ексцес виконавця. Про нього повідо-
мила Єлєна Васільєва, росіянка, організаторка 
групи, яка розшукує загиблих російських воєнних. 
Пані Єлєна стверджує, що голова уряду Мєдвєдев 
доправив до Ростовської області кілька комплектів 
крематоріїв, щоб спалювати трупи загиблих, але 
«неприсутніх» в Україні російських військових.
Хунта теж оприявнилася. У повному обсязі. Кожна 
людина Донбасу побачили її на власні очі. До «ко-
лумбійських краваток» поки що справа не дійшла… 

Але орки, що захопили міста і села України, 
швидко вчаться: зґвалтування, вбивства, заруч-
ники, розстріли без суду і слідства, тортури з вири-
ванням нігтів, зубів, припалюванням сигаретою 
шкіри… Арсенал злочинів хунти проти людяності 
вдосконалюється щодня.
Напроти «Казки про хунту» можна сміливо поста-
вити «виконано».
Гра з казками чи гра в казки – виклик світові, про 
який ми мало що знаємо. Певною мірою це гра з 
долею, у якій ані автори, ані виконавці не можуть 
знати, чим усе обернеться. Дражнити долю можна 
скільки завгодно, але настає момент, коли вона, 
доля, може й усміхнутися у відповідь. Комусь до-
бре, комусь не дуже. Ми про це знаємо точно.
Мені здається, що кутики губ нашої долі поповзли 
вгору. Ще не усмішка, ще тільки готовність всту-
пити в гру на боці світла, гойднути маятник легким 
рухом і втрутитись у перетворення однієї дуже мод-
ної казки цієї весни на реальність. На таку реаль-
ність, якої не очікували ані ми самі, ані наші во-
роги.
А казка, у яку грали самі й пропонували решті 
терористи Донбасу, була про… негрів. Їх, негрів, 
убивали в квітні під Слов’янськом. Вони, кремезні 
та мовчазні, висаджувалися з гвинтокрилів і 

брали телевежі навіть у 
тих містах, де телевеж ні-
коли не було. Поранені 
негри лежали в лікарнях 
без ніг і без язика. Влітку 
їх власноруч сотнями 
вбивав сам фельдмаршал 
Ґіркін. Вони були скрізь. 
Їх було так багато, що, 
мабуть, саме для бо-
ротьби з ними в Україну 
прийшли кадировці з 

братської організації «КуКлуксКлан»…
Якщо чесно, то в більшменш нормальну го-
лову така купа афроамериканців без якогось 

пояснення не вкладалася. Але пояснення, звісно, 
було: «Негри – це американці! Що не зрозуміло? 
Негри – це НАТО! У них Обама – негр! І вони тут 
повсюди. Озброєні до зубів. І все в них нове: форма 
і всякі літаки…»
Ну? Бачите, тепер і у вас, як у пані Долі, нашої укра-
їнської Долі, губи трохи поповзли вгору... Ще не 
усміхаються. Але, може… 
Чуєте, як тихенько виспівують «бабаї» з «моторо-
лами»? Впізнаєте? Ага. Це воно: «Мы рождены, 
чтоб НАТО сделать былью»... 

ЗДАЄТьСя, КуТиКи гуБ 
НАшої ДоЛІ поповЗЛи 

вгору. це Ще Не уСмІшКА, 
Ще ТІЛьКи гоТовНІСТь 

вСТупиТи в гру НА БоцІ 
СвІТЛА, гоЙДНуТи 

мАяТНиК ЛегКим руХом

Не знаю, як кого, а мене бадьора радянська пісня «мы рождены, 
чтоб сказку сделать былью» завжди вводила в ступор.
Котрий зі сценаріїв перетворення «сказки» на «быль» був би гідний 
втілення в життя? «Девочка со спичками»? «Оловянный солдатик»? 
«Мальчикспальчик»? «Колобок»?
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